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Našli smo 

pravi 
svinčnik 

V r s t a gospodarskih uk
repov, k i smo j i h začeli 
uveljavl jati sredi minule
ga leta, že kaže svoje sa
dove. Skrajneži — tudi to
krat j i h je b i lo na pretek 
—, k i so z vzvišenim na
smehom in z veličastnim 
zamahom roke pripovedo
va l i : »Saj se poznamo! 
Nemogoče je, da b i to ob
veljalo! K a r preko noči se 
ne da!« so umo lkn i l i . Nji
hove napovedi se niso 
uresničile. Ukrep i so res
da zelo trdo i n brez priza-
našanja posegli v raj naše
ga močno administrativno-
vodenega gospodarstva, 
toda obveljal -; so! 

Gospodarstvo je treba 
ustal i t i ; zajeziti je treba 
nenehni porast cen, v ka
terem so vsa meri la za iz
računavanje stor i lnost i iz
gubljala svojo vrednost — 
to je povelje, k i ga je nare
koval razvoj. Ustalitev go
spodarstva pa hkrat i po
meni tudi intenzifikacijo. 
Poprej nam je bi lo nema
lokrat popolnoma vseeno, 
ko l iko i n za ko l iko naredi
mo, saj smo lahko vse nev
šečnosti v .pro izvodnj i iz
ravnavali z na široko odpr
e m ventilom cen. 

Zdaj je precej drugače. 
Cene so obstale. To nas je 
pr is i l i lo , da smo začeli is
kat i i n brskat i drugod. 
Pričeli smo resno gospoda
r i t i in tehtati svoje zmog
l j ivosti . Končno smo le 
našli svoj lastni svinčnik, 
s kater im računamo. Go
spodarski svinčmk je to. 
Piše nam številke o tem, 
kolikšna je vrednost naših 
osnovnih sredstev ' - ^ i k o 
,-e vredno, to kar naredimo 
piše nam izračune, cako 
so izrabljene proizvodne 
naprave, sešteva število 
delavcev v tovarni in ra
čuna, ko l iko kdo naredi. 
Narekuje nam razmišlja
nja o številu zaposlenih 
i n o tem, če v naši tovar
n i morda le n i preveč de
lavcev. Mars ik je se že po
govarjamo o tem, ko l iko 
l jud i imamo odveč i n o 
tem, koga b i kazalo odpu
st i t i i n koga obdržati! Zdaj 
že vemo, da bomo obdrža
l i boljše, pridne, marl j ive. 

Lahko smo veseli ugoto
vitve, da se naga dejavnost, 
morda bolj učeno: dejav
nost subjekt ivnih s i l v go-
spodarsvu, odvija v pravš
n i smeri . Nekaj pa nam 
kl jub vsemu še vedno ma
n jka : intenzif ikaci ja go
spodarstva i n zaposlenih 
je v neposredni zvezi s si
stemom nagrajevanja. Na
grajevanje pa smo zadnje 
čase vse preveč zanemari l i . 

Rezultat i kažejo, da ga 
vse premalo oblikujejo ko
lekt iv i , vse preveč pa fi
nančni strokovnjaki iz ra
čunovodstev. To n i nepo
pravl j iva napaka, veliko 
boljše pa bo, če bo v siste
m u delitve osebnih dohod
kov sodeloval ves kolektiv 
i n vsak posameznik nepo
sredno. Vsakomur mora 
b i t i omogočeno, da bo brez 
težav sam in sprot i lahko 
izračunal, ko l iko je zaslu
žil. To bomo dosegli le, 
če bomo sistem nagrajeva
nja i zpo ln i l i tako, da bo 
neposredno podrejen eko
nomik i i n rentabilnosti po
slovanja ter uspehom dela. 

se bomo v svoji dejav
nosti usmer i l i še sem, bo
do uspehi to l iko večji. 

M. J A K O P E C I 

PREDSEDNIK K L E T N E G A ODBORA IVAN JURKOVIC: 

»Pridite z istim uspehom in istim vremenom!'4 

Kar lovac je v teh zad
n j ih dneh pred z letom kot 
panj : vs i hi t i jo , v s i pr i 
pravljajo še zadnje po
drobnosti , da b i v nedeljo 
bi lo vse nared. M e d naj
bolj zaposlenimi je prav 
gotovo tudi predsednik 
zletnega odbora Ivan J u t 
kovic, k i pa je k l jub zapo
slenosti z veseljem odgo
vor i l na nekaj vprašanj. 

— Zlet je pred vra tmi : 
kako potekajo zadnje p r i 
prave? 

— V Kar lovcu , letoš
njem prizorišču tradicio
nalnega srečanja mladine 
iz treh bra tsk ih republik, 
že več kot leto dn i delajo 
propagandna, zdravstvena, 
tehnična, prometna i n še 
vrsta drugih komis i j . La
hko rečem, da je delo zad
n j ih 6 mesecev nepreki
njeno, saj se vsi kar naj
bolj trudi jo, da bi zletne 
dni pričakali pr iprav l jeni 
kot še n iko l i . Letošnjo ma
nifestacijo lahko razdeli
mo na 5 področij: kultur-
noumetniška društva bo
do prva na vrst i , da po
kažejo svoje znanje; šta
feta zleta, k i se je začela 
5. maja, bo pr i tek le na 
mestni stadion 13. juni ja 
točno ob 16. u r i ; v šport
n ih disc ipl inah se je že 
pred zaključnimi tekmo
vanji pomeri lo več kot 10 
tisoč športnikov; v poho
du na Petrovo goro bo 
700" tabornikov obudilo 
spomin na najsvetlejše 
strani iz hrvaškega naro-
doosvobodilnega boja. Vr
hunec bo letošnja priredi
tev dosegla na glavnem 
zletnem nastopu, kjer bo 
nastopilo 8 do 9 tisoč pio
nirjev in pionirk, mladin
cev in mladink. K l j u b ne
kater im težavam nam je 
uspelo pr idob i t i tudi mor
narje, k i so nastopil i v 
Beogradu ob dnevu mla
dosti. 

— Preteklo nedeljo ste 
bila v Novem mestu na 
medobčinskem Zletu. Kak
šni so b ih vaši vtisi s te 
prireditve? 

— Slovenci imate lepo 
gimnastično tradici jo. S 
p r idom smo se seveda po
služevali tudj izkušenj 
zadnjega zleta v Noveni 
mestu. B i l i smo v stalnem 
s t iku z vašimi telesno-
vzgojnimi delavci i n mi 
s l im, da bo naša organi
zacija taka, kot je b i l a p r i 
vas. O zadnjem zletu vse 
najboljše: Novomeščani 
ste me pretekl i teden na
vdušili! M i s l i m , da bp vaB 
nastop ena izmed najbol j-

P r e d s e d n i k z v e z n e s k u p š č i n e t o v a r i š E d 
v a r d K a r d e l j : p o k r o v i t e l j l e t o š n j e g a Zleta 
b r a t s t v a i n enotnosti v K a r l o v c u — Na 
sobotni s l a v n o s t n i a k a d e m i j i bo verjetno 
t e l o v a d i l tudi M i r o Cerar — P o h v a l e n o v o 
m e š k e m u z l e t u — K a r l o v a c ž i v i te d n i s a 

m o š e z a z l e t 
ših točk tr iurnega progra
ma. Pr id i te z uspehom, k i 
ste ga dosegli v nedeljo 
i n z i s t im vremenom: to 

bo jamstvo za lep uspeh! 
Poudar i l b i rad, da vas v 
Ka r l o v cu že težko priča
kujemo, saj b i vam radi 

povrn i l i gostoljubnost iz
pred 5 let. 

— Tovariš E d v a r d K a r 
delj je pokrovitel j letoš
njega Zleta bratstva i n 
enotnosti. V i ste b i l i v de
legaciji, k i ga je pred krat
k i m obiskala? 

— Tovariš Karde l j nas 
je naj topleje sprejel; pr i 
znati moram, da kaj ta ta
kega nismo pričakovali. 
B i l i smo navdušeni, saj 
smo b i l i p r i n jemu več 
kot eno uro. K o t vse kaže, 

bo letošnji pokrovitel j zle
ta prišel k nam že v sobo
to, 12. jun i ja zjutraj, naše 
mesto pa bo zapusti l po 
končanem zletu. 

— Kakšna bo sobotna 
akademija? 

— Akademi ja bo na ko
šarkarskem igrišču v šan-
cu : p r v ih dvajset minut 
je namenjen recitalu (dve 
točki bodo prispeval i tudi 
Novomelščani), v nadalje
vanju pa bodo nastopi l i 
gimnastičar j i iz Kar l ovca 
i n naši najboljši; verjetno 
bodo karlovški l jubitel j i 
telovadbe lahko pozdravi
l i tud i najboljšega jugoslo
vanskega športnika, dva
kratnega evropskega prva
ka M i r a Cerar j a! 

S T A R O M E S T O — K A R L O V A C ! ČEPRAV DOST I MLAJŠE K O T N O V O M E S T O , IMA L E P O O H R A N J E N O 
M E S T N O J E D R O S T A R I H MEŠČANSKIH HIŠ, K I J I H O B D A J A ŠESTEROKOTNA Z V E Z D A — ŠANAC, I N ČE
P R A V N I »NOVO MESTO«, R A S T O V N J E M S T A N O V A N J S K I B L O K I I N NEBOTIČNIKI M N O G O H I T R E J E 
K O T K J E D R U G J E . TO J E D A N E S M O D E R N O I N D U S T R I J S K O M E S T O S 40.000 P R E B I V A L C I , H K R A T I PA 
P R I J E T E N K R A J ZA L E T O V A N J E , L O V , R I B O L O V I N D R U G E V O D N E ŠPORTE. V N E D E L J O PRIČAKUJE 
V E S OKRAŠEN TISOČE M L A D I H ŠPORTNIKOV I N G O S T O V IZ B O S N E , HRVAŠKE I N S L O V E N I J E N A 
V E L I K I M A N I F E S T A C I J I B R A T S T V A I N E N O T N O S T I N A R O D O V V S E H T R E H R E P U B L I K . N A S V I D E 
N J E V K A R L O V C U ! 

VEČ TISOČ LJUDI NA PRIREDITVAH V ČRNOMLJU 

...hodi k nam na kres... 
. . . so vabile v soboto zve

čer kresnice s svojo pesmijo 
po Črnomlju, čeprav so niz
ki oblaki grozili z dežjem, 
je bila vsa cesta proti po
staji polna ljudi. Okrog na-
naravnega amfiteatra se je 
zbralo več kot 3000 domači
nov in gostov. 

Na travniku je zagorel kres 
in prvi so zapeli Dragatu-
ščani: »Cveče mi pole pokri
lo .. .« pa »Lepo Anko« in 
»žumberačko«. Lilo je kot 
iz škafa, vendar kolaši in 
gledalci niso odnehali, do
kler s pesmijo in vriskanjem 
niso dežja odgnali. Pobrskali 
so tudi po stari zakladnici 
belokranjskih pregovorov in 
vraž, pa spet zapeli in za
plesali. 

Legendarni ljudski pevec 
Jazo je padel v vrstah bor
cev za svobodo. Na kresova-
nju nam je njegovo umet
nost predstavil Evgen Cest--
nik iz Dragatuša, k i je za
igral na orglice in »gudalo«, 
star ljudski inštrument, ki 
si ga je sam napravil iz 

glinastega lonca, svinjskega 
mehurja in sirkove palice. 

In za konec so prišli še 
Semičani s svojo »ohcetjo«. 
Ko so kresovalci izterjali de
nar za »šrango«, so ohcetni 
lahko prenesli mlado čez hiš
ni prag in svatbeno veselje 
se je začelo. Hišna mati je 
predala nevesti gospodinj
stvo in j i zaželela zdrav, pri
den in močan rod. Potem 
pa polka in puštertanc in 
štajeriš, k i so se s pesmijo 

in vriskanjem razlili po 
vsem Črnomlju, da je še 
dolgo v noč odmevalo od 
miz in plesišč . . . 

P r e k m a l u je m i n i l o 
Tudi v nedeljo zjutraj je 

b i l a zelo slabo vreme, saj 
je rosilo ali kazalo na dež 
po vsej Sloveniji. Kljub te
mu so prihajali avtomobili 
v Črnomelj eden za drugim. 

(Nadaljevanje na 5. str.) 

20 let 
» C e l j s k e g a t e d n i k a « 
Ta teden praznuje »CELJ

SKI TEDNIK«, časnik bivše
ga celjskega okraja, dvajseto 
obletnico ustanovitve ter iz
hajanja. V soboto zvečer bo 
v počastitev 20. obletnice li
sta ter 20, obletnice osvobo
ditve svečana akademija v 
Slovenskem ljudskem gledali
šču v Celju. — Kolektivu 
»CELJSKEGA TEDNIKA« če
stitamo k lepemu jubileju in 
doslej opravljenemu delu ter 
mu Selimo tudi v bodoče kar 
največ novih uspehov pri od
govornem poslanstvu. 

Uredništvo in uprava Do
lenjskega lista 

POSEBEN VLAK V KARLOVAC 
Mladina, k i bo nastopila na 

množičnem nastopu v Kar . 
lovcu, bo odšla tja s poseb
nim vlakom, k i ima odhod iz 
Novega mesta v nedeljo, 13. 
junija, ob 4. uri zjutraj. Voz
ni red vlaka je sledeč: 

Novo mesto — Bršlin 4.00 
Kandija 

4.03 
Semič " 4.35 
Črnomelj 4.50 
Gradac 5.00 
Metlika 5.20 

Povratek posebnega vlaka 
iz Karlovca je v nedeljo zve
čer ob 22. uri (ob desetih). 
Mladina izven Novega mesta 
(Trebnje, Mokronog, Vavta 
vas, Brusnice, Dolenjske To. 
plice, Žužemberk, šmarjeta 
in Šentjernej) ima preskr
bljeno prehrano in prenoči
šče po točno določenem raz
poredu. Vse informacije do. 
bite pri Medobčinskem zlet
nem odboru, telefon 21-291, 
Novo mesto. 

od 10. do 20. JUNIJA 
Nekako do 12. junija ne

stalno s pogostnimi pada
vinami in ohladitvami, 
zlasti okrog 12. junija. Od 
13. junija dalje bo prevla
dovalo lepo vreme, vendar 
včasih še krajevne plohe 
in nevihte. Orog 20. junija 
poslabšanje vremena. 

Dr. V. M . 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED KRVODAJALSTVO-
družbena naloga 
Brez transfuzije si sodobne 

medicine ne moremo več za
mišljati. Prostovoljno krvoda
jalstvo, k i se je pri nas raz
vilo po vojni, je še vedno e-
dini vir oskrbovanja bolniš
nic s krvjo, k i rešuje življe
nja operirancev, porodnic in 
ponesrečencev. 

Doslej se je s propagira
njem prostovoljnega krvoda
jalstva in z zbiranjem krvo
dajalcev ukvarjal pr i nas e-
dinole Rdeči križ. Lani je 
2426 krvodajalcev prostovolj
cev iz novomeške občine da
rovalo transfuzijski postaji 
v novomeški bolnišnici 435 
litrov krvi. S to krvjo je bi
lo rešenih na desetine živ
ljenj, mnogi operiranci, po
rodnice in ponesrečenci pa so 
okrevali laže in hitreje kot 
bi sicer, ker so j im zdravni
ki lahko pomagali s krvno 
plazmo- V novomeški bolniš
nici so lani uporabili transfu
zijo v 447 primerih. 

2e zgolj to, kar smo našte
l i , dokazuje, da se je prosto
voljno krvodajalstvo pri nas 
močno razmahnilo, da ima 
velik pomen in je že preraslo 
okvire Rdečega križa, in mo
ra krvodajalstvo postati sploš
no družbena naloga in druž
bena skrb. 

Ne smemo pozabljati, da 
pomeni darovati del svoje kr

vi v zdravstvene namene, so
delovati v najbolj humanem 
detjanju, k i si ga lahko za
mislimo. Dva decilitra krvi, 
k i ju nekdo daruje, lahko xe-
šata življenje ponesrečenca, 
operiranca ali porodnice. Pri
pomoreta lahko k temu, da 
bo mati dveh ali morda treh 
otrok ostala pr i življenju, 
njeni otroci pa ne bodo siro
te. Darovana kr i lahko pre
preči smrt hranitelja druži
ne, ter to, da bi po njegovi 
smrti morala družba skrbeti 
za vdovo in nepreskrbljene 
otroke. Darovana k r i lahko 
vrne tovarni in proizvodnji 
delavca, k i se je ponesrečil, 
veliko hitreje kot bi se ta 
brez transfuzije vrnil na de
lo. 

Prostovoljno krvodajalstvo 
je torej res družbena naloga 
in ne samo naloga Rdečega 
križa- O tem, kako zagotovi
ti transfuzijski postaji dovolj 
krvodajalcev morajo zatorej 
poleg Rdečega križa razmi-
poleg Rdečega križa razmiš
ljati tudi sindikat, vodstva 
podjetij in ostale družbene 
organizacije ter aktivno sode
lovati pr i zbiranju krvodajal
cev. Samo tako bomo bolniš
nici zagotovili dovolj krvi , 
s katero bo reševala življe
nja porodnic, ponesrečencev 
in operirancev. 

M. JAKOPEC 

Tečaj za tuje ribiče na Otočcu 

»Češkoslovaški narod želi prav 
tako kot jugoslovanski narodi ži
veti v miru in mirno razvijati svo
jo državo. Zato obe naši državi sku
paj s Sovjetsko zvezo in drugimi de
želami socialistične skupnosti ak
tivno sodelujejo v vseh akcijah bo
ja za mir.« Tako je povedal pred
sednik Češkoslovaške republike An-
tonin Novotnv na velikem mitingu, 
ki so ga ob Titovem obisku prire
dili v plzenskih avtomobilskih to
varnah. Novotnv je še dodal, da se 
obe državi »zavzemata za izvajanje 
načel miroljubne koeksistence med 
državami z različno družbeno ure
ditvijo, za likvidacijo žarišč in vzro
kov medsebojne napetosti, za po
polno in splošno razorožitev. Obe 
naši državi nasprotujeta vsem ob
likam imperializma, kolonializma, 
vsem agresivnim akcijam, ki ogro
žajo svobodo narodov in demokra
cijo. To so osnova načela, ki sa v 
zunanji politiki skupna našima dr
žavama.« In dalje: »Samo po sebi 
se razume, da si načel miroljubne 
koeksistence ne zamišljamo tako, 
da bi tolerirali politiko reakcionar-
rih sil, politiko kontrarevolucije. V 
politiki miroljubne koeksistence 
vidimo pot za preprečevanje vojn, 
pot k svobodi vseh narodov, pot k 
demokratičnemu in naprednemu 
razvoju človeštva. To je politika 
sporazumevanja in zbliževanja med 
narodi, politika zbiranja vseh pro
gresivnih sil proti silam agresije.« 

že teh nekaj besed češkoslovaš
kega predsednika pove, da se gle
de poglavitnih vprašanj mednarod
ne politike naši državi strinjata in 
da zato obema predsednikoma tudi 
ni bilo težko najti skupna izhodi
šča pri ocenah sedanjega položaja, 

četudi so glede tega nekateri raz
ločki, ki pa niso, da bi jih obešali 
na veliki zvon. Že to, da je Tito pri
šel v ČSSR, pomeni, da je razvoj 
v tej deželi pripeljal njihove vodi
telje do takih spoznanj, od katerih 

T i t o v Č S S R 

je možno najti stične točke za po
govarjanje. Od zadnjega Titovega 
obiska v Pragi že 19 let, tam je 
bil nazadnje leta 1946. Stične točke 
pa niso zgolj na področju medna
rodne politike. Na področju gospo
darstva si vsekakor lahko obetamo 
obojestranske koristi, če bi sodelo
vanje na tem področju še bolj raz
vili. Trgovina nenehno narašča, le
tos bo na primer za desetino večja 
od lanske in je v obeh straneh zna
šala 152 milijonov dolarjev. Največ 
koristi pa bi imeli, če bi zlasti raz
vili industrijsko sodelovanje. V 
ČSSR so tovarne s staro tradicijo 
in bogatimi proizvodnimi izkušnja
mi, nam pa je svetovni trg bolj 
odprt in bi imeli od sodelovanja 
oboji veliko korist. Potlej se na 
češkoslovaškem zanimajo za leto
vanje na našem morju, da o naših 
pristaniščih, ki bi mogla služiti tu-
dj češkoslovaškemu gospodarstvu, 
niti ne govorimo. 

Drugo stično področje pa so ne
dvomno izkušnje iz notranjega raz
voja bodi na političnem bodi na 

gospodarskem področju. Na Češko
slovaškem prihajajo po dveletnih 
razpravah do spoznanja, da z vrha 
vodeno gospodarstvo le ne omo
goča največje možne gospodarske 
učinkovitosti, ker pač proizvajalec 
ostaja ob strani. Kot poglavitne 
postavljajo zdaj: rentabilnost, vi
soko delovno storilnost, skrčevanje 
stroškov, velikoserijsko proizvod
njo, specializacijo in kooperacijo, 
hkrati pa še to, kako bi bil delavec 
zainteresiran za večje gospodarske 
uspehe. Brez samohvale vendar la
hko rečemo, da smo si glede vsega 
tega nabrali pri nas precej izku
šenj, ki njim lahko precej poma
gajo, da se lahko izognejo tava
njem. Seveda ubirajo svojo pot, saj 
je bil tudi njihov zgodovinski raz
voj drugačen kot pri nas, pa bi bilo 
nesmiselno, če bi izkušnje kar me
hanično prenašali. 

Predsednik Tito je zdaj na obis
ku v Nemški demokratični repub
liki in potlej pojde še v Sovjetsko 
zvezo. Dogodek, ki je pretekli te
den potisnil vse druge, je nedvom
no najnovejši uspeh Človeka, pisa
no z veliko začetnico. Tudi Ameri
čanom se je posrečilo stopiti v ve
solje. Edward VVhite se je 20 minut 
»sprehajal« po vesolju, privezan na 
7,5 m dolgo vrv. In še drug uspeh 
je dosegla posadka te vesoljske la
dje. Vesoljska ladja »Geminj 4« je 
95 krat letela okrog Zemlje. McDi-
vitt in White sta veliko fotografi
rala ter opravila celo vrsto znan
stvenih poskusov, ki bodo prav pri
šli kozmonavtom, ki se bodo podali 
na Luno. že se slišijo glasovi, da 
bo to že kar kmalu. V ZDA raču
najo, da se bo to pri njih zgodilo 
že leta 1968. 

Znana nemška tvrdka 
Hanns Balzer iz Lauterbacha 
v Hessenu, k i med drugim 
izdeluje budi ribiški pribor 
in ima svoja zastopstva po 
vseh dežeOah Evrope in os. 
talega sveta, prireja za petič-
ne ribiče tečaje o ribolovu. 
Predstavniki tvrdke so pred 
nedavnim obiskali Otočec in 
dolino Krke ter bi l i navdu
šeni nad ribjim bogastvom 
naših voda v reviji o ribiš
tvu »Anckerkurier« so posve
til i celo številko Otočcu in 
se odločili pr i nas prirejati 
ribolovne tečaje za tuje r i 
biče. Prva skupina, v kateri 
bo 8 do 10 tujih ribičev, bo 
prišla na Otočec že 26. ju
nija. V oktobru bo tvrdka 

V v s a k o h i š o 
DOLENJSKI LISTI 

Hanns Balzer privedla na 
Otočec večjo skupino tujih 
ribičev na lov na sulce. 

Za 5 6 8 m i l i j o n o v 
k m e t i j s k e g a b l a g a 
V prvih treh mesecih le

tos so družbena kmetijska 
posestva iz Kočevja (KGP) 
prodala za 568 milijonov 
dinarjev kmetijskega bla
ga, kar je skoro 31 odstot
kov več od lanskega leta. 
Na to so deloma vplivale 
večje prodajne cene, pre
cej več so tudi prodali go
veje živine, svežega mleka 
in drugih mlečnih izdel
kov. Manj'ša prodaja od 
lanskega leta je opazna 
pri prašičih, juncih in te
letih, maslu, drvih in teh

ničnem lesu. 

Vodovod na Hrastu je končan 
Pred dnevi so odšli s 

Hrasta zadnji delavci me
tliškega Komunalnega 
podjetja, ki so gradnjo vo
dovoda povsem končali. 
Vodo so prebivalci Hrasta 
imeli že lani, vsa druga 
dela (urejanje rezervoar
jev in črpališč) pa so opra
vili letos. 

Vsaka hiša ima svoj 
vodni števec, tako da bo
do ljudje plačali le toliko 
vode, kolikor jo bodo v 
resnici porabili. 

Občani Hrasta so pitne 
vode zelo veseli in se lepo 
zahvaljujejo tako Skup
nosti ŽTP podjetij Ljub
ljana, ki je tej partizanski 
vasi prispevala 12 milijo
nov za gradnjo vodovoda, 

kot tudi domači občini za 
prispevek 6 milijonov 
manjkajočih sredstev. Vsa 
dela so namreč veljala 
okoli 19 milijonov dinar
jev. 

ITAS: 766 ton 
i z d e l k o v 

V prvih štirih mesecih so v 
Itasu v Kočevju naredili 766 
ton raznih izdelkov ali 221 
ton več kot v prvih štirih me
secih lani. Vendar pa v pro
izvodnji nišo dosegli vseh 
predvidenih nalog, predvsem 
zaradi pomanjkanja materia
la, prostorov, strokovnih ka-
drav in kvalificiranih delav-

K R Š K O : med d e l a m 
n o b e n i h s e s t a n k o v 
Podjetja, k i so imela nava

do sklicevati sestanke ali po
svetovanja kolektiva, organov 
upravljanja in strokovnih ko
legijev med delom, so večkrat 
po nepotrebnem ustavljala 
proizvodnjo in trosila drago
cen čas za zadeve, k i bi jih 
lahko rešili pred delom ali po 
njem. Malokdo se je zavedal, 
da prekinitev dela ne prinaša 
koristi, kvečjemu izgubo, k i 
je tem večja, čim bolj je raz
gibano sestankarstve. Zboru 
delovnih skupnosti ObS se je 
zdelo potrebno pozvati pod
jetja k redu, tako da v pri
hodnje ne bi med delom za
pravljali časa za nobene se
stanke, razen za res nujne. 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

• KATASTiiOFA V KAKNJU — 115 MRT
VIH je terjala huda katastrofa v radniku 
Kakanj v Bosni in Hercegovini. Nesreča se 
je zgodila v ponedeljek ob 12,25 zaradi 
eksplozije metana. Epicenter je bil. na koti 
381. V jašku »Orasi« je bilo ob nesreči okrog 
200 rudarjev. Reševalne ekipe z najmoder
nejšimi pripomočki so se takoj začele pre
bijati proti kraju nesreče, da bi rešile tiste, 
ki so še kazali znake življenja. Mnogim ni 
bilo več pomoči. Precej je poškodovanih. To 
je zares velika bol, ki jo čutimo prav vsi. 
Po vsej Jugoslaviji je vest o nesreči povzro
čila globoko žalost. To je ena največjih ru
darskih katastrof v naši državi v zadnjih 
30 letih. Vzroki še niso znani. Družinam pre
minulih so nudili prvo pomoč v znesku po 
100 tisoč dinarjev. 

• PODPORA NAPREDNIM UKREPOM je 
dolžnost vseh subjektivnih sil, ki ne smejo 
popuščati težnjam, ako te vlečejo nazaj. Ta
ko je menil izvršni odbor glavnega odbora 
SZDL, ko je razpravljal o ukrepih za stabi
lizacijo našega gospodarstva. Podoben sklep 
je bil sprejet tudi na nedavnem plenumu 
CK ZKS, ki je razpravljal o perečih družbe
no clionomsldh vprašanjih in o nalogah ko
munistov. Uvodno besedo o tem je imel 
član izvršnega komiteja Franc Popit. Pred
vsem je poudaril, da se je treba na današ
nji stopnji razvoja proizvajalnih sil vklju
čevati v velila svetovni trg. Spodbujati je 
treba proizvajalce, da bodo razvili vse svoje 
pobude in ustvarjalnost. Njim pripada naj
večji delež odgovornosti in naporov. Reši
tev gospodarskih problemov je samo v večji 
produktivnosti, v skladnosti med potrošnjo 
in ustvarjenimi možnostmi, med izvozom in 
uvozom. V novih razmerah bodo lažje po
slovala podjetja, ki bodo s specializacijo, 
kooperacijo in integracijo organizirala so

dobno proizvodnjo, velikoserijsko, poceni, 
kvalitetno in konkurenčno na svetovnem in 
domačem trgu. — Politični sekretar Miha 
Marinko je v razpravi med drugim dejal, 
da bo novi sistem, ki se pripravlja, terjal 
izkoriščanje vseh notranjih rezerv in da je 
treba zagotoviti realni standard za mestno 
prebivalstvo. 

• T E Z E O MESTU, VLOGI IN NALO
GAH TISKA, RADIA IN TELEVIZIJE so že 

Katastrofa v K a l u p 

nekaj dni v javni razpravi. Sestavila jih je 
komisija zveznega odbora SZDLJ za politič
no in idejnovzgojno delo, in sicer z name
nom, da bi politična in kulturna javnost po
vedala svoje mnenje in predloge, kako bi 
tisk, radio in televizija čim bolj popolno 
opravljali svojo družbeno funkcijo, kakšno 
je njihovo mesto v razvijanju družbeno eko
nomskih odnosov. O tezah bodo obširno 
razpravljali v organizacijah in vodstvih So
cialistične zveze delovnega ljudstva, o njih 
pa bodo posebej razpravljali tudi novinarji 
v okviru svoje profesionalne organizacije. 

• ZA VARNOST PEŠCA IN KOLESARJA 
V PROMETU je naslov vsejugoslovanske 
akcije, ki bo trajala od 1. junija do konca 
oktobra. Ker gre za pešce in kolesarje — 
piše urednica Dela Vanda Škodnik v uvod
niku, posvečenem tej prometnovzgojni akci
ji — ki so najštevilnejši in hkrati tudi naj
bolj ogroženi, bodisi da gre za nevednost ali 
zavestno kršenje predpisov, mora biti uspeh 

akcije skrb vseh nas, ker je tudi namenjena 
vsem. 

• PRVI SEMINAR ZDRUŽENIH NARO
DOV O NARODNOSTIH, ki je v teh dneh 
v Ljubljani, je namenjen predvsem izmenja
vi izkušenj pri reševanju nacionalnih pro
blemov. Vabilu se je odzvalo 20 povabljenih 
držav, razen tega pa še Grčija in. Turčija 
kot opazovalki, čeprav nista bili povabljeni. 
Od povabljenih se ne udeležujejo seminarja 
Indonezija (ker je izstopila iz OZN), Bel
gija in Filipini. Seminarju prisostvuje tudi 
zastopnik generalnega sekretarja OZN U 
Tanta John Humphrev. 

• 20 L E T KRVODAJALSKE AKCIJE je 
priložnost, ko je treba izreči še posebno 
zahvalo vsem, ki so darovali svojo kri za 
sočloveka. V 20 letih, kolikor časa obstaja 
pri nas organizirana krvodajalska služba, je 
bilo konzervirano v naši republiki 183.630 
litrov krvi. 

• IZPOPOLNJEVANJE NOVIH ZAKO
NOV NA PODROČJU GOSPODARSTVA je 
naloga, za katero naj bi se po mnenju cen
tralnega sveta Zveze sindikatov Jugoslavije 
zavzemale delovne organizacije. V central
nem svetu menijo, da bi bilo treba uvodne 
določbe temeljnega zakona o podjetjih čim
bolj konkretno obdelati v statutih, da bi za
gotovili ugodnejši položaj delovnih ljudi v 
vlogi samoupravljavcev. Na podlagi doseda
njih izkušenj bi bilo treba jasneje urediti 
razmerja med organi samoupravljanja in 
vodilnimi organi in strokovnimi službami, 
ker je od tega v mnogočem odvisna učin
kovitost samoupravljanja. S statutom bi 
bilo treba zagotoviti javnost in najširše ob
veščanje samoupravljavcev, tako kot to na
lagajo delovnim organizacijam novi pred
pisi 

K R A T K E J 
IZ RAZNIH STRANI 

• PRIPRAVE NA -DRUGI BAN-
DUNG — Proti koncu junija bo v 
Alžiru druga azijsko-afriška konfe
renca, ki ji pravijo tudi drugi 
Bandung, ker je bila prva taka 
konferenca v indonezijskem mestu 
Bandung. Državniki potujejo in se 
dogovarjajo zlasti o dveh stvareh: 
ali bi povabili na konferenco tudi 
Sovjetsko zvezo in drugič gre za 
udeležbo Malezije. Proti udeležbi 
ZSSR so odločno Kitajci, vtem ko 
se udeležbi Malezije protivi Indo
nezija, češ da je to imperialistična 
tvorba. Takih tvorb pa bi tako v 
Aziji kot v Afriki Se lahko našli 
in se večina zavzema za povabilo 
Maleziji. Glede Sovjetske zveze pa 
je stvar drugačna. Ona namreč ni 
bila prvič v Bandungu in se vse 
do nedavnega tudi ni potegovala 
za to, da bi prišla v Alžir. Izkuš
nje dosedanjih takih konferenc pa 
pričajo, da je spor med Sovjetsko 
zvezo in Kitajsko potisnil v stran 
vse druge probleme in so morali 
delegati takih mednarodnih sre
čanj iskati rešitve, kako bi pre
prečili, da konferenca sploh ne bi 
razpadla. Kitajski premier ču En 
Laj torej spet potuje po Aziji in 
"Afriki ter nabira glasove za to, 
da Sovjetske zveze ne bi povabili. 
Obljublja tudi, da na tej konfe
renci kitajski delegati ne bodo 
niti z besedico omenili svojih raz
prtij z Moskvo, samo če je ne 
bodo povabili. Teden dni pred 
konferenco bodo znani odgovori 
na vsa ta vprašanja. 

• V DOMINIKANI PRAVZA-
PRAV NIC NOVEGA — V Domi
nikanski republiki se pretekli te
den ni zgodilo nič takega, da bi 
spremenilo razmerje sil. Ustavni 
predsednik Caamano je pridobil 
na svojo stran tudi podeželje, ge
neral Imbert pa drži z ameriško 
pomočjo oblast v glavnem mestu. 
Zdaj išče odbor Organizacije ame
riških držav izhod v tem, da bi 
sestavil nekakšno uradno vlado iz 
tako imenovanih »tretjih sil«, za 
katere pa še ni čisto jasno, kate
rim strujam naj bi pripadale. 

• PORAZ ZA PORAZOM V 
VIETNAMU — Fronta nacionalno 
osvoboditve Južnega Vietnama ja 
prešla v ofenzivo na vsej črti ter 
poročajo o hudih izgubah tako 
ameriških kot salgonskih enot. 

Vezane vloge -
vifcje obresti 



„Samo dvakrat na leto se lazimo. . ." 
P A M E T N A KOKOŠ 

D o v t i p o v n a r a č u n m e h a n i z i r a n e g a p r e v o z a k a n i ž a r s k i h r u d a r j e v v j a m o je k o n e c — » Z a 1. m a j i n z a 
2 9 . n o v e m b e r s e p e l j e m o , d r u g a č e p a h o d i m o v j a m o p o 1500 s t o p n i c a h « , s o h u d o m u š n o r e k a l i r u d a r j i , 
z a t o k e r s e ž e n e k a j let p o n a v l j a n e o b l j u b e o m e h a n i z i r a n e m p r e v o z u n i k a k o r n i s o m o g l e u r e s n i č i t i 
—- M e t a n , k i s e je p o j a v i l v n e k a t e r i h r o v i h , je m a l c e s k a l i l v e s e l j e ob d e j s t v u , d a je p r e v o z m o š t v a 
v j a m o k o n č n o l e u r e j e n — Z u v e d b o p o p o l n e m e h a n i z a c i j e v r o v i h b i l a h k o m o č n o p o v e č a l i s t o r i l n o s t 

Jože Gosenar, predsednik 
delavskega sveta rudnika Ka-
nižarica, nam je na vpraša
nje, kako so zadovoljni zdaj, 
ko imajo končno le mehani
zirani prevoz v jamo, odgovo
r i l takole: 

— Rudarji so zelo zadovolj
ni, ker se je o tem, da bomo 
Prevoz v jamo mehanizirali, 
govorilo že od 1951. leta, hoja 
čez 1500 stopnic pa je bila ze
lo naporna. Veseli so zato, 
ker se ne bodo več utrudili 
že na poti v rov. Za rudarje 
je bil 17. maj največji praz
nik, saj smo se tega dne po 
dolgem obljubljanju res zače
l i voaiti v jamo in smo spet 
dobila izgubljeno zaupanje. 
Tudi delavski svet bo imel 
odslej manj dela, saj je od
padla točka o prevozu, k i je 
bila tolikokrat na dnevnem 
redu in smo o njej res veliko 
razpravljali. Metan, k i se je 
pojavil v jami, ne povzroča 
Posebnega strahu, čeprav nam 
je veselje malce skalil. Delo 
Pa je zdaj lažje, ker sta obe 
roki prosti t ko imamo elek 
trične svetilke. Nova električ 
rja razsvetljava pa nas bo ve 
Ijali okoli 5,5 milijona di 
narjev. 

Pogovor smo nadaljevali z 
direktorjem inž. Gidom Roz
manom. 

Odslej se bomo pa 
res v s a k d a n v o z i l i ! 
— Mehanizirani prevoz mo

štva v jamo je velik napre
dek, hkrati pa je izpolnil dol
goletne želje vseh rudarjev. V 
zadnjem času ni nihče izmed 
nas u p a l dajati nobenih izjav, 

d a J b Q prevoz urejen, ker so 
ra2ne težave uresničitev odla-
Sa.e tako dolgo, da nihče 
vec ni v e r j e l v noben rok, k i 
smo ga omenili. Prevoz nas 
je torej rešil velike zadrege. 

Metan je p r i m e š a l 
k a p l j i c o g r e n k o b e 

Veselje ob urejenem pre
vozu nam je malce skalilo 
dejstvo, da se je v jami .poja 

vil zemeljski plin — metan, 
k i je lahko nevaren zaradi 
eksplozije, če se pojavi v pri
merni mešanici z zrakom in 
ob nezadostnih varnostnih 
ukrepih. Čeprav do zdaj me
tana v kanižarici nismo opa
zil i , je bilo pričakovati, da se 
bo pojavil. Nismo ga priča
kovali na tem območju, k i je 
še neposredno zvezan s sta
r imi deli rudnika in so bila 
v IV. sloju tudi na globljih 
mestih že opravljena rudar
ska dela, ne da bi naleteli na 
metan. Pojav metana na tem 
mestu gre pripisati dejstvu, 
da smo prišli na dno kotanje, 
kjer bi mogli priti do pred
časnega, sicer naravnega od-
plinjevanja, kot je bilo to v 
višje ležečih, starejših delih 
sloja. 

V s e m r u d n i k o m 
smo h v a l e ž n i 

z a s o l i d a r n o p o m o č 
Že po treh dneh, ko smo 

na metan naleteli, se je sta
nje popolnoma normaliziralo, 
ker smo dobili najprej 20 
električnih svetilk iz kočev
skega premogovnika, nato pa 
še 50 električnih in 20 ben
cinskih varnostnih svetilk iz 
rudnika Zagorje. To je bila 
najnujnejša količina, k i smo 
jo potrebovali za opremo 
onih rudarjev, k i delajo na 
ogroženem področju. Tisti, ki 
delajo v vstopnem zračnem 
toku (prevozi in priprave), se 
uporabljajo acetilenke. Zame
njavo vseh svetilk bomo 
opravili takoj, ko nam bo 
podjetje VARNOST iz Zagor
ja dobavilo naročene električ 
ne svetilke. 

Vsem premogovnikom, k i 
so nam res solidarno in brez 
odlašanja priskočili na po
moč in nam dobavili varnost
ne svetilke, smo zelo hvalež
ni. Razen varnostnih ukrepov 
s svetilkami smo povečali 
zraženje v rovih in uvedli na 
delovišču, kjer se je pojavil 
metan, stalno kontrolo na 
vseh izstopnih zračnih poteh 

z bencinskimi svetilkami in z 
interferometrom, sposojenim 
od rudarske fakultete iz Ljub
ljane. Interferometer je pri
prava, k i zaznava že najmanj
šo količino metana od 0,2 od
stotka naprej. Za eksplozijo 
pa je nevarna količina šele 
od 5 do 14 odstotkov. 

Storilnost se bo p o v e 
č a l a še b o l j , č e . . . 
Mehanizirani prevoz mošt

va bo omogočil povečanje sto. 
rilnosti, ker bodo rudarji 
trud, k i so ga porabili do zdaj 
za pot v jamo, lahko odslej 

porabili na delovišču. Poleg 
tega pa je z mehaniziranim 
prevozom izpolnjen eden iz
med pogojev za skrajšanje 
delovnega časa, čeprav na to 
zaenkrat še ne smemo raču
nati, ker ni sredstev za uved
bo popolne mehanizacije. Ce 
bj imeli za mehanizacijo sred
stva, bi s tem rudarjem omo
gočili z manjšimi napori do
segati večji delovni uspeh v 
krajšem času, hkrati pa bi 
rudarjem ostalo na voljo več 
časa za osebni počitek in raz
vedrilo, česar ne gre podce
njevati. 

— Vidiš, Jožek, kako pametna je naša putka: 
vedno, kadar dobijo ljudje plače, nam nese 

dražja jajca... 

Odslej samo ena zadruga 
D e l o v n i k o l e k t i v KZ K r m e l j je g l a s o v a l z a r e d n o l i k v i d a c i j o s v o j e g a 

p o d j e t j a - I z g u b o z a r a d i p r e v e č i z p l a č a n i h o s e b n i h d o h o d k o v v l a n s k e m 
l e t u b o k r i l a o b č i n s k a s k u p š č i n a - D e l a v c i o b e h z a d r u g b o d o g o s p o d a r i l i 
v n a p r e j k o t e n k o l e k t i v , v s e v n l š k i o b č i n i p a bo v b o d o č e n a m e s t o d v e h , 

e n a s a m a k m e t i j s k a z a d r u g a . 

— Kako ste zadovoljni 
z novo kosilnico? smo 
vprašali Franca Banovca 
v Dobličah. 

— Kar lepa je. Stoji v 
šupi, jo lahko pogledate. 
Kako dela, pa ne vem! Ni
smo je še preizkusili, ker 
nam zadruga še ni poslala 
sedežev, škoda, prav zdaj, 
v času košnje, bi jo naj
bolj potreboval! 

Misel o združitvi obeh kme
tijskih zadrug v sevniški ob
čini je stara več let. Do njene 
uresničitve ni prišlo vse do 
4. maja letos, ko Sta se oba 
zadružna sveta izrekla za 
enotno podjetje Glasovala 
sta za pripojitev KZ Krmelj 
h kmetijski zadrugi Sevnica, 
vendar tedaj že skoraj nista 
mogla več enakopravno na
stopati. 

Kmetijska zadruga Krmelj 
je namreč zaključila poslovno 
leto 1964 z izgubo. Analiza je 
prikazala ob koncu decembra 
1964 15 milijonov nepokritih 
osebnih dohodkov in 43 mili
jonov nepokritih virov za in

vesticije pri izgradnji klav
nice. 

Delavski svet kmetijske za 
druge Sevnica je kasneje pre
klical sklep o pripojitvi, ker 
je revizijska komisija med 
tem časom ugotovila, da je 
krmeljska zadruga lani izpla
čala brez kritja celo 22 mili
jonov osebnih dohodkov. Za
druga Zasavje iz Sevnice bi 
morala ob pripojitvi poravna
ti dodatnih 6 milijonov zgube 
iz lastnih sredstev. Te obvez
nosti pa ni želela prevzeti, da 
se ne bi še ona znašla v po
dobnih težavah kot se je kr
meljska zdaj. Zadružni svet 
KZ Sevnica je zaradi tega 

predlagal občinski skupščini 
redno likvidacijo K Z Krmelj. 
Odborniki so na zadnji seji 
sprejeli ta predlog pod pogo
jem, da izreče o njem zadnjo 
besedo celoten kolektiv kr-
meljske zadruge. 

Redna likvidacija je za oba 
kolektiva najbolj sprejemljiva 
rešitev, ker je v tem primeru 
dolžna poravnati zgubo občin
ska skupščina. V rezervnem 
skladu sama nima dovolj 
sredstev, zato bo morala 
manjkajočo vsoto najeti kot 
posojilo iz republiških rezerv. 

STARA CERKEV• 
kanalizacija m le k a j . . . 

Občinska skupščina v Bre 
žicah in občinska skupščina 
v Sevnici sta na sejah 29. ma
ja izrekli soglasje k sklepu 
komunalne skupnosti SZ Ce
lje o določitvi osnovne in do
datne stopnje prispevka za 
zdravstveno zavarovanje. Zni
žana skupna stopnja vseh 
Prispevkov 22,5 odst. bo osta
ja v veljavi še naprej, pač 

Rejci p r a š i č e v ! 
Jutri, 11. junija, bo v 

kmetijskih nasvetih ob 
12.05 predavala v -adiu 
Ljubljana inž. Tanja Lav 
«8 o osvežitvi reje črno-
Pasastih prašičev. Vabimo 
vas, da prisluhnete zanimi
vemu predavanju, saj je v 
naših krajih črnopasasta 
(krškopoljska) pasma do-
m a in boste lahko zvedeli 
Marsikaj koristnega! 

Na n o v o m e š k e m 
s e j m i š č u 

Ponedeljkov semenj v 
^pvem mestu je bil sred-
n J? dobro obiskan. Od 107G 
Pripeljanih prašičkov so 
J'h G71 prodali, medtem Uo 
s ° prodali le 67 glav gove 
<*i od 210, kolikor jih je bi 
»o prignanih. Cene se od 
zadnjega sejma niso dosti 
spremenile. Prašički: aia 
nJši 5000 do 10.500 din, več 
J? U.O00 do 20.000 din. Vo 
J 410—445 din kg. krave 
^80—390 din kg, mlada ži-
v*na 420 do 450 din kg. 

1 siovo delitvijo: za 22 milijonov več 
pa se bo v drugem polletju 
spremenila le delitev med 
skladi. Skladu za zdravstveno 
zavarovanje bo po novem 
predlogu ostalo 9,3 odst. sred
stev. Do sedaj je ta sklad do
bival le 9 odst 

Dodatni zneski so name-
nejni predvsem za boljši raz
voj zdravstvene zlužbe, za 
gradnjo zdravstvenih objek
tov, sodobnejšo opremo in 
podobno. Del teh sredstev 
bo verjetno porabljen celo za 
redne izdatke komunalnih 
skupnosti za socialno zavaro
vanje, saj so v prvi tretjini 
letošnjega leta vse poslovale 
z izgubo. Sklad za zdravst

veno zavarovanje posavske 
komunalne skupnosti bo z 
uveljavitvijo stopnje 9,3 odst. 
pridobil 22,184.000 dinarjev 
dodatnih sredstev. 

Nedavno je bi la usta 
novljena krajevna skur> 
nost tudi v Star i cerkvi 
in takoj napravi la dokaj 
obsežen in zahteven pro
gram. Zahteven še pose
bej zato, ker skupnost sa
ma n ima lastnih sredstev, 
pač pa vsi njeni načrti te
melji jo na dotaci j i občine 
in pr ispevkih občanov. 

Glavna in morda najob 

Strah pred naraslo Savo 
Prvega junija in tudi nekaj 

dni pozneje so bi l i pri Kme
tijskem gozdarskem podjetju 
v Brežicah v velikih skrbeh 
zaradi narasle Save. Voda je 
vdrla čez nasip v Vrbini in 
se razlila po koruznih poljih. 
Na srečo je hitro upadla 

Najbolj so se bali, če bi 
poplavila prekrasen ječmen. 

ki je posejan na 60 ha. Prav 
toliko imajo koruze, krom
pirja pa letos samo 8 ha. S 
temi pridelki hranijo živino, 
ki jo imajo 700 glav. Če bi 
narasla Sava napravila ško
do, bi pridelali veliko manj 
krme m tudi goved bi potem 
spitali manj, kot planirajo 
za to leto. 

sežnejša; obenem pa tudi 
najpotrebnejša akcija je 
ureditev javne kanalizaci
je skozi vas. Dela b i stala 
nekaj čez mi l i jon dinarjev 
Letos nameravajo dokon
čno uredit i tudi javno 
razsvetljavo, za kar so ma
terial kup i l i že lani. M o n 
taža javnih luči b i stala 
200.000 din, prav tol iko pa 
je potrebnih za popravilo 
pot i v vasi. 250.000 dinar
jev so preteklo leto pora
b i l i za odtočno kanaliza
cijo v vasj Gorenje, letos 
pa potrebujejo za 150 me
trov odtočnih cevi še vsaj 
300.000 din. 

Občinska skupščina je 
iz sredstev za krajevne 
skupnost i namenila kra
jevni skupnosti Stara cer
kev mi l i jon in pol dinar
jev, v p rv i vrst i za uredi
tev javne kanalizacije. 

Obotavljanje 
z a r a d i n e z a u p a n j a 
Kolektiv K Z Krmelj se je 

2. junija na skupni seji z enot
nim zadružnim svetom in 
upravnim odborom šele po 
dolgem utemeljevanju in po
jasnjevanju predstavnikov iz 
obeh zadrug, predsednika ob
činske skupščine in drugih od
ločil za spremembo sklepa o 
pripojitvi. Takšno obotavlja
nje je zraslo iz nezaupanja. 
Delavci krmeljske zadruge so 
se najbolj bali tega, da bodo 
z glasovanjem za redno likvi
dacijo svojega podjetja zgubi
li vse pravice v novem kolek
tivu. Končno so se s pred
stavniki KZ Sevnica le spora
zumeli, da je za celoten ko
lektiv najbolje tako. Gospoda
ri l i bodo skupaj, kot že ves 
pretekli mesec, in zadržali 
svoje predstavnike v central
nih organih upravljanja. 

Gospodarjenje bo v poveča
nem podjetju enotnejše in 
predvsem bo laže dobiti po
trebne strokovnjake. Pogoj za 
nadaljnje uspešno poslovanje 
pa je, da člani obeh kolekti
vov že sedaj nastopajo kot za
govorniki enotnih teženj in 
načrtov. J . TEPPEY 

TUDI Ml V KMETIJSTVU UVAJAMO 
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Kočevska v boju za svobodo ( 2 ] 

Kakor je razvidno iz zapi. 
skov, je mesto Kočevje po
žar uničil sedemkrat, bodisi 
da so ga zažgali Turki ali pa 
je pogorelo po nesreči 12. av
gusta 1596 je povzročila po
žar neka deklica. Požar je 
bil tako velik, da so se sto
pili na utrdbah topovi in 
zvonovi. Zgdrel je tudi grad 
in v njem ves arhiv gospod
stva. 

Od leta 1469 do 1598 so Tur-
ki dvajsetkrat vpadli na Ko
čevsko, Jo vselej grdo opu
stošili ter odpeljali veliko lju
di v sužnost. 

Ljudje so v začetku tur
ških vpadov iskali zavetje v 
gozdovih in podzemeljskih 
jamah. Pozneje so začeli gra
diti utrdbe in tabore, ki so 
bili v Mozlju, Koprivniku, 
Kočevski Reki, Starem Logu, 
v Osilnici, Belici, Kostelu in 
Poljanah. 

Življenje ljudi v tistem ča
su je bilo na Kočevskem iz
redno težko, kar je uvidel 
tudi cesar in zato je dal leta 
1492 prebivalcem kočevskega 
in ribniškega območja tako
zvani priviligij krošnjarstva, 
da so smeli prebivalci teh 
krajev svobodno prodajati 
svoje lesene izdelke, živino in 
platno po vseh avstrijskih de
želah. Na osnovi tega privili-
gija se je razvilo krošnjarst-
vo Ribničanov in Kočevarjev 
do današnjih dni. 

V 16. veku so se naselili v 
območje Kostela in Poljan 
Uskoki, ki so bili predstraža 
proti Turkom. 

Po letu 1598 Turki niso 
več vpdali na Kočevsko, pre
bivalci Kočevske pa so mo
rali potem graditi utrdbe od 
Senja do Karlovca. 

Upori p o d l o ž n i k o v 
i n i z s e l j e v a n j e 

Zaradi pritiska nad prebi
valci pri gradnji utrdb pro
ti Turkom in dajatvam go-
spoščini so se kočevski pre
bivalci stalno upirali. Na Ko
čevsko so prihajali razni ko
misarji, ki so preiskovali 
pritožbe podložnikov, pa vse 
skupaj ni nič pomagalo. 

V zgodnji pomladi leta 1515 
je na Kočevskem Izbruhnil 
upor podložnikov, ki so ubi
li barona Turna in njegove
ga oskrbnika Stržena. Pozne
je so se še večkrat uprli pro
ti gosposki in gradnji utrdb 
v Vojni krajini. Gosposka je 
izdala nalog' vsem gospošči-
nam, da naj primejo Koče-
varje, ki so se umikali s svo
jim krošnjarjenjem v razne 
kraje, in jih zapro tako dol
go, dokler ne bodo obljubili 
pokorščine in pdačalli zaosta
lih dajatev. 

V vseh teh tegobah, ki so 
zadevale prebivalstvo Kočev

ske, šb se začeli ljudje, ki 
so hodili s krošnjo po sve
tu, izseljevati iz Kočevske 
že v 16. veku. V drugih kra
jih so dobili boljše pogoje 
za življenje. Izseljevanje se 
je nadaljevalo ves čas do 
druge svetovne vojne. 

V letu 1785 so Kočevarji 
izposlovali dvorni odlok, po 
katerem so lahko trgovali z 
južnim sadjem in slaščica
mi. S tem, ko so opuščali 

P i š e Peter s o b a r 

prodajo domačih izdelkov, je 
začela domača obrt propada
ti. To je povzročilo brezpo-
slenost po domovih in težnja 
po izseljevanju se je še po
večala. Izseljevanje kočevskih 
Nemcev je bilo skoro stalno, 
ker kočevske zemlje v bist
vu niso smatrali za svojo. 
Čutili so, da so bili na to 
zemljo prisilno privedeni in 
zato Jim je ni bilo težko za
pustiti. 

Ob koncu 19. in v začetku 
20. veka je bilo zelo veliko 
izseljevanje v Ameriko in v 
druge prekomorske dežele. 

F r a n c o z i * 
na K o č e v s k e m 

2e leta 1797 je vlada zapo-
vedala Kočevarjem, Poljan-
cem, Kostelcem in Ribniča-
nom, da zgradijo na Jasnici 
»šance« proti Francozom. 
2800 Kočevarjev in Poljancev, 
565 Kostelcev in 838 Ribniča
nov je po tej zapovedi zgra
dilo na Jasnici 5 trdnjav, ki 
pa leta 1809 s kočevsko črno 
vojsko vred niso mogle ubra
niti Francozom, da ne bi 
okupirali Kočevske. 

Ko je Napoleon naložil de
želi 15,260.000 frankov kontri-
bucije, je prišlo na Kočev
skem do upora proti Fran
cozom. Ponoči med 8. in 
9. oktobrom 1809 je izbruhni
la vstaja na Kočevskem in v 
Poljanski dolini. Kočevarji so 
pri Mali gori napadli Fran
coze in ubili stotnika Cham-
belija in enega poročnika, ki 
sta peljala denar iz Novega 
mesta v Kočevje. Skupno s 
Poljanci so Kočevarji napad
li Francoze tudi v Kočevju 
in jih precej pobili, 30 Fran
cozov pa so odpeljali v ujet
ništvo v Kočevsko Reko. 
9. oktobra 1809 so v Livoldu 
ustrelili novomeškega komi
sarja Venceslava Gasparinija. 

Francozi so zaradi tega tri 
dni ropali po mestu in oko
lici ter napravili za 80.000 
goldinarjev škode. Hoteli so 
požgati tudi mesto Kočevje, 
kar je preprečil francoski po
veljnik iz Črnomlja. 18. okto
bra 1809 so Francozi ustrelili 

pet voditeljev upora na Ko
čevskem. 

R a z v o j k a p i t a l i z m a 
Leta 1803 je dobil knez Vi

ljem Auersperg, lastnik fu
žin na Dvoru, v Kočevju pr
vo jamsko mero za kopanje 
premoga. Za njim je dobi
la te pravice še vrsta ljudi. 
S tem se je začel industrij
ski razvoj Kočevske. Okrog 
leta 1890 Je večino teh pravic 
pokupila TPD in produkcija 
na rudniku se je potem sko
koma dvigala; ob koncu I. sve
tovne vojne je bilo v Kočev
ju zaposlenih 1200 rudarjev. 

Leta 1840 Je knez Auersperg 
zgradil v Glažuti steklarno, 
ki pa Je obratovala samo 
15 let. 

Bratje Razingerji, ki so 
imeli v tistem času več jam
skih mer na rudniku Kočev
je, so okrog leta 1850 zgradili 
steklarno na rudniku v Ko
čevju. Steklarna je obratova
la dobrih 35 let, ko je vsled 
konkurence hrastniške ste-

sko vprego na Rakek in ga 
prodajali v Italijo. Obsežni 
kočevski gozdovi so bili v te
danjem času z lesom neizčrp
ni. Se tik pred drugo svetov
no vojno so bila na Kočev
skem območja z gozdom, 
kjer lesa spfioh niso seka
li za uporabo ali predelavo. 

Ko je v letu 1893 stekla 
kočevska železnica, je trgo
vina z lesom še bolj p ožive
la. V gozdovih in po lesnih 
obratih je dobilo zaposlitev 
več ljudi, ki so prihajali na 
Kočevsko. 

V vsej zgodovini Kočevske 
je bilo kuhanje oglja po ko-
Čevskih gozdovih zelo važna 
panoga1 gospodarstva, ki je 
obstajala ves čas do druge 
svetovne vojne. 

Po končani I. svetovni voj
ni so zgradili v Kočevju dve 
tekstilni tovarni, v katerih je 
bilo zaposlenih okrog 800 
ljudi. Tako se je razvil kapi
talizem po letu 1848 na Ko
čevskem, ki Je poleg navede
nih obratov, trgovcev in go-

vence je postajal vedno bolj 
močan in cela vrsta Sloven
cev je zapustila svoj rod in 
se prištevala za Nemce. Te
mu se ne smemo čuditi, če 
pomislimo samo na to, da 
ni bilo na Kočevskem do 
leta 1918 nobene slovenske 
šole. 

Nešteto je bilo slovenskih 
družin, ki so prišle na Ko
čevsko, pa sta ostala Sloven
ca samo oče in mati, njuni 
otroci pa so se že šteli za 
Nemce. Raznarodovanje Slo
vencev je bilo izredno moč
no v času stare Avstrije, a 
tudi še v času stare Jugosla
vije ni zamrlo, čeprav so bi
li Slovenci v svoji nacional
ni državi, trajalo pa je ves 
čas do druge svetovne vojne. 

Slovenci so se morali po 
letu 1848 boriti na Kočev
skem za svoje nacionalne in 
socialne pravice vse do dru
ge svetovne vojne. Boj Slo
vencev je bil posebno težak, 
ko je v Nemčiji prišel na 
oblast fašizem in Hitler, ki 
je kočevske Nemce potegnil 
s seboj v neizbežni propad 
skupno z nemškim fašizmom. 

Nešteto spopadov in bo
jev se je razvilo med Slo
venci in Nemci v tem času 
na Kočevskem, ko je nemški 

klarne prenehala obratovati. 
Steklo iz Kočevja so morali 
prevažati s konjsko vprego, 
steklarna iz Hrastnika pa z že
leznico in je bila vsled tega 
bolj konkurenčna kakor ko
čevska, ki je vsled tega pre
nehala obratovati. 

V Kočevju je bila leta 1844 
zgrajena prva parna žaga z 
mlinom. Za njo so zgradili 
še druge parne žage v Gla
žuti, Jelendolu, Kočevski Re
ki, na Rogu in drugod. Na 
Kočevskem je bilo pred II. 
svetovno vojno 16 parnih 
žag, ki so rezale les iz na
ših gozdov. 

Ko je leta 1857 stekla že
leznica Ljubljana—Trst, je tr
govina z lesom oživela. Iz ko
čevskih gozdov in lesnih ob
ratov so les prevažali s kono-

stilničarjev gospodoval vse do 
leta 1941, ko se je v ognju 
boja za osvoboditev začel 
rušiti. 

N a c i o n a l n i p r o b l e m i 
K o č e v s k e 

Do leta 1848 je bilo življe
nje Slovencev in Nemcev 
znosljivo, čeprav so nemške 
družine fevdalcev (Kissli in 
Auerspergi) dajale prednost 
Nemcem. Po letu 1848, ko 
se je začela razvijati nacio
nalna zavest Slovencev, pa so 
se odnosi med njimi zaostri
li. Nemci so imeli poleg ob
lasti v stari Avstriji vso po
moč in podporo še v svojih 
organizacijah (Schulverein in 
Sudmarke), Slovenci pa no
bene. Pritisk nemštva na Slo-

»nadčlovek« hotel uničiti ves 
slovenski narod, ne samo na 
Kočevskem, pač pa v vsej 
njegovi biti, nacionalni zave
sti in svobodi po vsej Slove
niji. 

D e l a v s k i r a z r e d 
n a K o č e v s k e m 

Odločen boj proti nem-
štvu na Kočevskem je zače
lo slovensko delavstvo, ki se 
je z razvojem industrije po
rajalo v Kočevju — z rudar
ji in po ostalih krajih Ko
čevske, kjer se je razvijala 
lesna industrija. 

Delavci na Kočevskem so 
bili povečini Slovenci, med 
njimi je bilo tudi precej 
Hrvatov, Nemcev pa bolj 
malo, ker so se Nemci tež

kemu delu umikali in so 
raje krošnjarili in trgovali, 
kakor pa delali kot mezdni 
delavci. 

Nemci so imeli na Kočev
skem v svojih rokah skoro 
vso trgovino, obrt in indu
strijo, kakor tudi hišno in 
zemljiško posest. Vse to so 
skrbno čuvali, da ni prišla 
v slovenske roke ves čas, 
dokler so bivali na tem 
ozemlju. 

Na Kočevskem je bilo zelo 
malo slovenskih kmetov, tr
govcev ali obrtnikov v dru
gi polovici 19. veka in v za
četku 20. veka. Tisti, ki so 
do tega prišli, pa so se po
večini potujčili in zapustili 
rod Slovencev in se prište
vali za Nemce. 

Tako so bili na Kočev
skem v veliki večini samo 
delavci in uradniki v času 
stare Avstrije, v času stare 
Jugoslavije pa tudi prosvet
ni delavci, ki so naredili ze
lo veliko za nacionalno za
vest Slovencev na Kočev
skem. Maloštevilni kmetje 
slovenske narodnosti, ki so 
ostali zvesti svojemu rodu, 
so skoro 100-odstotno sode
lovali v NOB skURno z de
lavskim razredom in sloven
sko inteligenco iz Kočevske. 

Delavski razred Kočevske, 
ki se je začel razvijati po 
letu 1800, je vodil težke bo
je ves čas do leta 1945 z 
Nemci, fevdalci, kapitalisti ih 
fašisti, dokler se ni osvobo
dil, in stopil na pot svobo
dne socialistične Jugoslavije. 

R e v o l u c i o n a r n o s t 
d e l a v s k e g a r a z r e d a 

in delo KP J 
Po končani prvi svetovni 

vojni so bili delavci, med 
katerimi so bili vedno v 
prvih vrstah kočevski rudar
ji, izredno revolucionarni. Ve
liko število vojakov, ki so 
se vrnili iz prve svetovne' 
vojne, od katerih jih je bilo 
precej v ruskem vojnem 
ujetništvu, je dobilo zaposli
tev v Kočevju. Iz Avstrije je 
bilo pregnanih precej rudar
jev Slovencev iz rudnika v 
Leobnu, kjer so jih progla-
sli za komuniste. 

Eni in drugi so zrevolucio-
nirali ljudske množice Ko
čevske, da so bile v Kočev
ju v letih 1918—1921 na 
dnevnem redu demonstra
cije, stavke itd., katere so 
vodih komunisti. Značilno je, 
da je pri volitvah v letu 
1920 dobila v Kočevju KPJ 
absolutno večino vseh odda
nih glasov. Pričakovalo se je, 
da bo v Kočevju proglašena 
sovjetska republika. Vladajo
či krogi buržuazije so se 
tega dobro zavedali in so 
zato stalno prosili deželno 
vlado v Ljubljani, da je po
šiljala v Kočevje žandarme-
rijska in vojaška ojačenja 
ter tako s silo zatrla revo
lucionarni polet delovnih 
množic na Kočevskem. 

Tudi mi smo čakali na ugoden trenutek. Hitro smo se 
odločni, da najprej cfcračunamo z oddelkom, ki se je podal 
na pot od Klanca proti Gabrovki. Potem se pripravimo 
in pričakamo še druge enote. Ko se je čelo enote že 
skoraj približalo Gabrovki, je po njej udaril prvi bataljon 
in takoj začel jurišati. Sovražnik je bil presenečen in se je 
začel umikati. Naši so to izkoristili in se pognali za njim. 
Zdaj je priskočil na pomoč še jurišni bataljon, ki se je pod 
vodstvom svojega borbenega komandanta Rudija Pušenjaka-
Uragana kot blisk pognal v juriš. Razvnela se je srdita 
borba, ki pa je trajala komaj pol ure. Oba bataljona sta 
dosegla za nas pomemben uspeh: sovražna enota je bila 
popolnoma razbita. Zaplenila sta nekaj lahkega orožja in 
vojne opreme ter se takoj nato umaknila nazaj na rob 
gozda na stare položaje. 

Cigo n a m jo je ž e d r u g i č z a g o d e l 
Takrat, ko sta prvi in jurišni bataljon jurišala na 

Klanec, Je naš Cigo v polnem jurišnem zaletu pritekel 
v kuhinjo k mojim sorodnikom. Kakor vedno tudi sedaj ni 
med jurišem pozabil na hrano. Mimogrede je pokukal 
v pekač štedilnika in našel dve pečeni kokoši. Vprašal Je 
moji sestrični Milko in Zoro, ki sta se tiščali v kotu, za 
koga so te kokoši. V strahu sta mu odgovorih, da sta ju pri
pravili za štab. Cigo, kot ponavadi, ni imel dosti časa za 
pogovor. Srdito je zarobantil: »Kaj še, za kakšen štab 
neki!« Strpal je kokoši v torbico in odrinil naprej. 

Po končanem jurišu Je povedal tovarišem, da ima pe
čeni kokoši. Ti so se seveda pojedine nadvse razveselili, 
novica pa ni ostala samo med njimi, zanjo so izvedeli tudi 
tovariši iz obveščevalnega centra brigade. Ko so zadevo 
s kokošmi strokovnjaško pretehtali, so tudi nam sporo
čili, d« imajo »zanesljive« podatke o tem, da so vaščani 

P o l k o v n i k J L A V i d J e r i č : 

Pred dvajsetimi leti 
»vedeli za prihod Nemcev in belogardistov, ker so za nji
hov štab pripravili kokoši...« 

V štabu smo se temu tehtnemu poročilu o naklonje
nosti vaščanov in dobri sovražni obveščevalni službi od 
srca smejali. Tovarišem iz brigadnega obveščevalnega cen
tra pa je bilo zelo nerodno. Takoj sem čestitaj politko-
misarju Stepku za »visoko politično zavest« borcev kot 
je bil naš Cigo. 

Sefu obveščevalnega centra sem moral sporočiti ža
lostno novico, da so bile tiste kokoši za naš štab in ne za 
sovražnega, kakor je mislil on. Pomočnik politkomisarja 
Jože Butara je nato zaželel našemu štabu dober tek... 
Tone Gorenc-Jesen pa je sedel na štor in se jezil, da je 
bilo kaj. Kljub temu smo vsi skupaj ostali lačni, medtem 
ko se je Cigo s svojo družino najedel in bil s svojo enoto 
še sposobnejši za boj. Novica o tej dogodivščini se Je 
hitro razširila po vsej brigadi in nato še po drugih enotah 
XV. divizije in VII. korpusa ter povsod povzročila precej 
smeha. 

P o n o v n i s p o p a d i n u m i k 
Medtem, ko so naši obračunavali s sovražnikom*'na 

Klancu, je iz Čateža in Z&plaza krenil proti nam močnejši 
sovražni oddelek. Prav tako se Je tudi čez Javorski pil 
pomikala proti nam nova sovražna kolona. Sovražnikov 

namen nam je bil jasen in pripravili smo se na umik. 
Počakali smo jih najprej in jih takoj napadli, toda drugi 

"bataljon smo. že pred tem premaknili na položaje na gre
benu za Tihobojem in Brezjem z nalogo, da varuje naš 
hrbet toliko časa, dokler se druge enote ne umaknejo 
s prvotnih položajev. 

Patrulja pri Brezovem je sovražnika s svojim napa
dom tako zmedla, da ni mogel po grebenu proti Gabrovki 
in Rihterčku. S tem smo pridobili nekaj časa. Minili sta 
dobri dve uri, preden smo se s sovražnikom vnovič spo
padu. Okoli dveh popoldne je na Klancu zopet zaropotalo. 
Tudi tokrat se je na svojih starih položajih spoprijel 
s sovražnikom I. bataljon. Udaril je po sovražnikovi sku
pini, ki je prihajala z moravske strani. Samo nekaj minut 
nato se je spopadel še III. bataljon z isto sovražnikovo 
skupino, ki je prihajala od Čateža in turenske graščine. 
Boj se je hitro razplamteval in postajal vedno hujši. 
Kmalu je bilo tako vroče, da je kazalo, da bomo morali 
poslati v boj še jurišni bataljon. Za to se nismo mogli 
odločiti, ker še vedno nismo vedeli kako je na položajih 
pri Mirni in Doleh. I. in III. bataljon sta se tolkla s so
vražnikom skoraj eno uro. Želeli smo pridobiti nekaj časa. 
Sovražnik se Je trmasto zaletaval z vsemi silami v naše 
položaje, toda zaman. Nato je začela njegova aktivnost 
popuščati. Postalo nam je sumljivo. Vpraševali smo se, 
kaj le je po sredi. Skrbno smo pretehtali položaj, da bi 
prišli do resnice. Kaj kmalu smo ugotovili, da nam so
vražnik najbrž pripravlja zahrbtni udarec. Tega nismo 
smeli dovoliti, ker bi nam nato grozila nevarnost obko-
litve, umik pa bi bil zelo tvegan in bi najbrž terjal pre
cejšnje izgube. 

Ker nismo bih dolžni biti na teh položajih, smo se 
raje umaknili na nove, na greben, ki ga je že pred tem 
zavzel H. bataljon. Se enkrat sta I. in jurišni bataljon 
ponovila juriš na Klanec in se takoj nato spet umaknila. 
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Mlađi trobentači in piskači so izvabljali iz rogov posebno glasbo 

KRSTNA PREDSTAVA IZVIRNE MLADINSKE IGRE 
DOMAČEGA AVTORJA 

„Na domu višjega inšpektorja" 

.,. hodi k nam na kres... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Spored Zelenega Jurija s 
piskači, trobentači, moškim 
in ženskim spremstvom je 
kmalu po 9. ur i prišel na 
ploščad v naravnem gledali
šču pod hotelom Lahinjo, 
vsenaokrog pa se je kar trlo 
ljudi. Folklorni skupini iz 
Črnomlja je sledil nastop 
Preločanov, videli smo bo-
jansko kolo, poskočne vini-
ške kulaše, Adlešičani pa so 
pokazali svoj ljudski ples 

Gledalci so vsaki skupini 
posebej ploskali, najbolj pa 
so se ogreli za Poljance, ka
terih živopisane noše in tudi 
ples sta bila ljudem še po
sebno všeč. — Adlešičani so 
drugič prišli na oder z zna
nim tribučkim kolom, za 
njimi pa je folklorna sku
pina iz Metlike požela lepo 
priznanje za vse tri točke, 
zlasti pa za petelinji boj. 
Pr i Metličanih kaže še pose-
°eJ omeniti dobro uvežban 
tamburaški zbor, že vajen 
nastopov. 

Občinstvo je ves čas med 
nastopi posameznih skupin 
stalo, vendar ni bilo slišati, 
da bi se kdo zaradi tega pri
toževal. Dokaz, da je bil 
spored res zanimiv, dobro 
naštudiran in ljudem všeč! 
Kar prekmalu je prišlo na 
vrsto črnomaljsko kolo kot 
zadnja točka jurjevanja, ki 
so ga zapele in zaplesale ži

vahne črnomaljke, ob kon
cu pa še, kot zahteva obred, 
zavile med goste na tribuno 
in zahtevale odkupnino. 

Organizatorjem 
č e s t i t a m o 

Ne samo kulturni del pri
reditve, k i je potekal brez 
zastojev, četudi je bilo toli
ko nastopajočih, temveč 
organizacija celotnega Kreso-
vanja in Jurjevanja zasluži 
pohvalo. Miličniki so pose

bej urejali promet, stojnic s 
hrano in pijačo je bilo do
volj, gostišča dobro založena, 
cene zmerne. Na stojnicah 
in v samopostrežbi so bile 
naprodaj celo pomaranče, ka
terih že več mesecev nismo 
videli. 

0 Za vseskozi uspelo pri
reditev čestitamo vsem orga
nizatorjem in nastopajočim 
z željo, da bi osrednja ju
nijska turistična prireditev 
poslej vsako leto privabila v 
Belo krajino še več gostov! 

L M G gostuje v Be l i krajini 

DOLENJSKA 
GALERIJA 

Je odprta 
v torek, četrtek in soboto 
od 9. do 12. in od 16. do 

19. ure, 
v sredo, petek in nedeljo 

od 10. do 13. ure. 
V ponedeljek zaprto 

DOLENJSKI MUZEJ 
je odprt 

vsak dan razen ponedeljka 
od 10. do 13. ure. 

Na obisk vabi 
UPRAVA 

DOLENJSKEGA MUZEJA 
NOVO MESTO 

Ob dvajsetletnici osvobodi
tve je ljubljansko Mladinsko 
gledališče sklenilo, da se z 
dvema kvalitetnima deloma 
predstavi tudi belokranjski 
mladini in odraslim. 

Prvo je PARTIZANSKI MI
TING, ki ga je igralski kolek
tiv pripravil 1 za dvajsetletni
co osvoboditve, da pokaže 
mlademu rodu, kakšno je bi
lo partizansko mitingovanje, 
obenem pa da tudi starejšim, 
k i so sami doživljali mitin
ge, obnovi spomine na te 
svetle politične in hkrati kul
turne manifestacije, k i so 
med vojno v gledalcih in po
slušalcih dvigale revolucionar
no zavest in borbeni zanos. 
Prireditelji bodo na tem mi
tingu z glasbo in teksti po
vezali vrsto pesmi znanih in 
neznanih partizanskih avtor
jev, obenem pa zaigrali Ko 
šakov skeč Birokrat in 

Klopčičevo enodejanko Mati. 
Tako bodo ustvarili pristno 
partizansko vzdušje, k i je 
minulo vojno na številnih 
improviziranih odrih oziro
ma prizoriščih navduševalo 
stotine in tisoče gledalcev. 

Z drugim odrskim delom 
PRIMOŽ PETELIN, PRET
K A N K U OBEDIN, to je s 
staro francosko burko o je
zičnem dohtarju, k i jo je Av
guštin Pirnat posrečeno pre
sadil v Trubarjevo dolenjšči-
no, pa bodo igralci spregovo
r i l i občinstvu v pojoči govo
rici naše prve tiskane bese
de, kar bo dalo tej častitljivi 
burki, katere dejanje je pre
stavljeno v Ljubljano leta 
1550, še poseben čar in mik. 

člani Mladinskega gledali
šča bodo z navedenima delo
ma gostovali v Metliki, Čr
nomlju, Semiču in na Suhar-
ju, in sicer bo: 

11. junija v Metliki 
ob 11. uri Partizanski miting 
ob 20. uri Primož Petelin 

12. junija v Črnomlju 
ob 11. uri Partizanski miting 
ob 16. uri Partizanski miting 
ob 20. uri Primož Petelin 

13. junija v Semiču. 
ob 10. url Partizanski miting 

13. junija na Suhorju 
ob 15. uri Partizanski miting 

Vabimo vse prebivalce, zla
sti učence in dijake, da si te 
predstave ogledajo! 

Z a n e m a r j e n a 
z n a m e n j a n a m 

n i s o v č a s t 
Kakor povsod v Sloveniji, 

je tudi v Beli krajini ob ce
stah veliko znamenj — kri-
žev in kapelic, k i so v okras 
In popestrijo pokrajino. Zal 
pa so nekatera teh znamenj 
tako zanemarjena in razbita, 
da ne delajo prav nič dobre
ga vtisa na turiste, zlasti na 
tuje, k i prihajajo k nam. 

Znamenja bi morali popra
viti ali v skrajnem slučaju 
podreti; taka kot so, nam 
delajo sramoto. Razumljivo, 
da popravilo teh znamenj ni 
stvar krajevnih družbeno-po 
litičnih organizacij, temveč 
bi se morali zanje pobrigati 
zasebni lastniki ali pa cerkev. 

D.P. 

V soboto, 15. maja, ob 20. 
uri, je bila v Seškovem do
mu v Kočevju krstna pred
stava sodobne mladinske 
igre v dveh dejanjih in dveh 
epizodah domačega avtorja 
Rada MEGLICA, učitelja v 
Stari crekvi pri Kočevju. Ta 
je igro napisal, jo z doma
čimi igralci naštudiral, sam 
zrežiral in jo dal publiki v 
oceno. 

Avtor nas je popeljal na 
dom »višjega inšpektorja«. 
Kdo je to in kaj dela, ne 
izvemo, pač pa, da je bivši 
partizan, k i je postal zaradi 
»bogve kakšnia zaslug« po 
vojni malom"čanski debe
luh in bogatin". Tudi njegova 
žena je bila partizanka, se
daj pa Je dama in vplivna 
funkcionarka. Imata hčerko, 
lepotico, k i odlično končava 
gimnazijo, se druži s huli
gani in v odsotnosti staršev 
prireja orgije, je vodja hu-
liganskega kluba, za mesec 
dni »šprica« šolo in v Por
torožu tekmuje za »mis« leto
višča in še kaj. 

Mož očita ženi, da se ne 
briga za hčer, j i sponese 
dobro službo in deset funk
cij, ona pa njemu, da nič 
ne dela, da samo potuje kaj 
ve kod, da vleče dnevnice 
in na grd način bogati. Pa 
je vendar bivši partizan in 
komunist. Nastopi partizan-
invalid, izgubljen alkoholik, 
k i živi samo še v spominih 
na vojna junaštva, k i j ih 
zanj nikdar ni bilo. Tudi 
njegova žena je pijanka. Go
vori proti vinu, a že prosi 
gostiteljico, naj j i prinese 
steklenico slivovke, k i jo 
med igro skoraj izprazni. In
valid nam pove, kako delajo 
partizanske pokojnine: »Daj 
za literček pa podpišem, da 
si bil partizan!« 

Da. malo utiša smeh na 
odru in mučen vtis v gledal
cih, avtor ugasne luči in ob-
sveti samo inšpektorja in 
ženo zato, da povesta svoje 
partizanske dogodivščine in 
kako sta se zaljubila. Bivši 
pes in mačka grulita kot 
golobčka. A ne dolgo. Prine-
so pošto, da gre hčerka v 
smrt. Zakaj? — se sprašuje
ta roditelja. Nista pretrese
na, ker smo morda že nava
jeni, da nam otroci posko
čijo od mize, stečejo k reki 
in se utapljajo. Zanje je živ
ljenje pač velik nesmisel. 
BebČek-invalid zdaj vse rešu
je: poizveduje, deli moralne 

nauke in ukrepa. Izkaže se, 
da je hčerka šla v smrt iz 
sramu, ker je morala pred 
celim razredom prebrati pi
smo svojega mladega prija
telja iz delovne brigade. Ko 
so vendar ni sramovala hu
liganskih orgij! Součenke ob
sodijo razredničarko, k i se, 
stara in grda kot greh, 
umakne v temo. Predsednica 
mladinske organizacije govo
r i in govori, obtožuje, direk
torica šole pa se brani: »Ni
sem kriva. Drugi so zahte
vali izključitev. Jaz sem z 
vami!« 

In zopet telefon: hčer so 
našli v planinah. Hotela je 
čez mejo, a si je zlomila'no-
go- Starga vzklikneta: »Do
bro je, da je samo noga!« 
Vsi se objemajo in od ve
selja toliko da ne zaplešejo. 
Zastor pade, a se hitro dvi
gne. Na odru so zbrani vsi 
igralci. Nj im in gledalcem je 
nerodno. Zazdelo se nam je, 
da nam je avtor ostal ,še 
nekaj dolžan. N i opravičil 
tistega v podnaslovu svojega 
dramskega prvenca: »sodob
na mladinska igra«. Igralci 
so menda čakali burnega 
aplavza, k i ga ni hotelo biti 
niti takrat, ko se je izza ku 
lis prikazal sam avtor. 

. Megličeva igra ima v sebi 
zametke za dobro odrsko 
stvar. Za to pa mu je zmanj
kalo snovi in moči. Zašel je 
v gluho lozo in brezizhodno 
zataval v prazno besedičenje 
in vulgarnost. Ker igra ne 
opravičuje naziva sodobna 
mladinska igra, bi je pod no 
benim izgovorom ne pripo
ročil mlajšim šolarjem. Vsaj 
do sedaj ni bilo na naših 
šolah primera, da bi vzgo
jitelji z eno roko zidali, z 
drugo pa podirali! 

Režija je bila prav dobra 
in tudi vsi igralci so svoje 
delo opravili kar najbolje. 
Osnutek scene je izdelal 

VLAGAJTE SVOJE 
PRIHRANKE pri 

KOMUNALNI BANKI 
NOVO MESTO 
in njenih ekspoziturah 
v Metliki in Trebnjem. 

Vloge, vezane na odpo
vedni rok", obrestuje banka 
do 7 odstotkov! 

akad. kipar Stane Jarm. 
Imeli smo vtis, da so njegov 
osnutek izmaličili, kajti scena 
je bila zelo primitivna in 
puščobna. 

In še enkrat: nastanek in 
uprizoritev igre je prizade
ven poskus, k i pa bi moral 
zaenkrat ostati še v mejah 
zaključene uprizoritve. Iz
brani gledalci in kritika iz 
oči v oči bi delu pomagali 
do uspeha To pa bi b i l si
cer majhen, a važen kultur
ni doprinos za okrepitev in 
osvežitev našega gledališkega 
ustvarjanja. Avtor naj bo 
prepričan, da se zamujeno 
še da kaj lahko popraviti! 

FRANCE CANKAR 

S v e t o v n a z v e z a 
esperantistov 

p r e d l o ž e n a z a 
Nobelovo nagrado 
Več kot 250 osebnosti iz 

18 držav, k i imajo po sta
tutu o Nobelovi nagradi 
pravico predlaganja, je 
predložilo Svetovno zvezo 
esperantistov kot kandi
data za podelitev Nobelo
ve nagrade za mi r za leto 
1965. V s i poudarjajo po
men mednarodnega jezika 
za zbliževanje i n medse
bojno razumevanje med 
narodi ter prizadevanje 
Svetovne zveze esperanti
stov za m i r na sveLu. 

Hamlet v esperantu 
Te dni je v F ranc i j i ' iz

šla osma izdaja Hamleta 
v esperantu. Izdaja je po
svečena 400-letnici Šheak-
spearovega rojstva in 70-
letnici prve izdaje Ham
leta v esperantu. 

P r i z a d e v a n j a 
z a m e d n a r o d n i j e z i k 

Učenje različnih jezikov 
predstavlja še posebej za 
majhne narode veliko o-
bremenitev. Zato bo šved
ska vlada predlagala Zdru
ženim narodom, naj osnu
jejo mednarodni odbor 
za proučevanje problema 
svetovnega jezika in pri
poročila čimprejšnjo reši
tev. H k r a t i je tudi svetov
na zveza esperantistov 
pričela zbirat i podpise za 
peticijo Združenim naro
dom, k i predlaga za urad
n i mednarodni jezik espe
ranto. 

RIBNICA: v nedeljo operne arije 
V nedeljo, 13. junija, je na vr

sti že tretja prireditev letošnjega 
ribniškega festivala, poletne kul
turne prireditve — Ribniško po
letje 65 — pa se bodo pričele 
20. junija zvečer z nastopom ljub
ljanske Drame. 

To nedeljo bo v Ribnici v gosteh 
ljubljanski sindikalni simfonični 
orkester, v spremljavi orkestra pa 
bodo nastopili solisti ljubljanske 
Opere — Vilma Bukovec, Rajko 
Koritnik, Edvard Sršen in Friderik 
Lupša. Vilma Bukovec bo zapela 
tri arije: arijo Mirni iz opere La 
Boheme, arijo Tosce iz istoimen
ske opere in arijo Rusalke iz isto
imenske Dvoržakove opere, Rajko 

Koritnik bo zapel arijo Cavarados-
sija iz Tosce, arijo Rudolfa iz La 
Boheme in arijo Rigoletta, Edvard 
Sršen bo zapel tri arije iz Sevilj-
skega brivca, Travlate in Truba
durja, Friderik Lupša pa arijo Ge-
mina iz Cajkovskega opere Onje-
gin, arijo Don Basilla iz SevilJ-
skega brivca in arijo Moj žlahtni 
kristal Iz Hofmannovih pripovedk. 
Rajko Koritnik in Friderik Lupša 
bosta zapela še duet Janka in 
Kecala iz Smetanove Prodane ne
veste 

Nastop ljubljanskega sindikalne
ga simfoničnega orkestra, ki je 
predviden v okviru praznovanj 20-
letnice osvoboditve, bo v letnem 

gledališču v gradu ob 17. uri, v 
primeru slabega vremena pa v 
dvorani Partizana. Predprodaja 
vstopnic Je v trafiki. 

Junija si bomo v ribniškem 
letnem gledališču ogledali lahko še 
naslednje prireditve: 20. julija zve
čer bo SNG Drama nastopila s 
komedijo Mirka Zupančiča Dolina 
neštetih radosti, 26. junija bo go
stovalo ljubljansko mladinsko gle
dališče z igro Prirnosh Petelin, 
pretkan ku obedin, ki je pisana 
v Trubarjevem dialektu, 27. juni
ja pa bo gostovalo Mestno gleda
lišče ljubljansko z dramo B. Brec-
hta Gospod, Puntila in njegov hla
pec Mattl. 

Nova zakonska določila o ocenjevanju 
in napredovanju v osnovni šoli 

Dosedanja določila o na
predovanju v naslednji ra
zred z negativnimi ocenami 
So dajala marsikateremu 
Učencu možnost, da je tudi 
z manjšim prizadevanjem 
dospel do osmega razreda 
°snovne šole potem, ko je z 
Negativno oceno brez ovir, z 
dvema pa po sklepu učitelj
skega zbora, napredoval v 
Naslednji razred. Vse bi bilo 
dobro in prav, če slabe oce-
P& niso zadevale predmetov, 
* i zahtevajo sistematično 
gradnjo snovi iz razreda v 
Razred (na primer slovenski 
fes*, tuji jeziki, matemati-

P i š e Nada G o s t i č 

ka). Največkrat se je zgodilo 
učencem v škodo, da so av
tomatično napredovali prav 
z negativnimi ocenami ome
njenih predmetov in se tako 
znašli s pomanjkljivim zna
njem v osmem razredu. Šo
la naj bi j im sicer nudila 
dodatno pomoč, za katero 
pa n i imela zanesljivih ka
drovskih in časovnih možno
sti . # 

Učenci so toretf prišli v 
zadnji razred osnovnega šo
lanja, zaradi omenjenih dej
stev pa njihovo znanje ni 
moglo biti drugačno kot ne
zadovoljivo in pomanjkljivo. 
Snov osmega razreda se ni 
mogla nasloniti na trdne te
melje prejšnjih let. 

Dokazilo za to trditev je 
dejstvo, da so se premnogi 
učenci znašli pred popravni
m i izpiti ravno iz tistih 
predmetov, v katerih so še
pali že prej, a so kljub te
mu napredovali. Kako naj 
zamujeno učno snov do izpi
tov res nadoknadijo, če leta 

nazaj iz teh predmetov niso 
bi l i pozitivno ocenjeni? 

Preden preidemo k spre
membam glede napredovanja 
z negativnimi ocenami, se 
spoznajmo še z nekaterimi 
določili o ocenjevanju, k i j ih 
vsebuje novi zakon o osnovni 
šoli in je v veljavi od 15. 
marca 1965: 

K a k o s e d o l o č a j o o c e n e 
Učenci prejmerjo po novih 

določilih polletne-letne izka
ze. Ocene določi razredni 
učitelj, v oddelkih s pred
metnim poukom pa učitelji 
posameznih predmetov in v 
spornih primerih razredni 
učiteljski zbori. 

Doslej so ocene iz vedenja 
povzročale marsikdaj neso
glasja med šolo in domom, 

zato je prav, da se seznani
mo z merili, k i po zakonu 
lahko prispevajo na višino 
ocene iz vedenja. Ta merila 
so: učenčev odnos do skup
nosti učencev, tovarišev uči
teljev, njegov odnos do druž
benega premoženja ter nje
govo splošno obnašanje. Iz 
odnosa do skupnosti učencev 
izvira med drugim tudi od
nos do šolskih dolžnosti, do 
učenja in do vseh dejavno
sti šole. 

Na oceno splošnega uspe
ha ob koncu šolskega leta pa 
uplivajo naslednji činitelji: 
celoten uspeh iz vzgojno izo
braževalnih področij: vede
nja, učenčevo prizadevanje 
pr i delu, njegov odnos do 
obveznosti v šoli in izven 
nje, učenčeve sposobnosti, 
nagnjenja, izražena v prosto
voljnih in drugih dejavnostih 

ter splošna razvitost. Zakon 
tudi določa, da se splošna 
ocena uspeha ne sme prera
čunavati aritmetično iz po
sameznih predmetnih ocen. 

Ob ocenjevanju med letom 
mora učitelj učencem pove
dati, v koliki meri njihovo 
znanje zadošča zahtevam, k i 
jih postavlja šola. 

Starši lahko v treh dneh 
po prejemu spričevala ob 
koncu šolskega leta predlože 
pismeni ugovor zoper oceno 
celotnemu učiteljskemu zbo
ru. Le ta pa ugovor z uteme
ljitvijo v treh dneh zavrne, 
če meni, da je ocena pravič
na, v nasprotnem primeru 
pa imenuje tričlansko komi
sijo, k i se prepriča o učen
čevem znanju in ga oceni. 

Konec prihodnjič 



Z OBČNEGA ZBORA OBČINSKEGA ODBORA SINDIKATA DRUŽBENIH DEJAVNOSTI 

Za dolgoročno kreditiranje v zdravstvu 
V š o l s t v u j e ž e b o l j š e , č e p r a v t e ž a v p r i f i n a n s i r a n j u š e n i k o n e c — Z a h t e v e p o i z b o l j š a n j u z d r a v s t v e 
n e g a v a r s t v a v o b č i n i n u j n o t e r j a j o , d a t u d i z d r a v s t v o o d s l e j v n a p r e j d o l o č a s r e d s t v a n a m e n j e n a 

i n v e s t i c i j a m - O m o g o č i t i bo t r e b a d o l g o r o č n o k r e d i t i r a n j e , v s a j n a r a z d o b j e o d 15 do 20 let 

Za dveletni delovni ob
račun občinskega odbora 
s indikata delavcev druž
benih dejavnosti v Brez i 
cah je bistvenega pOmena 
to, da je tako organiziran 
sindikat uspešno združe
val najaktivnejše sile p r i 
reševanju zadev v družbe
nih službah. Občinska 
skupščina je prav na po
budo tega odbora obrav
navala z last i probleme v 
šolstvu. Najtežji časi za 
šolstvo so zdaj mimo, če
prav financiranje še ved
no n i dokončno urejeno. 

N a občnem zboru 27. 
maja so člani odbora i n 
gostje obširno obravnava
l i zdravstveno varstvo ob
čanov. Predsednik Franc 
Veselic je v svojem refe
ratu podal zgoščen pre
gled o delu i n organiza
c i j i zdravstvene službe v 
občini. V razpravi so ude
leženci poudar i l i potrebe 
po izboljšanju zdravstve
nega varstva i n s tem v 
zvezi utemelj i l i upraviče
nost zahtev po dograditvi 
bolnišnice in gradnji 
zdravstvenega doma. Ve
dno znova so se povraćali 
k vpralšanju, kako zagoto
v i t i sredstva za redno 
vzdrževanje zdravstvene 
službe v sedanjih okv i r ih 
i n hkrat i za povečanje nje
n ih zmoglj ivosti . » 

V razpravi so člani pred
lagali, naj b i odslej zdrav
stveni zavodi v pogodbah 
z zavodom za socialno za
varovanje v ceniku za svo
je storitve točno odredi l i , 
kolikšen del sredstev so 
nameni l i za investicije. Do 
sedaj to n i bi lo določeno 

in zdravstveni zavodi p r i 
del i tv i dohodka niso do
volj težili k izločanju sred 
stev za nakup novih apa
ratur, za gradnjo ipd. še 
najbolj trezno so presojal i 
te stvari samoupravni or
gani v splošni bolnic i , 
medtem ko v zdravstve

nem domu interna delitev 
za sklade n i bi la najbolj 
ugodna. 

Razprava je osvetl i la 
mnoge težave, k i nastaja
jo v zdravstvu prav zaradi 

nerešenega f inanciranja. 
Nujno potreben b i b i l 
prehod na določeno kre
ditiranje, vsaj na 15 a l i 
20 let. če bo to urejeno, 
potem bo bolnišnica spo
sobna sama odplačevati 
dolgove. N a podoben na
čin b i mora l i reševati tud i 
f inanciranje šolstva vseh 
stopenj, šolske ustanove 
lahko prav tako vračunajo 
v stroške sredstva za in
vesticije i n j i h p r i del itvi 
izločajo v (Sklade. 

Občni zbor je med na
potk i za bodoče delo sin
dikata družbenih dejavno
st i sprejel tole osrednjo 
misel : naloga novega od
bora je, da v naslednjih 
let ih nameni čimveč po
zornosti prob lemom v 
zvezi z delitvijo dohodka 
v šolstvu, zdravstvu, jav
n i uprav i i n drugod ter 
usmerja razvoj socialistič
n ih družbenih odnosov 
znotraj teh kolektivov. 

J . T E P P E V KRVODAJALCI• hvala vam 

SE LETOS: NOVA ŠOLA 
V K o č e v j u b o d o š e i e t o s z a č e l i g r a d i t i n o v o š o l o , k i bo k o n č n o l e o d p r a v i l a 
v e l i k o z a g a t o v p o m a n j k a n j u u č i l n i c —- S t a r š i s o p r e p r i č a n i , d a b o d o l a h k o 
o t r o c i v n o v i s t a v b i d o s e g l i b o l j š e u č n e u s p e h e i n s e v e č n a u č i l i — B r e z 
o s n o v n i h p o g o j e v , k i j i h z a h t e v a s o d o b n i p o u k , s i ne m o r e m o z a m i s l i t i 

r e f o r m i r a n e š o l e 

Nedavno je občinska 
skupščina Kočevje razpi
sala p r v i javni natečaj za 
gradnjo riove šole v K o 
čevju. O tem smo že nekaj
krat p isa l i ; znana je tudi 
zagatnost, v kakršno je 
zadnja leta zašlo šolstvo 
v Kočevju i n nemogoči po
goji , v kakršnih se šola 
mladina. Naj na kratko o-
svežimo le to: nova šola 
z 20 učilnicami in drugimi 
prostor i , k i pritičejo mo
derni šoli, bo stala ob 
Rinži na zemljišču seda
nje vrtnari je, nasprot i do 
ma telesne kulture. T u je 
v prihodnje zamišljeno o-
snovanje širšega šolskega 
centra. Gradnja se bo pr i 
čela predvidoma 20. juni ja, 

K R I . K I R E Š U J E 

1 Ž I V L J E N J A 
Pretekli teden so darovali kri na novomeški transfuzijski 

g postaji: Frančiška Morela, Branko Italijan — člana kolekti-
H va Novoteksa, trgovina, Novo mesto, Anica Burcer, Marija 
g Cesar, Marjan Strajnar, Marija Dragan, Anica Tomažin — 
g dijaki ekonomske srednje šole v Novem mestu, Ferdo Flor-
m janc, Vinko Mrhar, Miloš Premelč, Janez Vodopivec, Franc 
g Krnc, Branko Videtič, Jože Umek, Jože Zupančič, Jože Plut, 
H Ivan Simčič, Metod Zupevec, Jože Štangclj, Slane Petrinčič, 
M Moji Povše, Alojz Starešinič, Ivan Slapničar, Gerliard Piki 
s — člani kolektiva Cestno podjetje, Novo mesto, Jože Koc-
g§ jan, Jože Klobučar, Ivo Goršin, Andrej Senica, Rudi Ma-
H cele, Martin Pavlin, Franc Zrnec, Franc Piskolc, Janez Bar-
H borič — člani kolektiva Novotehna, Novo mesto, Majda 
E . Turk, Jože Zurc, Alojz Avbar, Emil Parkelj — člani ko
j i lektiva IMV, Novo mesto. Marjan Kolenc, Franc Zorman, 
g Ivan Hacin, Anton Novak — člani kolektiva Vajeniška šola 
§§ Novo mesto, Ivan Pczdirc ( Ivan Levstik, Peter Prijatelj, San
j i tli Jevnikar. Viljem Meglic, Ivan Brcar, Janko Novosel, La-
s do Kovačič, Drago Babnar, Janez Krcvs, Branko Bartolj, 
H Ivan Sever, Tone Klemenčič, Jože Gazvoda — učenci Vaje-
|| niške šole, Novo mesto, Štefka šimič — članica kolektiva 
= Dolenjka, Novo mesto. 

M l i B i n ^ 

RAZPIS GLASBENE Š O L E 
NOVO MESTO 
Vpisovanje starih in novih učencev v Glasbe
no- šolo v Novem mestu in podružnični 
oddelek v Trebnjem bo od 26. junija do 
3. julija 1965 od 9. do 12. ure v tajništvu šole 
v Novem mestu, v Trebnjem pa od 15. do 
19. ure iste dneve, v prostorih Glasbene šole 
v Domu kulture, I. nadstropje. 
Učenci se lahko vpišejo za: 

1. godala (violina, violončelo, kontrabas) 
2. klavir 
3. solo petje * 
4. trobila (trobenta, pozavna) 
5. pihala (klarinet, flauta, saksofon) 
6. tolkala 
7. narodne inštrumente (harmonika in kitara) 
8. v pripravnico — zbor cicibanov. 

V vse oddelke se lahko vpišejo učenci, k i so z uspe
hom dovršili tretji razred osnovne šole. Pr i vpisu 
v oddelka za trobila in pihala pa morajo učenci 
predložiti zdravniško spričevalo. Prijavnice se do
bijo v tajništvu šole. 
Sprejemni izpiti za na novo vpisane učence, k i obse
gajo preizkušnjo posluha, ritmičnega čuta in ugo
tavljanja fizičnih dispozicij, bodo v sredo, 7. julija, 
ob 9. ur i v Glasbeni šoli v Novem mestu, ob 16. ur i 
pa v Trebnjem. 

RAVNATELJSTVO ŠOLE 

dvajsetih učilnicah 600 u-
čencev, bo s tem prob lem 
šolstva v Kočevju rešen 
le za si lo, ne na v celoti, 
še vedno bodo šole raz
deljene na več stavb v 
mestu. Naša šola npr . go
stuje v gimnazi j i , nekaj 
oddelkov pa imamo tudi 
na Bračičevi šoli. Ta i m a 
spet učilnice v treh stav
bah i td . Posebna šola s 
štirimi oddelk i je utesnje
na v bivšem vajenskem 
domu, kjer ima učilnice 
tudi Bračičeva, pa se, 
kl jub vedno večjim- potre
bam, ne more razvit i , ka
kor b i b i lo potrebno. Pred
vsem je treba poudar i t i to, 
da bomo mora l i pričeti z 
novo šolo resneje reševati 
problemov šolstva v celoti, 
ne le prob lem obeh osem
letk, pač pa tud i gimna
zije, posebne i n glasbene 
šole. Razmis l i t i b i veljalo 
o pouku v turnusih, da b i 
b i l j otroci v Boli tedaj, ko 
so starši v službi, enkrat 
dopoldan, drugič popol
dan . . . 

Jeseni bomo na šoli 
ime l i 24 oddelkov, prosto
ra pa manj, največ za 20 
učilnic. Sicer pa nobenega 
drugega prostora za kakr 
šnokoli de javnos t . . . 

Krvi ne moreš plačati — 
niti z dinarji, niti z dolar
ji. Življenja ne moreš ku
piti! Zato tudi hvaležnosti 
prostovoljnim krvodajal
cem ne moremo meriti s 
svečanimi akademijami in 
drugimi skromnimi priz
nanji. Globoko spoštova
nje visoko izobraženim in 
preprostim ljudem, ki ne
sebično ponudijo laket in 
žilo za pomoč sočloveku, 
je najmanj, kar jim lahko 
izkažemo. Kako? Tako, da 
tudi sami darujemo kri! 
Mogoče jo bo že jutri po
treboval naš najbližji ali 
pa celo mi sami... 

V petek, 4. junija je ob
činski odbor Rdečega kri
ža v Novem mestu pripra
vil slavnostno akademijo v 
proslavo dneva krvodajal
stva. Nastopili so: pevski 
zbor »Dušan Jereb«, pevka 
Hilda Holzl ob klavirski 
spremljavi Zdenke Lukec 
in pomladkarji RK z os
novne šole »Katja Rupena« 
z recitacijami in ritmični
mi vajami ob klavirski 
spremljavi avtorja Stane
ta Finka. O pomenu krvo
dajalstva sta govorila 
predsednik občinskega od
bora RK Boris Savnik in 
primarij novomeške bol
nišnice dr. Oton Baje ter 
se toplo zahvalili vsem kr
vodajalcem. 

V letu 1964 je novomeška 
transfuzijska postaja pri
dobila od 1655 krvodajal
cev 435 litrov krvi. V letoš
njih prvih štirih mesecih 
so v Novem mestu prido
bili 161 litrov, porabili pa 
164 litrov krvi. Za vso or
ganizacijo krvodajalske 
akcije skrbi Rdeči križ. 

Ob koncu akademije so 
podelili diplome in odliko
vanja zaslužnim kolekti
vom in krvodajalcem. Zla
te značke so podelili vsem, 
ki so že 10 dali kri, srebr
ne pa tistim, ki so dali kri 
5 krat. članice pomladka 
so vsem pripele rdeče na
geljne. 

Z l a t e z n a č k e s o p r e j e l i : 
Fani Celic, Bojan Ceh, Anica 

Mugerli, Jože Hočevar, Sergej Se-
kač, Alojz Fink, Branko Turk, 
Anton Srebrnjak, Milan Vidlinovič, 
Anton Henigman, Marjan Pureber, 
Martin Vidmar, Anton Srebrnjak, 
Jože Bartolj, Slavko Kavšek, Jože 
Dragman, Jože Senica, Hedvika 
Petruna in Andrej Kotnik. 

S r e b r n e z n a č k e 
s o p r e j e l i : 

Jože Brkopec, Jože Zurc, Ivan 
Goršin, Anton Marolt, Tone Kra-
ševec Lojze Aubar, Marica Dra
gan, Janez Gornik, Janez Mislej, 
Karel Barbič, Ivan Slaven, Ivanka 
Macedoni, Anton Bojane, Viktor 
Antončič, Martin Plantan, Joža Ko
lenc, Alojz Berkopec, Ciril Bere-
tič, Branko Turk, Maks Molan, 
Marjan Zore, Anton Petje, Ivan 
Vidic, Franc Pavlenič, Stanko Po-
slek, Ciril Jamovič, Rezka Suš-
taršič, Ana Progar, Ivan Rolih, 
Anica Bucik, Alojz Plankar, Janez 
Kren, Tone Gregorčič, Karol Ce
lic, Marjana Zoran, Marjan Pa-
vliha, Martina Petakovič, Franc 
Gazvoda, dr. Prane Htibscher, 
Alojz Tekstor, Janez Gornik, Pa
vel Golob, Albin Jerele, Ivan Turk, 
Angela Gorše, Betka Plaznik, Me
tod Rom, Ivan Kafol, Anton Ko-
šak, Anton Gregorčič, Marija Pav-
šič, Ervin Felkl, Stane Kavšek, 
Karel Androščiščen, Tončka Ko
šir, Nežka Drčar, Marjeta Fištro-
vec, Jože Bizjak, Vlado Ferfolja, 
Alojz Aš, Alojz Drčar, Ivan Hru-
stek, Gabrijel Obrekar, Rudi Slej-
kovec, Martin Pavlin, Franc Zr
nec, Franc Novina, Anka Matko, 
Jože Potokar, Kristina Ostronič, 
Marija Pureber, Peter Kumer, Ivan 
Martina Jakše, Ivan Mihaela Jak-
še, Franc Senica, Marija Repar, 
Marija Bukovec, Marija Mirtič, An
ton Strumbelj in Feliks Rogelj. 

predračunska vrednost del 
pa je nekaj nad 157 mil i jo
nov dinarjev. 

O tem, za Kočevje vse
kakor pomembnem načr
tu, smo naprav i l i skrom
no anketo. T r e m občanom 
smo zastavi l i eno samo 
vprašanje: K a j pričakuje
te od nove šole? 

• Ana Šega, uslužbenka: 
M i s l i m , da je res že skraj
ni čas, da skupnost omo
goči mlad in i boljše pogoje 
za šolanje. V urejenih 
razmerah bo verjetno tu
di učni uspeh boljlši, v 
marsičem pa bo olajšano 
delo prosvetnim delavcem. 
Zdaj sicer niso najboljši 
časi za take gradnje; pred 
leti oi verjetno prej pr i 
šli do sredstev, vendar pa 
so bile tedaj drugod večje 
po t r ebe . . . 

• Ivan Žužek, sodnik: 
Nedvomno je šola v Ko 
čevju nujno potrebna i n 
vprašanje je, če bodo z 
novo stavbo odpravl jeni 
vsi problemi v šolstvu. Na
sploh smo vse doslej pre
hudo zanemarjal i šole in 
bodo zdaj potrebni ve l ik i 
napori , da bomo stvari 
lahko ko l ikor to l iko ure
d i l i . Brez zadostnih pro
storov, brez najosnovnej
ših pogojev s i ne moremo 
zamis l i t i resnično refor
miranega šolstva, uspešne
ga osnovnega izobraževa
n j a . . . M i s l i m tudi, da je 
način, kako bomo p r i nas 
gradi l i novo šolo, posre
čen — namreč samopr i 
spevek. Le tako bomo la
hko prej zbra l i zadostna 
s r e d s t v a . . . želim še to, 
da b i b i l a šola resnično 
gotova v predvidenem ča
su! 

O Ivan širaj, upravitelj 
šole Jožeta šeška: čeprav 
bo nova šola sprejela v 

Preživnine so zvišali na 15JSS inariev 

Vsem zavarovancem 
se priporoča 

K O M U N A L N I ZAVOD 
ZA SOCIALNO 
Z A V A R O V A N J E 
NOVO MESTO 

SGP P I O N I R 
NOVO M E S T O 
z gradbišči: Novo me
sto, Ljubljana, Krško, 
Brežice in Trebnje 

opravlja vse vrste visokih, 
nizkih in hidrogradenj 
kvalitetno, v določenih ro
kih in po konkurenčnih 
cenah! 
Zaupanje investitorjev je 
naše spričevalo! 

T i s t i u p r a v i č e n c i , k i bodo o d d a l i v d r u ž b e n o last v e č kot 1 ha 
z e m l j i š č a , bodo l a h k o p r e j e m a l i tudi v e č j e z n e s k e 

Skupščina občine Brežice je 
sprejela odlok o preživnin
skem varstvu lani aprila. Med 
tem se je pokazalo, da vsebu
je predpis več pomanjkljivo
sti in po daljših razpravah 
odbora preživninskega skla
da, sveta za kmetijstvo in ko
misije za pomoč kmetijskim 
organizacijam so bile spreje
te nekatere spremembe, k i 
jih je potrdila tudi občinska 
skupščina. 

Zajamčena preživnina je 
znašala do sedaj 11.000 dinar
jev, z dopolnilnim prepisom 
pa je zvišala na 15.000 dinar
jev. Upravičenci do preživni
ne so prejemali za vsako na
daljnjo osebo še 4.400 dinar
jev. Ta vsota je zdaj večja 
in znaša 6.000 dinarjev, to je 
40 odst. od vsote, k i jo preje
ma nosilec preživnine. Za to 
povišanje so se v občini od
ločili zaradi naraščajočih živ
ljenjskih stroškov. 

Preživninski odlok do sedaj 
tudi ni upošteval, koliko zem
lje je kdo oddal. Preživnina je 
bila odmerjena za vse enako, 
pa čeprav je nekdo oddal le 
en hektar, nekdo pa trikrat 
ah celo petkrat toliko. Mini
malno preživnino 15.000 dinar
jev bodo prejemali odslej vsi 

tisti posestniki, k i so oddali 
vsa zemljišča, a je njihova 
površina manjša od 1 hektar
ja. Vsi tisti kmetje, k i pa bo
do dali skupnosti nad 1 hek
tar zemlje, bodo lahko preje
mali za dejansko vrednost 
povečano preživnino. Eko
nomski znesek bo določen ob 
upoštevanju starosti upravi
čencev. Vrednost poslopij in 
delovnih naprav na oddanih 
zemljiščih bo- ugotovljena s 
posebno pogodbo, če jih bo 
gospodarska organizacija že
lela uporabljati. 

Celotno preživnino prejema
jo upravičenci le v primeru, 
če so oddali vsa zemljišča, 
kupnino pa odstopili skladu 
za preživninsko varstvo. V 
nadaljnji lasti si lahko zadr
žijo le 10 arov obdelovalne 
zemlje oz. 20 arov vseh po
vršin. V tem primeru je pre
živnina še stoodstotna, sicer 
pa se preživninski znesek 
zmanjša sorazmerno z veli
kostjo zadržanih zemljišč. 

Če je nosilec preživnine 
upokojenec, potem prejema 
ta v zameno za oddano zem
ljo tolikšen znesek, kolikor 
znaša razlika med pokojnino 
in zajamčeno preživnino. V 

nasprotnem primeru dobi le 
kupnino. 

Vsi uživalci preživnine ima
jo pravico do zdravstvenega 
varstva. Ako je upravičen
cem do preživnine potrebna 
tuja pomoč in nega, poskrbi 
za to občinski skrbstveni or
gan v sporazumu z zdravstve
nim domom in- krajevno sku
pnostjo. 

Delovna skupnost 
Z a v o d a z a i z g r a d n j o 
i n u r e j a n j e n a s e l i j 
N o v o m e s t o 
r a z p i s u j e 
prosto delovno mesto 

- U S L U Ž B E N K E 
P o g o j i : ekonomska 
Pogoji: ekonomska sred
nja šola, obvladanje stro
jepisja in stenografije. — 
Osebni dohodki po pravil
niku. — Nastop službe je 
možen takoj, toda najka
sneje do 1. julija 1965. 
Razpis službe do vključno 
20. junija 1965. Ponudbe in 
informacije dobite na na
slovu: Zavod za izgradnjo 
in urejanje naselij Novo 
mesto, Prešernov trg 8. 



Manj gasilskih društev in članov 
Z a p o l o v i c o m a n i g a s i l s k i h d r u š t e v i n č l a n o v k o t p r e d v o l n o — S t a r o 
o b r a b l j e n o i n n e s o d o b n o g a s i l s k o o p r e m o b i ž e d a v n o m o r a l i z a m e n j a t i 
f s o d f f i s o ^ - P o v p r e č n a s t a r o s t g a s i l c e v j e 3 4 l e t ^ a r o p o z a r j a , d a m e d 

m l a d i n o z a g a s i l s t v o n i p o s e b n e g a z a n i m a n j a 

Na nedavni seji občinske 
skupščine Kočevje so med 
drugim obravnavali tudi pro
blematiko gasilstva v občini. 
Obširno poročilo o tem je 
podal predsednik občinske 
gasilske zveze Jože Oberstar, 
od koder tudi povzemamo 
nekaj kratkih misli in po
datkov. 

Pred vojno je bilo na ob
močju sedanje občine Kočev
je 43 prostovoljnih gasilskih 
enot s 1.200 člani, v dvajse
tih letih po vojni pa je bilo 
največ 24 gasilskih enot (tri 
industrijska društva). Zdaj je 
20 gasilskih društev s skup
no 606 člani, katerih povpreč
na starost je 34 let. To do
kazuje, da med mladino ni 
posebnega zanimanja za so
delovanje v gasilskih vrstah; 
na podeželju mladine ni, v 
mestu pa noče sodelovati. 

V preteklem letu so imeli 
•gasilci 178 strokovnih vaj, za 
kar so žrtvovali 3.590 ur. Po
sebno na tesnem so skoro 
vsa društva z opremo. Bri-
zgalne so stare povprečno 30 
let in več ali manj zastarele, 
ostali material za prepreče
vanje -požarov pa je dotrajal. 
Po vojni so bili s prostovolj
nim delom popravljeni neka
teri gasilski domovi, nekate
ri pa še sedaj niso popolno
ma urejeni. Najbolj je potre
ben popravila dom v Kočev
ju. Skoro vse motorne bri-
zgalne (20) so še predvojne 
in bolj spadajo v staro žele
zo kot pa v gasilska orodi-
šča. Vsa gasilska društva 
skupaj imajo nekaj nad 
6.000 metrov tlačnih cevi, od 
česar j ih imajo 1.900 metrov 
industrijska GD (povprečno 

Trgovina v prvem tromesečju 
P r o m e t v t r g o v i n i n a d r o b n o In v t r g o v i n i n a 
d e b e l o j e v k o č e v s k i o b č i n i p r e c e j v e č j i k o t l a n i 
— K u p c e v , k i b i s e p o s l u ž e v a l i p o t r o š n i š k i h 

p o s o j i l , j e l e t o s v e l i k o m a n j k o t l a n i 

Promet trgovine na drobno 
Je v prvem tromesečju letos 
znašal v kočevski občini 756 
milijonov dinarjev ali 27,9 
odstotka več kot v istem ča
su lanskega leta. V prvem 
četrtletju je en prodajalec 
povprečno prodal za 4,554 
milijona dinarjev blaga, za 
gotovino in regres je bilo po
trošnikom prodanega 76,1 od
st. skupnega zneska, za vir
man in barirane čeke netr-
Sovinskim organizacijam 22,6 
odstotka in le 1,3 odstotka 
Prodanega blaga v prvih treh 

L O Ž I N E : d o g r a d i t i 
d r u ž a b n i d o m 

Že lansko leto so prebival
ci Ložin pri Stari cerkvi de
loma dogradili v Srednjih 
Ložinah gasilski dom. Med
tem ko je shramba za gasil
sko orodje v glavnem ureje
na, je zmanjkalo sredstev za 
ureditev družabnega doma o-
ziroma dvorane, v kateri bi 
se prebivalci treh Ložin se
stajali. Čeprav je 900.000 di
narjev, kolikor je za to še 
potrebnih, precej, je spet 
škoda, če bi pustili napol do
grajeno stavbo nedokončano. 

S u h o r o b a v s k l a d i š č i h 
Zamrznjenje cen je posred

no prizadejalo tudi posloval
nico DOMA »Suho robo« v 
Sodražici- Zaloge, posebno 
nekaterih izdelkov, se kopiči
jo. .Proizvajalci in kolektiv 
poslovalnice težko čakajo, da 
bo prodaja spet stekla kot 
nekdaj. 

T e č a j v L o š k e m p o t o k u 
V Loškem potoku bodo v 

kratkem zaključili avtomoto 
tečaj, k i ga obiskuje 25 tečaj
nikov. Zanimivo je, da ni 
med njimi nobene ženske. 
Tečajniki bodo po končanem 
tečaju opravljali izpite za 
voznike motornih vozil. 

•r 

M a t i č n i u r a d 
L o š k i p o t o k 

Maja je rodila doma Pavla Brin-
s«k s Hriba — dečka. Poročila 
sta se: Franc šoštarič, delavec z 
Babnega polja, in Marija Kordiš, 
delavka iz Malega loga. 

mesecih odpade na potrošni
ška posojila in bančne bari
rane čeke. Ravno za potrošni
ška posojila je letos občutno 
manj prodanega blaga kot v 
lanskem letu. 

Trgovina na debelo je imela 
v istem času prometa v vred 
nosti 503 milijone dinarjev 
ali 27,8 odstotka več od pre
teklega leta. Največ blaga so 
prodali trgovini na drobno — 
89,1 odstotka, ostalo pa proiz
vodnji, gostinstvu, zdravstve
nim ustanovam ipd. 

po 290 metrov cevi na dru
štvo!). 

Upoštevati je treba še, da 
so z razvojem industrije v 
mestu tudi potrebe po gasil
stvu vedno večje, posebno še 
z nastankom kemične tovar
ne. Tu in še ponekod dru
god v primeru požara z vod
nim gašenjem sploh nič ne 
opravijo, drugih pripomočkov 
za gašenje pa društvo nima. 
Sredstva, k i j ih potrebuje po
žarno varstvo, so v primer
javi z željami društva vedno 
prenizka, zato bi bilo verjet
no umestno proučiti predlog 
,pbčinske gasilske zveze, naj 
bi tudi delovne organizacije 
po svojih zmogljivostih po
magale utrditi materialni po
ložaj gasilstva. 

Kočevsko gasilsko društvo 
ima vpisanih 60 članov, od 
katerih se le 36 aktivno 
vključuje v društveno življe
nje. Med temi pa je (skupaj 
z oddelkom v Mahovniku) le 
20 operativnih članov, se pra
v i — v mestu komaj 14 ali 
15. če tem 15 aktivnim gasil
cem postavimo^ na stran naj
manj 3.000 moških prebival
cev mesta, je podoba dovolj 
jasna, presenetljiva in — ne-
razveseljiva! 

Skupščina je po vsestran
ski obravnavi dokaj zaplete
ne požarnovarnostne proble
matike v občini in še pose
bej v Kočevju sklenila, da je 
treba čimprej adaptirati pro
store gasilskega doma v Ko
čevju, proučiti pa je tudi tre
ba možnosti za prehod na 
polpoklicno ali morda celo 
poklicno gasilsko enoto. Do
končno je tudi treba v naj
krajšem času urediti financi
ranje požarne varnosti, s či
mer j i bo omogočeno normal
no delovanje. 

Trgovsko podjetje Jelka iz Ribnice gradi na Hribu 
v Loškem potoku večjo trgovsko hišo, s Čimer bo 
trgovska mreža v tem delu občine dokončno rešena. 
Predračunska vrednost stavbe je skoro 60 milijonov 
dinarjev, vendar bo verjetno gradnja nekaj dražja. 
Zdaj že zazidujejo pritličje, trgovski dom pa bo 

predvidoma gotov v treh letih. 

Sredstva za obnovo stanovanj 
Občinski odbor združenja 

borcev v Ribnici si prizade
va, da bi preskrbel stanova
nja vsem borcem, k i j ih še 

Golja bo z m a g a l 
Letos so ribniški šahisti spet 

resneje prijeli za delo: na prven
stvu, ki bo kmalu končano, igra 
16 udeležencev. Zmagal bo Golja, 
ki je izgubil le eno igro. Za drugo 
mesto imajo največ možnosti Ku
kavica, Lcvstek in Bavdek. 

BrzoturnirjS so skoraj vsak me
sec, vendar ne po določenem ur
niku. Na vseh letošnjih je zmagal 
Golja. — Lani so Rlbničani pre
magali Tovarno kovinske galante
rije iz LJubljane 8:2. Pretekli pe
tek so v gosteh imeli več dela, 
saj so zmagali le 5,5:4,5. Povrat
ni dvoboj bodo igrali doma 19. 
junija. —m 

R E Š E T O 
^ 7 -

nimajo. Iz skladov republi
škega odbora ZB je določenih 
za obnovo in gradnjo novih 
stanovanj v ribniški občini 
za letos 6 milijonov dinarjev, 
občina pa bo prispevala 3 
milijone. Za brezobrestni 
dolgoročni kredit je zapro
silo 16 ljudi, k i žele v glav
nem adaptirati stara stano
vanja. Polovica prosilcev je 
s področja Sodražice. -r 

K o m i s i j a 
z a d r u ž b e n e s l u ž b e 
Na pobudo občinskega sin

dikalnega sveta v Ribnici je 
bila pri svetu pred kratkim 
ustanovljena komisija..; za 
družbene službe. Komisija 
bo analizirala delo družbenih 
služb v občini in podatke po
sredovala občinskemu sindi
kalnemu svetu. V komisiji, k i 
šteje 5 članov, so predstavni
k i osnovnih Sol, zdravstva in 

občinske skupščine. «r 

T u d i v e č j e 
o d k u p n e c e n e 
Do konca prvega četrt

letja letos je bi lo odkup
ljenega v kočevski občini 
za 56 mil i jonov dinarjev 
kmeti jskega blaga aH za 
41,6 odstotka več od ena
kega obdobja lani . N a tak 
porast nedvomno vplivajo 
boljše odkupne cene, pre
cej večja pa je tud i po
nudba za prodajo goveje 
živine, prašičev, svežega 
mleka in krompir ja . V 
pr imer jav i z lansk im le
tom se je povečal odkup 
kož divjadi, medtem ko se 
je ponudba lesa močno 
zmanjšala. 

BANJA LOKA: 
p r e d v s e m 

e l e k t r i f i k a c i j a 
čim boltf razsežno je po

dročje krajevne skupnosti , 
to l iko več je lahko pro
blemov, potreb, želja, na
črtov. Kra jevna skupnost 
v Ban ja L o k i , k i obsega vr
sto majhnih, n a obsežnem 
ozemlju raztresenih nase
l i j , i m a velike načrte, saj 
so v program dela vkl ju
čili vse vasi. Poprav i t i na
meravajo kolovoz Kos te l 
—2aga, očistiti vodovod v 
Delaču i n Čolnarjih, mon
t i ra t i ;tri javne luči v B a 
nja L o k i , popravi t i vaški 
vodnjak v Nov ih selih, po
prav i t i pot do Jesenovega 
vr ta i n ograje okrog po
kopališča v A jb l ju in Ba
nja L o k i i n popravit i stav
bo S L P v Ban ja Lok i . Pred
vsem pa b i rad i dokončno 
elektr i f ic iral i ta predel, 
vasi Ajbelj, Slovenska B r i 
ga, Kap to l i n Suhor. To 
b i b i l a največja investicija, 
saj b i zahtevala precej 
nad 10 mil i jonov dinarjev. 
K e r pa za elektri f ikacijo 
n i sredstev, so na občini 
mnenja, da b i letos pr i
p rav i l i le glavni projekt 
za eflektriiikacioo, z del i 
pa nadaljevali kasneje. 

TE DNI V KOČEVJU 
• MESTNE CESTE. Zmotno je 

mnenje občanov na podeželju, da 
zmanjkuje sredstev za uresniče
vanje njihovih komunalnih potreb 
zaradi tega, ker porabijo preveč 
denarja za urejanje ulic in cest 
v* mestu. Tudi tu je še cela vr
sta neurejenih ulic in cest (vzdr
ževati je treba okrog 45 kilomet
rov ulic!). Posebno se že vrsto 
let pritožujejo prebivalci Trate, 
vendar vedno primanjkuje potreb
nih sredstev za ureditev ceste do 
mesta. Prav zdaj, pravijo, je ce
sta skoro neprehodna. Neurejena 
je še Rožna ulica, Podgorska, Ki 
dričeva, cesta v Mestni log in 
tako dalje. V Mestnem logu vsa
ko leto zraste nekaj hiš, ni pa 
urejena javna razsvetljava, prav 
tako na Trati. Vsekakor bo tre
ba v prihodnje tudi tema dvema 
predeloma mesta posvetiti večjo 
skrb, če bo le dovolj denarja. 

• K A M S SMETIŠČEM? Prebi
valci Mestnega loga so na zborih 
volivcev že večkrat spregovorili 
o smetišču, ki je blizu naselja. 
Sem komunala odvaža smeti; pa
pir, ki se ga med smetmi nabe
re precej, zažigajo, prebivalci pa 
morajo uživati ves smrad, ki pri 
tem nastaja. V bližini odlaga 
kemična svoje »meti, kar je za 
živino, pa tudi za otroke, lahko 
nevarno. Prebivalci Mestnega lo
ga pravijo, naj smetišče umakne
jo kam drugam, na bolj prime
ren prostor. Ker bo za ta del 
mesta kmalu gotov zazidalni na
črt, bo treba smetišče vsekakor 
umakniti drugam. 

• ODPADNI PAPIR LAHKO 
KORISTI. Na zadnji seji občin
ske skupščine so precej govorili 
tudi o smetišču na Mestnem lo
gu, kjer med drugim sežigajo od
paden papir, ki se nabere v sme
teh. Odbornik Leon Urh pa je 
v razpravi menil, v čemer so ga 
podprli tudi nekateri drugI, da 
je škoda sežiga ti papir v odpad -

O r t n e š k i l o g o l e p š u j e j o 
Podjetje Slovenija ceste je 

začelo urejati cestno območ
je vzdolž kočevske magistra
le. Nagrmadena zemlja, k i so 
jo gradbeni stroji zrinili na 
rob ceste, se je v letu dnii 
spremenila v plodno zemljo. 
Očistitii je treba zamašene in 
zaraščene odtočne kanale, na
še področje pa bo dobilo lep
šo podobo. Prav bi bilo, ko 
bi ob cesti zasadili topole. 

V. P. 

kih. Lahko "bi ga zbrali (otroci, 
šole ali kdo d»ug) in ga prodali 
Dinosu. Tako papirja ne bi bilo 
treba zažigati, kdor bi ga zbiral, 
bi pa koristil z zaslužkom sebi, 
družbi pa z odpadnimi surovi
nami . . . 

• SKOZI DOBRO ŠOLO je šlo 
v soboto strežno osebje hotela 
PUGLED. V hotelu je prenočevala 
skupina štirih Nizozemcev, ki so 
se odpravljali na morje. Pred od
hodom so naročili obilen zajtrk. 
Ko so se dobro podprli, so vstali 
in jo mahnili proti izhodu gosti
šča. Na vljudno opozorilo, da še 
niso plačali, so odgovorili, da 
je povsod po svetu zajtrk vkalku-
llran v ceni sobe in so lepo od
šli. Strežnica, ki jim Je servirala, 
bo tako izdatno podprla naš tu
rizem, ko bo morala poplačati 
zajtrk teh turistov. »Dobro bi bi
lo,« je potem pripomnila strež
nica, »da bi televizija prikazala 
tudi take primere vsaj v besedi, 
ne le stepanje preprog in prah 
pod posteljami.« 

• TEHNIČNI PREVZEM obrat
ne dvorane industrijskega podjetja 
transportnih sredstev ITAS je bil 
v petek. Dvorano je gradilo GP 
ZIDAR iz Kočevja. Dvorana spa
da med največje industrijske ob
jekte, kar jih je zgradil ZIDAR. 
Za ITAS je to velika pridobitev, 
ker bo odpadlo marsikatero mučno 
delo, ki so ga morali opraviti na 
prostem. 

• ZELO AGILNO DRUŠTVO 
flpokojencev je organiziralo sku
pinski izlet na Rab. Udeležilo se 
ga je 48-:upokojencev In njihovih 
svojcev. Med njimi je bilo precej 
takih, ki so bili tam internirani, 
pa tudi takih, katerim so v ta
borišču pomrli svojci. Obiskali so 
grobišče žrtev 

K O Č E V S K E 
N O V I C E 

Zbor u p o k o j e n c e v 
V nedeljo, 13. junija, se 

bodo sestali ribniški upoko
jenci. Redni letni občni zbor, 
na katerem se bodo pogovo
ri l i o številnih problemih, 
bo ob 9. uri dopoldan v do
mu Partizana v Ribnici. 

KZ RIBNICA: vedno več kooperantov 
Kmetijska zadruera Ribnica vedno bolj raz

širja s kmetovalci kooperantske odnose, pred
vsem v živinoreji. — Od okroe 1500 Dosestni-
KOV na območju zadruge ie nodnisalo koooe-
raci.iske noeodbe že okroe 900 kmetovalcev. 
— Pogodbe tudi za odkup mleka — 52 ko
silnic za kooperante 
Z referatom za kooperacijo 

pri kmetijski zadrugi v Rib
nici Jožetom Lovšinom raz
pravljajo o vedno lepših in 
večjih možnostih sodelovanja 
zadruge z zasebnim kmetom. 
Prav v tem je ribniška zadru
ga dosegla v zadnjem času le
pe rezultate, saj je podpisalo 
pogodbe za sodelovanje z za
drugo od 1.300 posestnikov na 
območju zadruge že okrog 900 
kmetovalcev. 

— Doslej smo imeli le eno
stavno, nižjo obliko koopera
cije, k i je v glavnem temeljila 
na dokupu, zdaj pa že uvajamo 
čvrsto obliko pogodbenega so
delovanja. Pr i tem da zadru
ga kooperantu ves reproduk
cijski material. S kmetom 
npr. sklenemo pogodbo za re
jo živine. Zadruga mu da ži
val, težko od 100 do 300 kilo-
gamov, potrebna krmila, na
vodila za vzrejo-, plača vete
rinarske usluge in zavaruje 
ždval. Pitanca mora rediti do 
500 kilogramov teže, prirastek 
pa mu plačamo po tedaj ve
ljavnih dnevnih cenah na 55 
odstotno klavnost. če je klav-
nost večja, se cena zviša, če 
je nižja, odbijemo toliko ki
logramov, da- dobimo 55-od
stotno klavnost. 

2e lani so se pokazali zelo 
lepi rezultati pri dopitanju 
živine, saj je dosegel ponekod 
prirastek tuda preko kilo
gram na dan. Kooperanti se 
za tak način sodelovanja zelo 
zanimajo, saj imajo nekateri 
v reji tudi več kot 10 glav 
živine. Zaradi dolgoletne tra
dicije v vzreji živine bomo tu
di v prihodnje tako sodelova
nje še razvijali, temeljilo P* 
bo na reji plemenske živine, 
pitanju mlade govedi, proiz

vodnji mleka in telet, pitanju 
prašičev in proizvodnji krme. 
Selekcijska služba, k i dela v 
sklopu kooperacijskega oddel
ka, je ob koncu leta registri
rala 481 rodovniških in 36 po
pisnih krav. V kontroli mleka 
je nad 600 krav, povprečna 
mlečnost krav pa je bila lan
sko leto 3.570 kg mleka s 
3,8 odstotki tolšče. 

Trenutno imajo kooperacije 
v reji 150 zadružnih govedi, 
razen tega pa redijo še okrog 
500 lastnih govedi. Pri tem 
zadruga le zagotovi ceno in 
prodajo živine. Na to vrsto 
kooperacije je doslej dajala 
občina poseben regres, ker pa 
je ukinjen, bo vzrejo lastne 
živine poslej premirala zadru
ga iz svojih sredstev. Po pla
nu bodo kmetovalci — koope
rant je vzredili letos 1.000 go
vedi. 

— Kaj pa druge oblike so
delovanja? 

— Jedro naše kooperacije 
je živinoreja, naši sodelavci 
pa redijo tudi prašiče, k i j ih 
zadruga odkupuje; precej je 
kooperacija razvita v polje
delski proizvodnji — krompir 

in seno. Preteklo leto smo od 
kmetov odkup'li okrog 350 ton 
merkantilnega krompirja po 
ceni 25 do 35 dinarjev, koope-
rantje pa so dobili za vsak 
kilogram prodanega krompir
ja po dva dinarja premije. 
Letno odkupimo tudi 700 do 
800 tisoč litrov mleka. Poslej 
bomo tudi za mleko sklepali 
pogodbe, na podlagi teh pa 
bodo proizvajalci dobivali pre-
mije. Odlok o premijah za od
kupljeno mleko je občinska 
skupščina pred kratkim že 
sprejela. 

Zadruga je letos dala ko
operantom 52 motornih kosil
nic, s čimer bo vsekakor olaj
šana košnja. Kosilnice so do
bil i pod precej ugodnimi po
goji in z odplačilom dveh let. 
Badi bi priskrbeli kosilnice 
za vse interesente, vendar za
druga nima dovolj deviz. 

Se pred leti so bile s skle
panjem pogodb precejšnje te
žave, ker ljudje niso poznali 
prednosti proizvodnega sode
lovanja. Ko pa so se pokazali 
prvi vidnejši rezultati, koristi 
kooperacije z zadrugo, je bi l 
tudi led nezaupanja v glav
nem razbit. Prizadevamo si , 
da b i se kooperacijski odnosi 
še bolj razvijali, tudi na tiste, 
ki doslej stojijo ob strani, in 
da b i imela oba partnerja od 
sodelovanja čim več koristi. 

•vec 

Ribniški motiv 



JANEZ 6EVC je dočakal 100 let 
Red, skromnost in zmernost so njegova napotila zcs dolgo življenje 

Stoletnika i z Cerkel j sta za rojstni dan obiskala 
tudi republiški poslanec i n predsednik ObSS Ivan 
Živič ter predsednik obč. odbora ŠZDL Vlado Deržič 
iz Brežic. 

V torek, 2. junija, so pr i 
Bevčevih v Cerkljah slavili 
velik praznik. Oče Janez 
Bevc je dočakal stoti rojst
ni dan. v senci pred doma
čo hišo je slavljenec " tisto 
dopoldne dobro razpoložen 
sprejel obiskovalce iz Brežic 
in Novegam esta. 

Za njegov praznik so nek
danjega cestarja obdarili in 
mu zaželeli še veliko zdrav
ja predstavniki občine Bre
žice in zastopniki Cestnega 
podijetja iz Novega mesta. 
Cestair Ivan KužeCj s Čateža 
je z jubilantom obujal 
»okrogle« spomine na nekda
nje dni. Prijatelja sta že od 
takrat, ko je mladi Koželj 
leta 1933. prevzel od njega 
skrb za cesto od Mraševega 
do Krške vasi. 

Janez Bevc je prava do
lenjska korenina. Rodil se je 
v vasi Hudo pri Novem me
stu, žena je bila doma iz 
Doljnih Kamene in je umrla 
pred 13 leti. V Cerkljah sta 
se naselila 1899. deta. Kupila 
sta staro hišico in 10 let ka. 
sneje je Janez Bevc sezidal 
novo. S sinom Francem in 
njegovo družino še danes 

imel sedem, štiri sinove in 
tri hčere; živih je še pet. 

O Bevčevem očetu gre 
glas, da je bi l že od nekdaj 
rad vesel in da je mimogre
de povedal kako hudomušno. 
Stare prijatelje in znance še 
vodno rad pokliče na doma
če dvorišče, da skupaj po-
klepečejo. 

Jubilant se za svoja leta 
dobro drži, le noge mu zad
nja tri leta ne služijo več 
Brez podjpare ne morre nika
mor. Opešal mu je sluh, vidi 
pa še dobro. Ohranil je tudi 
dušeivno čilast. Ko so mu 
domači povedali, da se bliža 
njegov loo. rojstni' dan, je 
bil tega zelo vesel. <* 

Mlad pa naš stoletnik ne 
bi več hotel biti. S takšno 
iztjaivo je nemalo presenetil 
uirednika brežiškega radia in 
prebiva y njej. Vseh otrok je 
tudi vsa prisotne. Meni, da 
je najbolje tako kot je. 

Zanimala sem se, kako je 
tekflo stoletnikovo življenje 
in domači so povedali, da so 
bi l i mjihov oče vedno zelo 
skromni in zmerni. 

»še zdaj jedo vse od kra-

P o d k o l e s i m l i n a v B u t o r a j u 
27. maja so našli pod mlinskim kolesom zdrobljenega 8-letnega Jožka 

Fricija. - Mamcs: »Teden dni prej smo ga dali služit.« - Gospodinja: »Raje 
bi videla, da bi mi vsa živina pokrepala...« 

Pri Fricljevih v Veliki La-
hinji lahko vsakdo ugotovi, da 
družina živi v zelo skromn/h, 
če ne bornih razmerah. Imeli 
so 4 otroke, med katerimi je 
bil najbolj živahen in koraj-
žen 8-letni Jožko. Ena sestri
ca je malce starejša, druga 
dva pa še ne hodita v šolo. 

V lepem mlinu nedaleč od 
doma so potrebovali pastirja 
in ker je bilo doma preveč 
lačnih ust, je šel Jožek služit. 
Rad je bi l v mlinu, saj je 
dobil belega kruha, z maslom 
namazanega, všeč pa mu je 
bila tudi harmonika gospodi-
njinega sina. 

K E R A M I K A 
N o v o m e s t o 

VABI VSE INTERESENTE, DA PRAVOČAS
NO PRIJAVIJO SVOJE POTREBE PO PE-
ČARSKIH USLUGAH IN NAJ N E ČAKAJO 
JESENI . TAKRAT NI MOGOČE IZVRŠITI 
V S E H NAROČIL PRAVOČASNO. 
PRIPOROČAMO SE ZA VAŠA NAROČILA IN 
POPRAVILA! 

Nekako teden dnr. je bil pri 
Kuzmovih v Butorju. Kupi l i 
so mu že nekaj obleke, ga 
pošiljali vsak dan v prvi raz
red črnomaljske šole, popold
ne pa je gnal živino past. Ta
ko vse do 26. maja, ko se je 
zgoddDa v mlinu strašna ne
sreča. Gospodinja jo opisuje 
takole: 

— Popoldne je prišel iz šo
le. Pripravila sem mu jesti in 
mu nato velela gnati živino na 
travnik. Jaz sem šla na njivo, 
oba sinova sta bila zdoma 
Proti večeru sem prišla do 
mov in opazila živino v hle 
vu. Jožka ni bilo nikjer. Tudi 
sinova, k i sta se pred menoj 
vrnila, ga nista videla. Začelo 
me je.skrbeti! Napotila sem 
se k Pricljevim, misleč, da je 
šel fantič pogledat domov. Nd 
ga bilo! Njegova mama mi je 
še rekla, naj ne skrbim, češ 
da je imel navado za več ur 
izginiti i n ponoči potrkati na 
vrata. 

čudne so se nu vzdele te na
vade za tako majhnega otro
ka . . . šla sem domov in vso 
noč niisem spala v upanju, da 
bo le potrkal. Zjutraj nasled
njega dne nisem mogla več 
zdržati. Rekla sem sinovoma: 
»Jožka je treba najti!« Nedol-
go zatem, ko je šel sin od-
pret mlin, ga je videl v vodi 
pod kolesom . . . 

Verjetno je fant radoveden 
kot je bi l , hotel videti od bli
zu, kako se kolo vrti. Na 
spolzkem kamnu, pokritem z 
mahom in vodo, r ad 0 zelo dr
si. MisMm, da mu je moralo 
tam spodrsniti, pr i tem pa ga 
je zagrabilo mlinsko kolo. B i l 
je zdrobljen. 

Jokaje je mlinarica dejala: 
»Raje bi videla, da b i mi vsa 
živina pokrepala, kot da se 
je zgodila ta nesreča. B i l je 
prijeten in dober fantič.« 

No, nesrečo bodo preboleli 
v mlinu in na Jožkovem do
mu, kako pa je odjeknila med 
ljudmi, se je pokazalo na po
grebu. Nesrečni otrok je bfl 
ta dan' deležen tolikih lepih 
misli in želja, kolikor jih 
prej ne bi bil nikoli deležen! 

Ra. 

ja«, je pripomnila snaha, k i 
mu redno vsak dan med pe
to in šesto uro popoldne po
streže s kupico dobrega do
mačega vina. To navado je 
obdržal Bevčeiv oče še iz t i 
stih let, ko je delal na cesti. 
Sin je povedal, da jubilant 
ni bil še nikoli pr i zdravni
ku. Le enkrat je resneje 
zbolel. Letošnjo pomlad je 
oslabel po gripi, a se je spet 
popravili. 

Bolezen pa ni prizanesli 
sinu Francu, pri katerem ju
bilant živi. Star je 56 let in 
je že dve leti in pol prikle
njen na posteljo. Zaradi hu
de revrne ne mere stopiti na 
noge. Zaposlen je bil kot pi
smonoša na pošti v Cerkljah. 
Na pošti je dobil službo tudi 
njegov najmlajši sin Stanko. 
Ta je star 17 let. Edino on 
je še doma. Zvedeli so, da 
bo moiral na drugo pošto, a 
tega se domači boje, ker je 
pri hiši v veOiko pomoč. 

»Brez njega bova z očetom 

le redko videla sonce,« je 
dejal bolnik. »Vedno nama 
Stanko pomaga prit i ob le 
pem vremenu na vrt in nato 
spet v hišo. Gospodinja sa
ma tega ne bi zmogla.« Ven
dar Beivčevi upajo, da se bo 
tudi to uredilo po njihovih 
željah. 

J . TEPPEY 

600 let 
os^@feoditve? 

Med rokopisi, ki prihajajo 
v naše uredništvo, smo te dni 
izsledili še posebno nenavad
nega: pisec je namreč zapisal, 
da bo prireditev, o kateri je 
poslal članek, v počastitev 
600-letnice osvoboditve Nove
ga mesta. Zgodovinarji so se
veda še naprej mnenja, da 
smo letos v 20. letu osvobo
ditve in 600. letu ustanovitve 
Novega mesta. 

Turistični b i ro v Črnomlju so v petek, 4. juni ja, ob 
16. u r i popoldne svečano odprl i . L o k a l je lepo urejen 
i n če bo tako solidno tudi posloval, bodo tur is t i 
gotovo zadovoljni. Uslužbenka Tur is t biro ja, Angelca 
Kvas , je na slavnostne dn i ob jurjevanju uradovala 

v narodni noši. 
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89. — Stara ženica, ki ga je bila prej ogovorila, je 
s solznimi očmi pokleknila k njemu. Dvignila ga je 
in položila na otep slame, pregrnjen z gnilo odejo. 
Z glave si je snela veliko ruto in jo namočila v vodi. 
Položila mu jo je na raztepeni hrbet in mu hladila 
T njo otekline. Rudi je šele proti jutru za hip zaspal, 
a je še v sanjah stokal in od časa do časa kriknil od 
strahu. 

90. — Drugi dan so ga pustili v miru, toda tretji dan 
so ga spet zaslišali. To pot so začeli drugače: ponudili 
so mu polno skodelico toplega mleka, ki ga je Rudi 
hlastno popil, in velik kos čokolade. Potem so ga pri
jazno spraševali, kaj ve o partizanih. Toda Rudi je 
odgovarjal prav Lsto kot prvič. To jih je razkačilo, 
prijaznost je v hipu izginila: pretepli so ga še huje 
kot prvič. 

91. — Nemci so Rudija še enkrat zaslišali — toda niti 
besedice niso izvlekli iz njega. Vse, kar so počeli 
z njim, zlepa aH zgrda, je bilo zaman. Po štirih dneh 
so ga izpustili. Sonce ga je skelelo v oči, ko je stal 
pred zgradbo, Jd sta jo stražila dva policista v mrkih 
čeladah. Ozrl se je naokrog, potem pa je navzlic temu, 
da je bil izmučen in sestradan, stekel in je tekel, do
kler ni bil iz mesta. 

Kar lovac v petek popoldne. Sence se že daljšajo in še ur ica a l i dve, pa bo mesto, 
čeprav le 60 k i lometrov južno od Novega mesta, pokazalo svoj živahnejši tempe
rament. Takrat oživi ,korzo': glavna ul ica jc tako polna sprehajalcev, da se komaj 
ogibajo drug drugemu. M l a d i in stari razpravljajo o dogodkih tega dne, fantje 
pogledujejo za dekleti, k i se delajo, kot da tega ne vidijo, prodajalci časopisov pa 
kriče svoj »Veeečernji«.. . V soboto, ko bo mesto sprejelo številne goste, bo korzo 

prav gotovo neprehoden. . . 

Spet som 
V četrtek, 27. maja ob 19.15 

je novomeški ribič Duško Do-
dik, upokojeni oficir JLA z 
Glavnega trga 2, imel res 
»dober prijem«: na »starem 
mestu«, med Lešnico in Otoč-
cem, je zgrabil za črva na 
njegovem trnku odrasel som. 
»Tričetrt ure sem imel do
volj dela, preden sem ga 
spravil na suho. B i l sem či
sto sam; srce mi je igralo od 
strahu in veselja! Nylon je 
biK debel 0.70 mm • . .« pripo
veduje ribič. 

Doma so potem ugotovili, 
da je som dolg 155 cm in te
žak 19 kilogramov. B i l je sa
mec in zato bolj suhljat, če
prav je imel po hrbtu pod 
kožo za dva prsta slanine. 
Vampe je imel čisto prazne 
in bržkone se je usodnega 
večera pravkar podal na lov. 
Najtežji som, k i ga je Duško 
Dadik do sedaj ujel, je teh
tal 10 kg. m. 

Srečes z a umorjenega 
V nekem maroškem listu 

je bilo svoj čas objavljeno 
poročilo o razbojniškem na
padu, k i se je končalo s te
mi besedami: »Na srečo je 
umorjeni dan pred tem raz-
bojništvom vložil vse svoje 
prihranke v banko, tako da 
ni pri napadu, k i je bi l očit
no izvršen zaradi ropa, utr
pel nobene materialne izgu
be.« 

N a zadnjem zletu v Novem me
stu so v posameznih panogah 
zmagali : 

V E S L A N J E : Novo mesto pred 
Kar lovcem, 

A T L E T I K A : Novo mesto pred 
Banja luko, 

K O L E S A R S T V O : Kar lovac , 

N A M I Z N I T E N I S : Banja luka 
p r i članih, Novo mesto pr i člani
cah, mlad inc ih i n mlad inkah, 

O D B O J K A : v vseh konkuren
čni! Novo mesto, 

RAZPIS 

&0PISNA Š O L A LJUBLJANA 
r a 2 P i s u j e 
^*1S v naslednje šole: 

t *"""lv- letnik tehnične šole strojne, elektriške, 
; esr»oinduslrijske in kemijske smeri 
l '"~*V. letnik ekonomske šole 
\ j V o l e t n o administrativno šolo 

(v;-1? stopnjo osnovne šole za odrasle 
. s J i razredi osemletke). 
iN rv. 
K jw? u k je deloma kombiniran s slušnim. Pro-

V o i n pojasnilo dobite na Dopisni šoli, 
*• Parmova 39, telefon 316-043, 312-141. 

KOŠARKA: Kar lovac pred No
v im mestom p r i članih in mla
d inc ih , Banja luka p r i mladinkah, 

S T R E L J A N J E N A G L I N A S T E 
G O L O B E : Sisak: S T R E L J A N J E 
Z M A L G K A L I B R S K O PUŠKO: Ba 
njaluka, Z VOJAŠKO PUŠKO: 
Novo mesto, 

R O K O M E T : Sisak p r i članih, 
Novo mo?to p r i članicah in mla
dinc ih. Bihać p r i mlad inkah, 

T E N I S : Ogul in pred Nov im me
stom p r i članih, Pri jedor pred 
Nov im mestom p r i mladinc ih , 

L E T A L S K I M O D E L I : Sisak, 
B A L K A N S K A ŠTAFETA: Banja

l u k a , 
ŠPORTNI R I B O L O V : Novo me

sto 
N O G O M E T : Banja luka pred B i 

li ačem, 
L J U D S K I M N O G O B O J : Novo 

mesto, 
K E C j L J A N J E : Pri jedor. 
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Razširjajte domači 
pokrajinsk. tedmk 
DOLENJSKI UST! 

KIBNIČAN URBAN V AVTOMOBILI)? 
Na področju krajevnega urada Sodražica je že 

več kot 1500 radijskih aparatov in blizu 30 tele
vizorjev. Na prste bi lahko prešteli tiste, k i še 
nimajo radioaparata v hiši, število televizorjev pa 
tudi hitro narašča. 

Če sta radio in televizor prva znanilca boljšega 
standarda, velja to .še bolj za vedno večje število 
motornih vozil v vaseh ribniške občine. Ne manjka 
niti zasebnih poltovornih in tovornih avtomobilov. 
Vasi so spremenile podobo in izgubile svoj nekda
nji mir. Vaška pota so poslala preozka za avto
mobile najnovejših znamk, ki so se naselili v druž
bo kmečkim vozovom pod lesenimi skednji. 

Vse kaže, da bo Ritmičan s svojo značilno kroš
njo na hrbtu ostal le še na slikah, ker tudi zdo-
marji sledijo duhu časa. Namesto prenašanja tež
kega tovora na plečih je mnogo udobneje sedeti za 
volanom avtomobila. Trgovanje je bolj gibčno, raz
dalje se zmanjšajo in blago se bolje proda. Sodobni 
zdomarji se vozijo v poltovornih avtomobil ih.. . 

ESREČE 
Pešec skočil pred meped 

Mopedistu Francu Bevcu, k i jo pel jal iz 
Bršlina v Novo mesto, je 17. jun i ja ob 8.30 
na Cesti komandanta Staneta štev. 15 iznena
da skočil s pločnika pred vozilo pešec Janez 
Mižnar iz Malega Orehka. Mopedist n i uteg
n i l zavreti i n je pešca zb i l na t la. Slednji je 
dobi l p r i padcu hujše poškodbe in so ga pre
peljali v bolnišnico. Mopedist in vozilo sta 
ostala brez poškodb, 

Zbii ga je pri prehitevanju 
Mopedista Jožeta Barbo iz Novega mesta je 

7. juni ja ob $.30 na avtocesti p r i Ponikvah 
prehiteval neznani voznik tovornjaka. Med 
prehitevanjem ga je zadel i n zbi l na t la . 
Mopedist je b i l laže poškodovan, na vozi lu 
pa je za 5.000 d in škode. Neznani voznik to
vornjaka je vožnjo nadaljeval, ne da b i 
ustavi l . 

Pristal je 29 metrov pod cesto 
Voznika Franca Veharja iz 2abje vasi p r i 

Novem mestu je 7. juni ja ob 18.00 u r i , ko 
je vinjen peljal s Hrasta prot i Jugor ju, na 
ov inku vrglo s ceste. K o m b i se je na bregu 
večkrat prevrni l i n je - 23 m pod cesto obstal 
na strehi. N a voz i lu je za 800.000 d in škode, 
voznik in dva sopotnika (C i r i l Jamnik i n 
V ik to r Božič) so b i l i laže poškodovani i n so 
se zatekli po pomoč v novomeško bolnišnico. 

Valjar sta izgubita 
Delavca Cestnega podjetja Novo me»5to Jože 

Zoran in Anton Brk l j e sta 7. juni ja naložila 
v Gradcu na kamion cestni valjar, da b i ga 
prepeljala v Novo mesto. K e r valjarja nista 
na vozi lu dobro p r i t rd i l a , je ta p r i Cerovcu 
zdrsni l s pr ikol ice na cesto i n od tam v 
skalovje ob' cesti, kjer je obstal. N a valjar
j u je za 1,000.000 d in škode, nesreča pa bi 
lahko b i la veliko hujša, če b i za tovornjakom 
bilo kakšno drugo vozilo a l i pešec. 

Avtomobila sta trčila 
6. juni ja ob 7.05 sta na cesti I I I . reda Ča

tež—Trebnje na nepreglednem ov inku zaradi 
prevelike hitrost i trčila fičko L J 275-84, k i 
ga je uprav i ia l Anton Žibert iz Ve l ike Loke, 
in Fiat 1100 L J 128-28, k i ga je upravl ja l Slavko 
Zore iz Razbor p r i Čatežu. Na obeh vozi l ih 
je za 500.000 d in škod.;, voznika pa sta osta
la nepoškodovana. 

Ustrašil se je hupe 
K o je 6. juni ja ob 13.45 začel na avtocesti 

p r i B i t u neznani avtomobil ist prehitevati 
Franca Gorenca iz Kran ja , k i je vozi l mo
tor, je zahupal, da b i ga opozori l . Motori>t 
se jc hupanja tako ustrašil, da je na hitro 
zavi l v desno, nakar ga jo zaneslo po cesti in 
prevrni lo. N a motor ju je za 40.000 d in ško
de, motorist Franc Gorenc pa je b i l laže po
škodovan. 

Mopedist in pešec 
0. juni ja ob 20.15 je v Novem mestu na 

Zagrebški cesti 19 mopedist Anton Pav l in 
iz Rateža zadel pešca Petra Verbiča iz Žabje 
vasi. Pešec je odskočil, mopedista pa je za
neslo po cesti. Pešec, mopedist in vozilo so 
k sreči ostal i brez poškodb. 

Na ovinku sta trčila 
Med Zburami i n šmarjeto je 5. juni ja ob 

12.35 prišlo na nepreglednem ov inku do trče
nja dveh avtomobilov. Fičo L J 213-66, k i ga 
je upravl ja l gradbeni tehnik Stanislav Pančar 
Iz Šentruperta, je zadel v lička N M 34-95, 
k i ga je upravl ja l Jože Zupančič iz Novega 
mesta. N a obeh vozi l ih je za 600.000 d in ško
de, voznika sta ostala nepoškodovana, med
tem ko je sopotnica Just ina Jo.šar v Pančarje-
vom vozi lu dobi la lažje poškodba. 

''frĆ'tS 4 t ° d o m a tekel m ^ ustavil le takrat, j 
p KvtUrt 0 upeha*1* d a J e moral počiti, ali kadar i 

AnPl°K Se . c u 0 0 c e s t i uaP*1 v o d e - K o J e P r i š e l I 
iXS J ^ S o v i mali bratci in sestrice nagnetli | 

S ^ j j t a ? 1 * * * pa mu je pripravila skledo žgancev, I 
v l A t ? 1 1 1 m ™Ktih z mlekom. Toda Rudi je | 
s e * postelji, se ulegel in zaspal kot ubit. | 

%mm s t o l e t i j 

Ustvarjalcu Bruckner ju je nekdo dejal: 
»Vi morate pač imet i vzvišene trenutke, ko vas raz

svetl i božanski navdih.!« 
Glasbenik je zamahnil z roko: 
»Kje Deki! Zadnjič sem šel na sprehod, sedel na kamen, 

pojedel k r u h s s i rom — pa sem ga imel.« 

* 
Skladatelj Franz Schubert je t rd i l , da ne more nobena 

ženska napisati pisma, ne da b i na koncu še kaj pripisala. 
(Pr ipis, latinsko »postscriptum« označujemo s kratico 
P. S.). 

»Moje prihodnje pismo vam bo dokazalo, da nam de
late krivico,« je dejala njegova soseda. 

Nekaj dni nato je Schubert res dobi l napovedano 
pismo i n se od srca nasmejal, ko je zagledal na zadnji 
strani napisano: 

»P. S. No, kdo ima sedaj prav, v i al i jaz?« 

K o se je Schubert v rn i l s kosi la p r i ugledni osebnosti" 
v kavarno, ker ga je čakala družba, ga je nekdo vprašal, 
kako se je zabaval. Glasbenik je odgovoril : 

»če ne b i b i lo mene, b i se smrtno dolgočasil.« 

Pesnik Niko laus Lenau je prišel zvečer pozno domov. 
Hišnik m u n i hotel odpret i vrat, češ da je prišel prepozno 
i n da je to prot i hišnemu redu. Po brezuspešnih poskusih 
se je Lenau nazadnje odločil, da bo žrtvoval zlatnik. K o ga 
je st isni l hišniku v roko, so se vrata takoj odprla. V veži 
pa se je pesnik spomni l , da je zunaj pozabi l knjigo. Hišnik 
je ustrežljivo skočil ponjo, medtem pa je Lenau zaklenil 
vrata i n j i h n i odprl , dokler m u n i možak skozi špranjo 
pod vra t i v rn i l z latnika. 

* ;' ' ' 
Skladatel j Anton Bruckner je b i l p,recej neroden p r i 

nežnem spolu. N a neki večerji se je kaj malo zanimal za 
svojo sosedo. T a ga je hotela opozor i t i nase i n mu je 
dejala, d a se je zaradi njega t a veder še posebno izbrano 
oblekla, on pa tega še opazi l n i . Tedaj jo je Bruckner 
bežno pogledal i n meni l : 

»Zastran mene se vam sploh n i b i lo treba obleči, go
spodična!« 

B R E Z B E S E D 

- To t i je tehnika! Tako naglo se z dvigalom še 
niko l i nisem voz i l ! 

k l a v n i 
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Radio klub na Prekopi 

Fičko je bil pri fičku v nedeljo na parkirnem prostoru za dirkališčem na stadionu Matije Gubca. Krško je 
doživelo svoj praznik; motorizirani turisti in ljubitelji športa pa so prišli od vsepovsod, da bi videli zmago 
domaČXi dirkačev. Dolgi koloni avtomobilov sta se po tekmi vili proti Ljubljani in Zagrebu. 

V nedeljo, 23. maja, je bi l 
na Prekopi ustanovni občni 
zbor radio kluba, k i se ga je 
udeležilo 25 članov. Na obč
nem zboru je bi l tudi Vinko 
Virant iz Krškega, radio ama
ter — operater radio kluba 
iz Krškega. 

Radio klub bo poučeval 
radiotehniko in radiotelegra-
fijo. Aktivno bodo sodelovali 
fantje, k i so bil i v JLA vezi-
sti in nekateri radio meha
niki in tehniki iz šentjernej-
ske ISKRE. 

Radioamaterstvo je šport, 
v katerem vsakdo lahko naj
de veliko zanimivega, lepega 

Lojze Colarič — šestdesctletnik 
V teh dneh bo tovariš 

LOJZE COLARIC, nosilec spo
menice iz leta 1941, obhajal 
lep življenjski jubilej: šestde-
setletnico življenja. 

Jubilant se je rodil v kmc-
čko-delavski družini 13. juni
ja 1905 v vasi Slinovce. šol
ska leta so mu potekala v 
času prve svetovne vojne, ko 
je bil njegov oče ves čas na 
fronti in je za otroke-morala 
skrbeti le mati; zaradi hudih 
naporov in nenadne bolezni 
je še med vojno umrla. Po 
šoli je delal mladi Lojze kot 
tesar med gradbenimi delav

ci, zadnja leta pred drugo 
svetovno vojno pa se je za
poslil na pošti v Podbočju, 
kjer ga je zatekla tudi nem
ška okupacija leta 1941. 

Še v stari Jugoslaviji je bil 
Lojze Colarič sodelavec na
prednega gibanja. Prav zara
di take, vseskozi napredne 
miselnosti je takoj po priho
du okupatorjev našel pot v 
vrste narodnoosvobodilnega 
gibanja. «2e v letu 1941 je bi
la po njegovi zaslugi po vseh 

vaseh nekdanje občine Pod-
bočje (Sv. Križ) vzpostavlje
na mreža aktivnih sodelavcev 
OF; dobivali in razširjali so 
literaturo in propagando, zbi
rali denarna sredstva, pred
vsem pa še orožje in streli
vo. Zaradi izdajstva in pre
teče nevarnosti, da bi ga o-
kupator zaprl, je Lojze spo
mladi 1942 prostovoljno odšel 
v partizane, kjer je ostal vse 
do osvoboditve oz. do demo
bilizacije v juniju 1945. Kot 
partizan se je tovariš Cola
rič boril za svobodo najprej 
v Gorjanskem bataljonu, nato 
v Cankarjevi brigadi, Belo
kranjskem odredu, v artiljeri
ji XV. divizije ter v XVIII. 
diviziji. Vsa vojna leta je bil 
na odgovornih položajih, na
zadnje pa je bil komisar 
XVIII. divizije. 

Tudi po osvoboditvi je o-
pravljfl Lojze Colarič odgo
vorne družbeno politične na
loge, saj 'je bil več let pred
sednik okraja Krško, član 
raznih okrajnih in pozneje 
občinskih ter drugih organi
zacij, bil pa je tudi ljudski 
poslanec v treh mandatnih 
dobah. Leta 1958 je bil upo
kojen, vseeno pa še vedno 
pomaga kot prizadeven druž
beno politični delavec, zdaj 
zlasti v vrstah Zveze borcev 
in v zeleni bratovščini lov
ske družine. 

Za šestdesetletnico življenja 
mu vsi njegovi delovni to-
V2riši, prijatelji in soborci 
iskreno čestitamo in mu že
limo še mnogo let dobrega 
zdravja in družinske sreče! 

Pokal samotarskega zleta v Krškem 
Kakor lani v Brežicah, je bil 

letos v Samoboru mladinski, zlet 
bratstva in enotnosti. Na njem 
je sodelovala mladina iz treh slo
venskih in treh hrvaških občin: 
iz Slovenijo so sodelovale občine, 
Sevnica, Krško in Brežice, iz ' 
SRH pa občine ZapreSlč, Samo
bor in Klanjec. Letošnji zlet je 
bil prirejen v počastitev praznika 
dneva mladosti in v počastitev 
praznovanja 20-obletnice osvobo
ditve. 

V pripravah na zlet se je zvr
stilo veliko športnih tekmovanj 
najprej med slovenskimi ekipa
mi na slovenski strani in med 
hrvaškimi ekipami na hrvaški. 
Najboljši, ki so se udeležili fi
nalnih tekmovanj, so se nato sre
čali in pomerili na zletu, ki je 
bil v Samoboru 30. maja 1965. Na 
finalnem tekmovanju jo bila naj
bolj uspešna mladina iz občine 
Krško, ki je osvojila kar tri prva 
in dve drugi mesti ter si s tem 
pridobil prehodni pokal mladin
skega zleta bratstva in enotnosti. 
Posebno priznanje za lepe uspehe 

Tatvina se ni posrečila 
M. H., gozdarski delovodja 

iz Globoeic, je hotel na lahek 
način priti do denarja, pa se 
mu ni posrečilo. V gozdu 
Kmetijske zadruge Kostanje
vica je vzel 5 posekanih bu
kev, vrednih 90.000 din, dal 
iz njih izdelati hlodovino in 
jo pripeljati do ceste. Del 
hlodovine je nato pod tujim 
imenom prodal KGP Breži
ce — obratu v Kostanjevici 
in v prodajni listini navedel, 
da so bile bukve posekane 
na Božičevi parceli v čeme
či vasi, kar pa ni bilo res. 
S tem je zagrešil še drugo 
kaznivo dejanje ponarejanja 
uradne listine. Se preden pa 
mu je uspeflo dobiti v roke 

NA R E P C E IN GRMADO 

KMALU PO UREJENIH POTEH 
O m e j e n o t r o š e n j e p r o r a č u n s k i h s r e d s t e v z a m a t e r i a l n e izdatke — 0 d l * * » ' ne 
v e l j a z a v s e v r s t e s o c i a l n i h p o d p o r , š t i p e n d i j e i n o s e b n e d o h o d k e — Obrt 
b r e z n a s l e d n i k o v — K m e t i j s k a z a d r u g a p o r o č a l a o i z v a j a n j u s a n a c i j s k e g a 

n a č r t a 

Občinska skupščina v Trebnjem je 3. junija 
z odloki uzakonila spodbudo občanov na Rep-
čah in Grmadi, ki so se odločili, da sami po
pravijo krajevne poti. Na podlagi odloka bo 
možno pripadajoči samoprispevek od posa
meznikov tudi izterjati, če bi bilo to potrebno. 
V Repče se je do zdaj naj

laže prišlo peš, težje je bilo 
dospeti z vprežnimi vozili, 
posebno srečo pa je imel, 
kdor je tjakaj pricijazil z 
osebnim avtomobilom- Pot iz 
Trebnjega tja gor je strma, 
ozka in slaba. V največji za
gati so bili, kadar so imeli 
bolnika. Najsi so rešilca še 
tako klicali in želeli, ga ni 
bilo, ker sanitetno vozilo ne 
bi zdelalo niti polovico ne
urejene poti. Bolnika so na
ložili na gasilska nosila in ga 
prinesli v Trebnje k zdravni
ku. Takih in podobnih nad
log zavoljo slabega pota so 
se prebivalci naveličali in se 
odločili, da pot popravijo. 
Sklicali so zbor volivcev in 
sklenili takoj začeti zbirati 
sredstva in sestavljati razde
lilnik del na posameznika, i 

V odloku o uvedbi samo
prispevka, k i ga je občinska 
skupščina Trebnje sprejela 
3. junija, je določeno, da pri

de na 2,5 ara zemljišča po
sameznega gospodarstva v 
Repčah in še šestnajstih kra
jev, katerih prebivalci imajo 
ob poti Trebnje-Repče parce
le, meter poti. Pot so dolžni 
koristniki zgraditi ali pa pla
čati v ta namen po 840 di
narjev za vsak meter. Pot bo
do usposobili do novembra. 
Vsa dela bodo veljala 2,5 mi
lijona dinarjev. 

Podoben odlok je občinska 
skupščina sprejela tudi za sa
moprispevke krajev, k i leži
jo ob poti Trebnje — Grma
da, ali imajo tam samo svo
je parcele. Odlok določa, da 
bo moral vsak zavezanec de
lati pri ureditvi te poti toli
ko dni, kolikor po 80 arov 
zemlje ima ob tej poti, ali 
pa bo moral plačati za vsak 
dan 2.000 dinarjev. Lastniki 
konjskih in volovskih vpreg 
bodo morali razen tega opra
viti še po en dan vožnje ali 
za vsako vožnjo plačati po_ 

16.000 dinarjev. Razen Grma
de in Vrh-Trebnjega obvezu
je odlok še šestnajst krajev. 
Tudi ureditvena dela te poti 
bodo veljala okrog 2,5 milijo
na dinarjev. 

Občinska skupščina v 
Trebnjem podpira take in 
podobne spodbude krajev, k i 
hočejo sami urediti pereča 
vprašanja. Tokrat bo za obe 
poti prispevala denar za stre
livo, tako pa bo verjetno pri
pravljena pomagati vse do
tlej, dokler ne bodo podob
nih zadev sposobne reševati 
krajevne skupnosti. 

i i { i ; i } A \ . i s k i : 
n o v i c i ; 

Kolektiv 

Z D R A V I L I Š Č A 
Š M A R J E Š K E TOPLICE 

se cenjenim gostom 
priporoča za obisk. 

# Solidna postrežba! 

mladine iz krške občine gre mla
dincem iz Brestanice. Tamkaj fi
na ženska odbojkarska ekipa in 
moška rokometna ekipa sta se 
zelo požrtvovalno borili in dose
gli 2. mesto. Za izredno priza
devnost gre pohvala tudi ekipi 
šahistov, ki je v Zaprešdču osvo
jila prvo mesto in pokal ter eki
pi strelcev, ki je na domačem 
strelišču prav tako osvojila prvo 
mesto in pokal. 

Ob vsem tem lahko rečemo, da 
je bila dejavnost mladine v kr
ški občini v pripravah na dan 
mladosti zelo razvejana, da je bi
lo v tem času mnogo športnih 

P O R O Č E V A L E C 
K O M U N E 
V I D E M - K R Š K O 

prvi denar, so zadevo odkrili. 
Okrožno sodišče v Novem 

mestu je M. H . spoznalo na 
razpravi za krivega kljub 
temu, da ni priznal, ker 
so številne zaslišane pri
če njegov zagovor povsem 
ovrgle. Oškodovano podjetje, 
sedaj Agrokombinat Krško, 
bo vložilo še civilno tožbo za 
povrnitev škode. 

srečanj, v ponos pa je lahko 
vsem mladincem pokal mladin
skega zleta bratstva in enotnosti, 
ki so ga letos osvojili. 

VINKO VOGLAR 

N o v i a k t i v 
Z v e z e b o r c e v 

Pretekli teden so se v T E 
Brestanica sestali člani ZB iz 
NOV, k i so zaposleni v tem 
podjetju in ustanovili aktiv, 
k i bo deloval v sestavu kra
jevne organizacije ZB Bresta
nica. Izvolili so vodstvo akti
va ter sprejeli program dela. 
Aktiv se bo sestajal po po
trebi, na sestankih pa bodo 
razpravljali največ o zdravst
venem stanju borcev in o novih 
zakonskih določilih za zaščito 
borcev ter nekaterih drugih 
problemih. Aktiv bo prirejal 
tudi izlete v kraje, znane iz 
NOB. R. Oražen 

M a t i č n i u r a d K r š k o 
Maja sta bila doma rojena 2 

dečka. — Poročili so se: Franc 
Boncelj, strugar iz Reštanja, in 
Marji Janežič, šivilja iz Zg. Vo-
dal; Jožef Oštir, progovni delavec 
s Sotelskega, in Frančiška Bohorč, 
delavka iz Reštanja; Franc Zo-
renč, osebni upokojenec, in Aloj
zija Poštrak, osebna upokojenka, 
oba s Senovega. — Umrli so: 
Frančiška Presnik, osebna upoko
jenka iz Zdol, 56 let; Blaž Drža-
nič, kmečki delavec iz Dolenje 
vasi. 60 let, in Jakob Lah iz Lat-
kove vasi (Žalec), 64 let. 

in koristnega. Zato vabimo 
vse tiste mladinke in mladin
ce, posebno pa še bivše vo
jake veziste, da se nam pri
družijo. Člani kluba si želi
mo, da bi čim tesneje sode
lovali z drugimi radio klubi 
v Sloveniji in da b i pomagali 
dvigati duh ljudske tehnike 
na vasi. 

J . K. 

T e č a j n i k i s o 
z a d o v o l j i l i 

• Pred k r a t k i m se Je v 
Trebnjem končal seminar 
o higienskem m in imumu, 
k i ga je organizirala tam
kajšnja Delavska univer
za. Tra ja l je 25 ur, obisko
valo pa ga je 30 slušate
ljev; uspešno je opravi lo 
izpite 26 slušateljev. Tak 
seminar je Delavska uni
verza odpr la tudi na M i r n i . 
Zanj se je pr i jav i lo 25 obi 
skovalcev. 

• Končan je tudi tečaj 
lesne stroke. Obiskovalo ga 
je 10 slušateljev. Tečajniki 
so si ogledovali N O V O L E -
SOVE obrate na Straži, za 
kar se Delavska univerza 
zahvaljuje N O V O L E S O V I 
upravi . 

» M o l č e č a u s t a « 
v B r e s t a n i c i 

Dramska skupina DPD Svo
bode iz Brestanice je naštu-
dirala odrsko delo »Molčeča 
usta« ter se s prvo uprizorit
vijo predstavila v maju. Go
stovali so tudi v Sevnici, na 
Podbočju, Senovem in v Kr
škem, na domačem odn: pa 
so predvajali tri uprizoritve. 
Publika je dvorane povsod do
dobra napolnila in igralce na
gradila z burnim ploskanjem. 
Režiserka Pavla Zajelšnik je 
v uprizoritev zahtevnega dela 
vložila nemalo truda, pa tudi 
vsi nastopajoči &o se močno 
potrudili in res lepo zaigrali. 
Posebej sta se c>diikovala V i 
da Dagulova i n Franci Rakar 
kot nosilca glavnih vlog. 

R. Oražen 

NAJVAŽNEJŠI SKLEP OBS T R E B N J E 3. JUNIJA: 

Omejitev proračunske potrošnje 
O b č a n i b o d o p r i s p e v a l i n a d 5 m i l i j o n o v d i n a r j e v 

Kakšni ukrepi so potrebni, da bi odpravili 
nesoglasja med dohodki, ki prepočasi dote
kajo, in izdatki, ki se prehitro povečujejo? To 
je bilo osrednie vprašanje na seji občinske 
skupščine v Trebnjem 3. junija, ko so imeli 
odborniki pred seboj poročilo o četrtletnem 
uresničevanju proračuna v letu 1965 . 

Po uvodnih besedah poro
čevalcev, k i so zagovarjali 
mnenje sveta za družbeni 
plan in finance, naj ne bi 
zmanjšali obsega proračun
skih dohodkov, so odborniki 
sprejeli sklep o 10-odstotni 
omejitvi proračunske potroš
nje. Omejitev velja za mate
rialne izdatke in za vse vr
ste socialnih podpor; štipen-

Ž r t v a m f a š i z m a 
v e č j o p o m o č 

Dosedanja republiška 
uredba je dovoljevala, da 
so dobili družine in posa
mezniki, ki jih je priza

delo fašistično nasilje, do 
3000 dinarjev mesečne 
podpore. Po zakonu, ki je 
iz&el 31. marca letos, pa 
je ta pomoč lahko od 
5000 do 10.000 dinarjev. V 
odloku, ki ga je 3. junija 
sprejela občinska skupšči
na v Trebnjem, je rečeno, 
da lahko dobe tolikšno po
moč interesenti, ki imajo 

manj kot pet tisoč dinarjev 
mesečnih dohodkov na 
člana. Odločbe in natan
čnejše predpise za izvaja
nje odloka bosta izdajala 
svet za socialno varstvo 
in varstvo družine ter u-
strezen organ občinske 
skupščine.-

dije ter osebni dohodki so 
izvzeti. 

- Pestro razpravo je spod
budila izčrpna analiza obrt
ništva, zlasti o tem, kako bi 
v krajih, kjer so potrebe naj
večje, poživili razne obrtne 
dejavnosti. Kaže pa, da obrt 
zdaj še ni privlačen posel, 
ker se obrtniki boje najraz
ličnejših dajatev. Ce pa bi 
jim pomagali na noge in obrt 
pospeševali dolgoročno, kot 
je poudaril republiški posla
nec Franci Kolar, bi bila to 
bolj vabljiva dejavnost. 

Zaskrbljujoče je stanje cest, 
zato skupščina podpira pred
loge posameznih krajev, k i 
hočejo sami urejati krajev-

Urbanistični 
načrt za Mirno 

Ob krajevnem prazniku 
so v domu TVD Partizan 
razstavili urbanistično do
kumentacijo za perspek
tivni razvoj Mirne. Ob na
vzočnosti predstavnikov 
kraja in drugih občanov 
je dokumentacijo obraz
ložil inž. Dušan Petek iz 
ljubljanskega urbanistič
nega zavoda. Sinoči so o 
tem razpravljali tudi na 
zboru volivcev. 

na in medkrajevna pota. O 
vprašanju bodo temeljiteje 
razpravljale tudi še krajevne 
skupnosti, k i bodo kmalu za
živele. 

Kmetijska zadruga je na 
tej seji poročala o izvajanju 
sanacijskega načrta kmetij
ske proizvodnje. Do zdaj so 
reorganizirali zadružni apa
rat in zmanjšali število ad
ministrativnih moči za 29 u-
službencev. Po podatkih SDK 
so izbile na dan še razne no
ve, kolektivu prikrite izgube, 
ki j ih je treba tudi sanirati. 
Meneč, da je treba zadrugi, 
ki je očitno še v veliki krizi , 
pomagati, je skupščina dala 
poroštveno izjavo na kredi
te, k i j ih namerava kmetij
ska zadruga v ta namen na
jeti. 

R a č u n o s l a b i h 
c e s t a h 

Svet za urbanizem, ko
munalne in stanovanjske 
zadeve pri občinski skup
ščini v Trebnjem je izra
čunal, da bi za ureditev 
medvaških poti' v občini 
potrebovali skoraj 8 mili* 
jonov dinarjev. Računajo, 
da bi s temi sredstvi la
hko pripravili 5000 kutj;. 
metrov gramoza, 65 beton
skih cevi, 150 kg razstre
liva, 2000 kg cementa, pe
ska in drugega gradbene
ga materiala za ureditev 
mostov in propustov ter 
opravili vse prevoze za ta 
material. Občani bi o? 
predvidevanj h prispevali 
12 milijonov dinarjev. Po* 
ti so zelo slabe, kar iz leta 
v leto ugotavlja tudi med
občinska inšpekcija. 



NOVO V B R E Ž I C A H 
• T A B O R N I K I IZ BREŽIC že 

pripravl jajo načrte za poletje. Te 
dni so ime l i sestanek, na katerem 
so se spet dogovori l i za taborjenje 
v Boh in ju . Sk len i l i so, da bodo 
tokrat šli lahko na letovanje ob 
Bohin jskem jezeru le t is t i , k i so v 
organizacij i kaj dela l i . Prispevek 
za 14-dnevno taborjenje bo 7.000 
d in . V to vsoto so všteti tudi iz
let i , vožnja i pd . P rva izmena bo 
tabor i la od 15. do 30. juni ja , dru
ga izmena pa v prv i polov ic i av
gusta. 

• V CATEŠKIII T O P L I C A H h i 
tijo z izgradnjo novega hotela i n 
restavracije. Otvoritev so napove
da l i za dan borca. Upajo, da se 
niso prenagl i l i in da bo takrat vse 
nared. 2e prv i dan obratovanja 

pričakujejo vel iko gostov. To bo
do udeleženci turistične prireditve 
ob proslavi dneva borca za 20-let-
nico osvoboditve. 

m ŽIVILSKI T R G J E B I L v so
boto izredno dobro založen. Prav 
ničesar n i pr imanjkovalo . Solato 
so prodajal i na vsaki stojnici po 
40 d in glavo. Precej je bi lo tudi 
špinače, k i jo prodajajo po 50 
din merico. Šopek jušne zelenjave 
je veljal zadnj ikrat 20 d i n . Merico 
s i ra i n smetane so kupc i lahko 
kup i l i po 80 d in . Kmet ice so pr i 
nesle na trg še kokoši ter komaj 
izvaljene račke i n goske. Račke so 
bi le po 900 d in , goske pa celo po 
1000 d in . Piščance iz pitališča so 
tudi hi tro proda l i . Naprodaj so 
b i l i po 850 d in kg . 

Z A K A J T U R I S T I Č N I URAD? 
V Brežicah že dobro leto 

omenjajo potrebo po ustano
vitvi turističnega urada. Gla
sovi zanj so kmalu preglasili 
glasove z nasprotnim mne
njem in končno je zahtevo 

B R E Ž I Š K E 

V E S T I 

po takšnem uradu postavila" 
tudi na novo ustanovlena 
občinska turistična zveza. 

Med temi nalogami je naj
pomembnejša pomoč gostin
sko turistični dejavnosti v 

obliki propagande in navezo
vanje stikov z domačimi in 
tujim turističnimi predstav
ništvi. To sodelovanje se bo 
razvijalo postopoma, zato bo 
turistični urad prevzel tudi 
predprodajo avtobusnih, že
lezniških in drugih vozovnic 
ter organiziral skupinska po
tovanja po domovini in ino-
zemstvu. 

Turistični biro v Brežicah 
nadalje ne bi smel zanema
riti propagande za obisk kul
turnih znamenitosti v obči
ni. Posebno pozornost zaslu
ži med njimi Posavski muzej, 
k i si ga bo z veseljem ogledal 
marsikateri domači in tuji 
obiskovalec. 

Ponovno o pošti, v Kapelah 
Minila sta že dva meseca, 

odkar je v Kapelah pri Bre
žicah pomožna pošta, pa še 
vedno n i urejena dostava po
šte, čeprav smo ta problem 
že večkrat načeli, časopisi 
pridejo ali pa ne! Ko smo 
v želji, da bi si prišli na či
sto, kako postopek dostave 
poteka, namenoma oddajali 
v Brežicah pošto za Kapele, 
smo ugotovili: pošiljka, od
dana v petek, je prispela v 
Kapele v ponedeljek, pošilj
ka, oddana v četrtek, je pri
spela v ponedeljek, pošiljka, 
oddana v petek", pa je prispe
la-ŽQ -naslednji dan, to je v 
soboto. Dve dopisnici, odda

ni ena 19., druga pa 22-, ma-

K o r i s t e n s e m i n a r 
v B r e ž i c a h 

31. maja so imel i pred
stavniki s ind ika ln ih orga
nizacij enodnevni seminar 
v Brežicah. Poslušali so 
predavanja o vlog j i n na
logah sindikata i n podruž
nic, o vlogi in nalogah 
predsednika podružnice 
ter o metodah in obl ikah 
dela. V popoldanskih urah 
so poslušali predavanje 
Bogomi la L i l i je z novo
meškega zavoda za izobra
ževanje in produktivnost 
dela o tem, kako pripra
v i t i in vodit i sestanek. O 
problemih komune je go
vor i l predsednik občinske 
skupščine M i l an šepetavc, 
v razpravi Pa sta sodelo
vala sekretar O b K Z K 
V i n k o Jurkas i n predsed
n ik ObO S Z D L Vlado Der-
žič. Seminar je ob lepi u-
deležbi i n izredni delovni 
d isc ip l in i lepo uspel i n bo 
Prav gotovo mnogo pripo
mogel k izboljšanju s in
dikalnega udejstvovanja. 

S r e č a n j i g i m n a z i j c e v 
i n š t u d e n t o v 

• Preteklo soboto je v prija" 
teljski košarkarski tekmi gimna
zija iz Brežic premagala Klub po
savskih študentov 92:90, v roko
metu pa so zmagali študentje 18:8. 

H Na šahovskem turnirju Brat
stva in enotnosti v Zaprešiču je 
zmagalo Krško pred Brežicami, 
Sornborom in Zaprešičom. 

• Na okrajnem prvenstvu v Ce
lju je bil Ilinčič četrti, na klub
skem prvenstvu pa je zmagal Ilin
čič pred L. Šetincem in M. Šetin
cem. 
. H V prvenstveni tekmi zasavske 

lige je Kekec izgubil s Zagorjem 
11:21. Najuspešnejši strelec je bil 
R- Ule z 8 zadetki. 

SS Ribiška družina Je sklenila, 
da bo v počastitev Dneva borca 
organizirala tekmovanje. Ujete ri
be bodo na zabavi prodali. 

O-vič 

ja sta prispeli 24. maja. De
nar, k i je bi l v Kapelah od
dan v poštni vreči v soboto, 
se je v poštni vreči v pone
deljek ponovno vrnil v Ka
pele! Ne vemo, kaj naj re
čemo k vsemu temu, vemo 
pa to, da za dostavo pošte 
ne smemo biti prikrajšani! 
Ponovno prosimo, naj nas 
PTT v Krškem javno obvesti, 
kje so vzroki za takšne na
pake in nered! 

DAMJAN V A H E N 

C v e t l i č a r n a 
v S e v n i c i 

Konec oktobra lani je Kme
tijska zadruga v Sevnici od
prla v mestu cvetličarno, k i 
je poslovala do konca febru
arja letos v bivših prostorih 
družbene prehrane na Glav
nem trgu. Cvetličarna se je 
nato preselila v manjši lokal 
pri pekarni in je lepo ure
jena. Kupcem so na voljo 
sveže cvetlice, cvetje v lonč
kih, venci in vse drugo, kar 
sodi v prodajo cvetličarne. 

Po izjavi prijazne poslovod-
kinje je promet zelo dober, 
kar dokazuje, da je bila cve
tličarna mestu res zelo po
trebna. Lokal je odprt vsak 
dan od 8. do 12. ure dopol
dne in od 15. do 18. ure po
poldne, na vratih.pa visi tudi 
listek, na katerem piše, da 
lahko stranke izven poslov
nih ur pokličejo poslovodki-
njo na njenem stanovanju. 

S. Sk. 

L o k i se obeta 
v e č prireditev 

V okv i ru prosvetnega 
društva Primož Trubar v 
L o k i se m lad i uče mla
dinske igre »Pastir Peter 
i n kra l j Maliban«, k i bo 
uprizorjena 12. in 13. ju
ni ja. 

Predvidevana je tudi 
razstava knj ig Umetniške 
propagande, k i je imela 
svojo založbo na požga-
nem gradu Ruda na Raz
boru. Razstava bo odprta 
27. juni ja v prosvetnem 
domu. 

Za 20-letnico osvobodit
ve pr iprav l ja PD celove
černo akademijo s pestr im 
sporedom. Nastopi l i bodo 
recitatorj i , izvajalci glas
benih i n pevskih točk. Ta 
prireditev bo 4. septem
bra, na predvečer množič
ne proslave vseh loških 
organizacij . 

S. Sk. 

Z a n i m a n j e 
z a n o v i z a k o n 
Občinski s indika ln i svet 

v Brežicah je skl ica l 28. 
maja posvetovanje o no
vem zakonu o delovnih 
razmerj ih. Posvetovanje 
je vodi l sodnik M i k o Mar-
tinovič. P r i občinski skup
ščini je na predlog tega 
posvetovanja postavljena 
posebna komis i ja za sta
tute. Nov i zakon je vzbu
d i l živo zanimanje zaposle
n ih i n sprožil vrsto vpra
šanj, k i zadevajo nepo
sredno pravice zaposlenih, 
želimo, da delavska uni
verza i n s indikalna orga
nizacija prevzameta na-
daljno skrb za razpravo o 
tem zakonu v delovnih 
kolekt iv ih. 

I V A N ŽIV1Č 

Odgovori so presegli pričakovanja 
Na tekmovanju o znanju iz zgodovine pionirske in mladinske organizacije 

so osvojili prva mesta otroci iz Kapel, Pečic, Bohove in Brežic 

Podrta k o l i b a -
p a š a z a oči? 

Redek je bodisi domači 
al i p a tu j i turist, k i se p r i 
pelje z brodom na Moste-
cu, ne da b i usmer i l foto
aparat na ostanke zadnje 
poplave — na porušeno bi-
valnico za brodn ika in 
shrambo za kolesa na le
vem bregu Save v Moste-
cu. Kra jevna skupnost je 
stor i la vse, da b i žalostne 
ostanke poprav i l i i n uspo
sobi l i za namen i n je celo 
zaprosi la p r i bank i v Bre
žicah za posoji lo. Prošnja 
je b i l a odbita, krajevna 
skupnost pa napotena na 
občino. Za l tud i občina n i 
ma sredstev. K o t je torej 
videti, bodo ostanki kol ibe 
vso turistično sezono za 
nas kaj slaba reklama. 

D. V . 

Pionirska komisija Zveze 
prijateljev mladine je 3. ju
nija priredila v Brežicah za
ključno tekmovanje pionir
jev pod naslovom: »Pokaži, 
kaj veš o pionirski in mla
dinski organizaciji!« V mlaj
ši skupini so bil i učenci 1. in 
2. razreda, v srednji učenci 
3. in 4. razreda, v starejši 
učenci 5- in 6. razreda in v 
skupini mladincev učenci 8. 
razreda. Mlajša skupina se 
je pripravila na 17 vprašanj, 
srednja na 30, starejša na 
96 vprašanj in mladinci na 
20 vprašanj, od katerih j ih 
je bilo 10 iz obdobja NOB. 
Prav iz te snovi so izredno 
lepo odgovarjali. 

V Brežicah so nastopili v 
četrtek le zmagovalci sektor
skih tekmovanj, ki so bila 
na šolah v Artičah, na Bi-
zeljskem, v Brežicah, v Do-
bovi in Pišecafi. Odgovarjalo 

KLOPCE 
RES MANJKAJO! 

Popotniku, k i pride v Bre
žice po opravkih in bi rad 
po opravkih še malce posedel 
na svežem zraku, je najbrž 
težko pr i duši, ko mora v 
gostilno. Zakaj? V parku, 
kjer je prav prijetno v senci 
drevja in na čistem zraku, 
ni nobene klopi- Klopce so 
včasih bile, toda neznanci so 
jih pobalinsko razmetali in 
razbili. Tako zdaj res ne pre
ostane človeku nič drugega, 
kot da Jo mahne v zakajeno 
gostilno. To je najteže ma
teram z otroki, k i bi gotovo 
raje posedele na prostem. 

je 5 - nižjih, 7 mladinskih, 6 
srednjih in 6 višjih skupin. 

Posamezne skupine so bile 
pri številu doseženih točk 
zelo izenačene. V prvi sku
pini si delita prvo mesto 
šoli Kapele in Pečice, v dru
gi je zasedla prvo mesto šo
la Dobova in v tretji prav 
tako, v mladinski skupini 
pa je zmagala osnovna šola 

Bratov Ribarjev iz Brežic. 
Odredne zastave so prejeli 
vsi pionirski odredi, ker so 
si vsi veliko prizadevali p r i 
spoznavanju svoje organiza
cije. 

Tekmovanje je potekalo v 
prijetnem vzdušju, saj so ga 
popestrili s folklornim nasto
pom, z recitacijami in igra
njem harmonikarjev. 

K A R E L D E R Ž I Č 
31. maja smo se pri Bre

žicah poslovili od v vsem 
Spodnjem Posavju znane

ga in priljubljenega Karla 
Deržiča. Rodil se je 1888. 
v Zakotu pri Brežicah, se 
v dunajskem Novem me
stu izučil mesarske obrti 
in nato služboval po ras
nih hotelih in restavraci
jah. V prvi svetovni vojni 

je bil ranjen na Doberdo
bu, kjer je preživel tudi 
zastrupitev s plinom. Po 
vojni je v Brežicah prevzel 
znano gostilno Klavžer. V 
predvojnem času je lil 
predsednik gostinske zbor
nice in soustanovitelj vi
narske zadruge v Brežicah. 
Leta 1941 je bil z ostalimi 
slovenskimi prebivalci iz
seljen v šlezijo. Njegova 
mati in sestra, ki sta ostali 
doma v Sromljah, sta ves 
čas podpirali portizans?" 
borce. Po osvoboditvi se 
je vrnil v Brežice in spet 
nadaljeval z gostilničar-
sko in mesarsko obrtjo, 
po prvi nacionalizaciji pa 
se je umaknil v pokoj. 

S pokojnim Deržičem je 
umrl eden izmed znanih 
starih Brežičanov, mnogi 
venci in šopki ter množica 
ljudi, ki so ga spremili 
na zadnji poti, pa so priča
li o tem, kako je bil pri
ljubljen in spoštovan. 

VAKRAT ZAPISANA Ž E L J A 
L e p š e b i b i l o p e l j a t i s e z a v t o b u s o m k a k o r p e š a 
čiti č e z h r i b — M l a d i n a i m a k l u b s k o s o b o , v 
k a t e r i s e z b e r e k o m a j p o š e s t f a n t o v i n d e k l e t 

— R e d k i s o , k i s e ne o d p r a v i j o v m e s t a 

Bučka z okoliškimi vasmi 
je eden tistih predelov Do
lenjske, od koder se mladi 
ljudje drug za drugim od
seljujejo v industrijski svet. 

»Pred nekaj leti je živelo 

V o d o v o d v L u k o v c u 
V nedeljo, 30. maja po

poldne, je vodja gradbe
nega odbora Jože Rihel j 
po pozdravnih besedah 
izročil Lukovčanom v u-
porabo vodovodni rezervo
ar. Zahval i l se ie za pr i 
zadevanje vaščanom, k i 
so vodovod napravi l i s 
prostovol jnim delom. V 
imenu občinske skupščine 
Sevnica in krajevnega od
bora S Z D L . R a d n a j im je 
čestital odbornik Rud i 
Malešič. Tako so se tudi 
Lukovčani vključili v praz
novanje 20-letnice osvobo
ditve. Zahvaljujejo se 
vsem podjetjem, k i so j i m 
pomagala z denarjem in 
mater ia lom! 

M . D. 

N a č r t i ZB v S e v n i c i 
Za dvajsetletnico osvobo

ditve snujejo v Sevnici na
črte za postavitev spomeni
ka padlim borcem v Zabu-
kovju. Lepšo podobo bodo da
l i tudi sevniškemu grobišču, 
v Šentjanžu pa že priprav
ljajo spomenik in grobnico, 
v katero bodo prenesli po
smrtne ostanke 14 borcev s 
pokopališča na Velikem Crr-
niku. S spomenikom in grob
nico ese bodo v Šentjanžu 
oddolžili tudi spominu pad
lih narodnih herojev Milana 
Majcna in Jančka Mevžlja. 
Za uresničenje vseh teh na
črtov potrebujejo 5,900.000 
dinarjev. 

tod okoli še 900 ljudi, a zdaj 
jih je komaj 700,« ve pove
dati Tone Dolenšek, 25-letni 
poslovodja v trgovini kme
tijske zadruge na Bučki. 

»In koliko je od tega mla
dine?« 

»Približno 40 je takih, k i 
študirajo in j ih bo matičar 
prej ali slej zbrisal iz sezna
ma tukaj bivajočih prebival
cev. Potem je še nekaj šolar
jev," mladinke in mladince 
pa bi lahko preštel na prste 
Na sestankih se nas zbere 
po pet ali šest, včasih celo 
manj. V zadružnem domu 
imamo lepo klubsko sobo z 
gramofonom, da od časa do 
časa zaplešemo. Ravno te 
dni se dogovarjamo za ples
ne vaje. če homo spravili 
skupaj vsaj tri pare,3 potem 
bo prihajal k nam učitelj iz 
Sevnice. 

Kot vidite, nas je premalo, 
da bi lahko razvili družabno 
življenje. Takole ob nedeljah 
nam je najbolj dolgčas. Na 
vasi ob večerih tudi ni več 
slišati fantovskega petja. 2e 
več kot 10 let. je preteklo, 
odkar sem zadnjič slišal peti 
večjo skupino fantov ob od
hodu k vojakom. Zdaj odha
jajo posamič. Prej morda te 
osamljenosti ne bi toliko ob
čutil, a ker sem delal nekaj 
let v Kamniku, v Železnikih, 
v Motniku in Novem mestu, 
sem šele lahko primerjal živ
ljenje mladine tukaj in dru
god.« 

»Koliko ste pravzaprav od
daljeni od Sevnice?« 

»17 kilometrov in razen tega 
nimamo z občinskim sredi
ščem nobene redne zveze. 
Kdor nima lastnega prevoz
nega sredstva, mora peš čez 
hribe. Po nekaj potnikov 
vzame včasih tudi šolski av
tobus, kadar pa se j ih nabe

re večja skupina, j ih ne na
loži. Lahko s i mislite, da je 
ena največjih želja tukajš
njih ljudi ta, da bi uvedli do 
Sevnice redno avtobusno 
zvezo-

Naši kraji so tudi od No
vega mesta in Krškega zelo 
oddaljeni. Kdor ima poklic, 
se mora naseliti drugod, ker 
od tukaj ne bi mogel nika
mor hoditi v službo. Vsi, k i 
tu živijo, se ukvarjajo s 
kmetijstvom. Uslužbencev nas 
je komaj šest: eden v trgo
vini, eden na krajevnem ura
du in štirje na šoli.« 

»Kaj daje kmetom največ 
dohodka?« 

»Ljudje pridelujejo vsakega 
po malo in šele zadnje čase 
so se začeli nacrtnoj e ukvar
jati z živinorejo. Največ jih 
goji prašiče. Prodajajo j ih 
na sejmih v Sevnici in v No
vem mestu. Tukaj se dobro 
obnese tudi sadjarstvo, žita 
v teh krajih ne pridelajo do
volj za pobrebe svojih go
spodarstev. V zadružni trgo
vini prodam namreč vsak 
mesec po 3.000 kg moke.« 

»Kako je zdaj s pošto?« 
»Lani so jo ukinili In usta

novili zbiralnico na krajev
nem uradu. Občani niso bil i 
zadovoljni, ker je bila zbi
ralnica v krajevni pisarni. 
Zaradi tega smo se odločili, 
da bodo pošto lahko puščali 
v trgovini. S tem smo začeli 
19- maja. Ljudem je prihra
njena pot do krajevnega ura
da in tudi z našim 'delovnim 
časom so bolj zadovoljni. Pi
smonoša raznaša pošto na 
Bučki vsak dan, v okoliške 
vasi pa prihaja dvakrat v 
tednu. Tako je že od nekdaj. 
Trenutno si najbolj želimo, 
da bi nas avtobus zbližal z 

občinskim središčem, zato 
nič ne škodi, če boste to že
ljo dvakrat zapisali.« 

J . TEPPEY 

P r e v o z p o t n i k o v 
s s e v n i š k e postaje 
Zadnje čase v Sevnici 

precej govore, da b i se 
dalo poskrbet i za prevoz 
potnikov s postaje v me
sto, kj je oddaljeno pol-
drug kilometer. Občani z 
opravki na katastru, na 
sodniji , na občini m dru
gje zamude na poti v me
sto in nazaj do vlaka pre
cej nepotrebnega časa. 

K e r ima občina dopol
dne na razpolago dva šol
ska avtobusa, b i bi lo prav, 
če b i pr is luhni la želji ob
čanov in uredi la prevoz 
vsaj ob uradnih dneh. 
Morda bj za začetek uve
d l i poizkusno vožnjo? 

S. Sk. 

S e v n i c i p r i m a n j k u j e 
p r e n o č i š č 

Sevnica je lep kraj s sli
kovito okolico in z zgodovin
skimi posebnostmi, med ka
tere spada zlasti sevniški 
grad. V mestu je 5 gostiln, 
restavracija, 2 bifeja in vi-
notoč, medtem ko prenočišč 
primanjkuje. Restavracija pr i 
postaji ima le 8 tujskih sob 
z 11 posteljami, kar pa mar
sikdaj ne zadošča. Uprava 
gostinskega podjetja bo zato 
skušala z domačini skleniti 
dogovor za oddajo tujskih 
sob oziroma ležišč, kar dela
jo tudi v drugih turističnih 
krajih. Morda pa b i se loti l i 
tudi gradnje weekend hišic 
v okolici mesta? 

SI'VNISKl V£STWS&£ 



I Vsaj orodjarno in gasilski stolp! 
P r e d p r i č e f k o m g r a d n j e g a s i l s k e g a d o m a v Č r n o m l j u — N u j n o s t a p o t r e b n a 
v s a j o r o d j a r n a i n g a s i l s k i s t o l p z a s p r a v l j a n j e o p r e m e , m e d t e m k o d v o r a n o 

i n d r u g e p r o s t o r e l a h k o k a s n e j e p r i z i d a j o 

O zidavi gasilskega doma v 
Črnomlju se že več let govo
r i , žal pa sredstev za grad
njo v preteklih letih niso mo
gli ali pa niso znali zagoto
viti. Z naraščanjem in razvi
janjem industrijskih podje
tij in hitro rastjo drugih po
membnih objektov v Črnom
lju in tudi v drugih krajih 
občine pa je nujno potreb
no izboljšati požarno varnost
no gasilsko službo. Gasilsko 
društvo Črnomelj bi moralo 
biti izvežbano in opremljeno 
tako, da bi lahko vedno uspe
šno posredovalo v požaru v 
domačem kraju in n a pod
ročju celotne občine. 

Sedanja gasilska oprema 
je bila stlačena v neprimer
nem skladišču, kjer je bil 
tudi gasilski avtomobil. Ka
dar gori, morajo gasilci naj
prej spraviti ven avtomobil, 
šele nato pridejo do opreme. 
S tem zamude precej časa, 
pr i gašenju požarov pa je 
dragocena vsaka minuta. Ra
zen tega je sedanja gasilska 
oprema zastarela in dotraja
na. 

Vse to je gasilsko društvo 
in vse pristojne na občinski 

skupčini ter v družbeno-po-
litičnih organizacijah prived
lo do tega, da so se resno 
ogreli za gradnjo novega ga
silskega doma, kljub temu 
da so s sredstvi nedvomno 
velike težave. 

Po že izdelanem načrtu bi 
gasilski dom z orodjarno in 
stolpom veljal okoli 60 mili
jonov dinarjev, z dvorano in 
stanovanjem vred pa še na
daljnjih 20 milijonov dinar
jev. Lokacija je določena, ze
mljišče odkupljeno. Zavaro
valna skupnost SRS je pri
pravljena prispevati 25 mili
jonov dinarjev s pogojem, da 
se 15 milijonov dinarjev po
rabi letos, 10 milijonov pa 
prihodnje leto, upoštevajoč 
25-odstotno omejitev sredstev. 
Vsa preostala potrebna sred
stva pa bi morali zbrati v 
občini kot soudeležbo. 

Občinska skupščina letos 
ne more sprejeti nobenih no
vih denarnih obveznosti, ker 
ima vsa sredstva že vnaprej 
oddana. Da pa denar, k i so 
ga pripravljeni dati v Ljub
ljani, ne bi zapadel, so se v 
Črnomlju zmenili, da bodo 

OBISK PRI DELAVKI NA SUHORJU 

»Pravijo, h bodo slabim 
odpovedali.-.« 

Podjetje LEPIŠ na Suhor-
ju nudi zaslužek mnogim 
moškim in tudi ženskam iz 
vseh bližnjih vasi Podjetje 
ima več proizvodnih prosto
rov, nekateri pa delajo na 
prostem. Med temi je tudi 
Terezija Staniša, starejša de
lavka s Suhorja. Prenaša su
rovo izdelane lesene police, 
pomaga pri cirkularki in pri

me v roice vsako delo, ki ga 
je pač treba opraviti, 

— Ali ni preveč naporno za 
ženo vaših let delati vedno 
na prostem? 

— Nič mi ni hudega, saj 
sem dela vajena. Dve leti sem 
v dvorani delala ročaje, od
kar pa jih ne delamo več, 
ker jih nismo mogli prodati, 
sem šla brusit police. Tudi 
to smo delale v pokritih pro
storih, vendar sem sama pro
sila za premestitev k zuna
njim opravilom. Ker nisem 
preveč zdrava na pljučih, ni
sem mogla prenesti prahu, ki 
se v brusilnici venomer dvi
ga. 

— In zaslužek? Ste z njim 
zadovolljni? 

— Kolikor naredimo, toliko 
dobimo. Na mesec zaslužim 
okoli 24.000 do 26.000 dinar
jev. 

— Ali kaj veste o gospodar-

METLIŠKI 
T E D N I K 

skih težavah vašega podjet
ja? 

— So nam nekaj povedali, 
pa je menda tudi drugje ta
ko, ne samo pri nas-

— Ste na sestankih raz
pravljali o potrebnih ukrepih 
znotraj podjetja? 

— Smo. Rečeno je bilo, da 
bodo vsi slabi delavci, k i ne 
dosegajo norm in so neresni 
pri delu, morali stran, če se 
ne bodo v enem mesecu po
boljšali. 

— Pa se vam zdi to prav? 
— Seveda! 
Za vsak slučaj je še sko

mignila z rameni. i . 
Ra-t 

Z a d n j i č a s 
z a z m e n e k ! 

Res da letošnje deževno 
vreme še ne daje upanja, da 
se bomo lahko kmalu kopali 
v Kolpi, vseeno pa meseci 
naglo teko in glavna turi
stična sezona je že prav pred 
durmi. 

Metliško kopališče je nuj
no potrebno vsaj nekaterih 
manjših popravil. Poflomljene 
so ključavnice, nekatere de. 
ske so dotrajale, pokositi bd 
morali travo, napraviti nov 
leseni dostop v vodo, kate
rega je lani odnesla voda itd. 

Videti je, da s temi deli 
vse preveč odlašajo! Turistič
no društvo, gostinsko in ko. 
munalno podjetje bi se mo
rali vendarle že zmeniti, kdo 
bo kaj naredil, da ne bo 
spet juHJ tu, kopališče pa ga 
bo dočakalo neuporabno. 

Da bo M e t l i k a 
l e p š a 

Delavci domačega Ko
munalnega podjetja že 
vso pomlad urejajo parke 
in nasade v mestu, Cez 
poletje bodo pri stopni
cah na Partizanskem trgu 
uredili nov nasad, grde le
sene stopnice pri hotelu 
pa bodo zamenjali z be
tonskimi, poleg katerih bo 
še manjši parkirni pro
stor za hotelske goste. 

Eno najvažnejših komu
nalnih del, za katerega se 
občani zelo zanimajo, pa 
je ureditev pokopališča. 
Do jeseni bodo popravili 
pokopališki zid, opravili 
pa bodo Še razna druga 
dela na pokopališču. 

sredstva za soudeležbo začeli 
zbirati med občani, v gasil
skih društvih in v delovnih 
organizacijah. 

Gasilsko društvo Črnomelj 
je zbralo že precej lesa, 
gradbenega materiala in de
narja, za prostovoljno delo 
pa je tudi že precej prijav. 
Prav tako so obljubila izdat
no pomoč gasilska dru
štva iz drugih krajev doma
če občine. 

Izvoljen 12-članski gradbeni 
odbor bo poskrbel, da bodo 
kljub vsem težavam novi ga
silski dom v Črnomlju še 
letos začeli graditi. . 

O B Č A N I , DELOVNE 
ORGANIZACIJE 
IN D R U Š T V A ! 

Junija bo v občini Čr
nomelj potekala zbiralna 
akcija za gradnjo novega 
gasilskega doma, ki je 
nujno potreben za uspeš
no delo gasilcev pri ču
vanju vašega osebnega in 
skupnega družbenega pre
moženja. 

Pomagajte v tej akciji 
po svojih močeh in naj 
ne bo nikogar, k i bi od
klonil pomoč gasilcem, 
saj tudi oni nikoli in ni
komur ne odklonijo po
moči! 

G a s i l s k o d r u š t v o 
Č R N O M E L J 

i n g r a d b e n i o d b o r 

654 krvodajalcev v občini 

30. maja je občinsko združenje borcev NOV v Metliki 
v sodelovanju s krajevno organizacijo odkrilo v 
Podzemlju grobnico in spomenik 90 padlim borcem 
in žrtvam fašističnega nasilja. Med temi so štirje 
neznani padli junaki. — Na otvoritvi ob 10. uri se 
je zbralo precej domačinov, popoldne pa so se par
tizanski govori in spomini nadaljevali na družabni 
prireditvi. — Odkritje spomenika sodi v sklop pro
slav ob 600-letnici Metlike in 20-letnici osvoboditve. 

25., 26. in 27. maja je bila 
v črnomaljski občini krvoda
jalska akcija, v kateri se je 
prijavilo za sodelovanje • 689 
ljudi, kr i pa je oddalo 654 
krvodajalcev. Od tega v Se
miču 166 ljudi, v Črnomlju 
262 in na Vinici 226. 

Vsi odbori krajevnih orga
nizacij R K so bil i v pripra
vah zelo delavni, najbolj pa 
so se izkazali v črmošnjicah, 
Semiču, na Vinici, v Draga-
tušu, v Adlešičih, Starem tr
gu in v Črnomlju, kjer so 
zbrali največ prijav. Tudi de
lovni "kolektivi so pokazali 
lepo razumevanje. Pohvalo 
zaslužijo zlasti kolektivi pod-

Na š t r e k l j e v c u 
ž e imajo telefon 

Občani štrekljevca so 
se priključili krajevni 
skupnost i Semič, s pomo
čjo katere se j i m je pred 
k r a t k i m uresničila želja, 
da b i dobi l i telefon. 31. 
maja je b i l telefon monti
ran p r i Jožetu Simončiču 
in ga lahko v s i l i vsak u -
porablja. 

štrekljevec je s tele
fonsko zvezo veliko prido 
b i l . škoda, da tudi druge 
vasi niso tako praktične, 
saj je za današnjega člo
veka čas zlato. Ko l i k o dra
gocenih dni je izgubljenih 
s tem, da hodijo ljudje v 
Črnomelj vprašat, če je 
prošnja rešena, preko te
lefona pa bodo to izvedeli 
v nekaj minutah. 

S e m i č d o b i v a 
k r u h i z M e t l i k e 

V zadnji številki našega 
l ista smo poročali, da Se-
mačani dobivajo k r u h iz 
Črnomlja, kar pa ne drži, 
ker ga že od prejšnjega 
ponedeljka vozijo iz Met
l ike. Sprva so se res dogo
varjal i za k r u h s črnomalj
sko pekari jo, ker pa so se 
tam na vse načine izgo
varjal i , da ne morejo pre
vzeti še skrb i za Semič, 
so se pač dogovori l i z Me-
tličani. v* 

Upravnik metliške peka-
rije je rade volje pr is ta l 
na dogovor, da bodo pe
ku" k r u h za potrošnike 
Semiča, domačim pa so z 
n j im res zadovoljni. Pra
vijo, da tako dobrega kru
ha še niso jedl i , všeč pa 
j i m je tudi ve l ika izbira. 

F. D. 

jetij Belt, Lič, semiške Iskre 
in opekarne v Kanižarici. 

K tako dobremu odzivu, k i 
je presegel vsa pričakovanja, 
je gotovo pripomoglo tudi 12 
zdravstvenih predavanj po 
vseh večjih krajih. 

žal so morali krvodajalci 
precej čakati, preden so pri
šli na vrsto, ker v ekipi za 
odvzem krvi ni bilo dovolj 
strokovnjakov. To- pomanj
kljivost bo treba v prihod
nje vsekakor odpraviti! 

NOVICE 

ČRNOMALJSKE 

KOMUNE 

Novo v obrtnem 
s e r v i s u 

B Pred k ra tk im je Obr tn i ser
vis v Semiču izdelal prvo serijo 
električnih pastirjev, kakršne v 
zapadnih državah, pa tudi neka
tera posestva p r i "nas, s p r idom 
uporabljajo. Past i r j i so namenjeni 
zasebnim kmetovalcem i n zadru
gam, stal i pa bodo oko l i 35.000 
dinarjev. Dobavl ja l i j i h bodo tu
di po pošti. 

E3 K u p c i v Zapadni Nemčiji sc 
canimajo za neki droben izdelek 
semiškega obrtnega servisa. Ce 
bodo Semičani ponudi l i ugodno 
ceno, bodo Nemci naroČili oko l i 
60.000 komadov teh izdelkov. Ta
ko b i se tudi to podjetje lahko 
vključilo v mednarodno delitev 
dela. 

63 Kovaška delavnica semiške
ga obrtnega servisa je znana da
leč naokrog. Vod i jo v isokokval i 
f ic i rani orodni koač Tone B o l -
dan, nekdaj zaposlen na Dvoru . 
Kovaška delavnica i m a tol iko na
ročil, da vseh ne more izdelat i . 
Pred k ra tk im so dobi l i še ponud
bo iz Južne Amerike za izdelavo 
nekega orodja, žal naročila se-
miška kovačnica ne more spreje
t i , ker je njena zmogljivost pre
majhna za izdelavo 10 ton tega 
orodja, ko l i ko r b i ga mora l i iz
delati . D. F. 

P r i s r č n a 
z a h v c i l a 

Občinski odbor RR 
čžrnomelj se lepo za
hvaljuje vsem daroval
cem krvi, delovnim ko
lektivom za razumeva
nje, aktivistom RK, me
dicinski sestri Marici 
Hudelja v Vinici, 
zdravniku dr. <\ntonu 
Kvasiču iz Semiča ter 
vsem drugim, ki so v 
tej akciji kakorkoli po
magali. 

Prav nič se ne bova obirala. 
V vaški gostilni sva dobila kruha 
in steklenico mleka, že v temi sva 
se vrnila k reki. In še preden smo 
pojedli večerjo, so debele kaplje 
zaropotale po drevju in šotoru. 

Zdaj ležimo pod platneno streho 
in bliski se trgajo, da je od časa 
do časa čisto svetlo v šotoru. Vmes 
lije dež. 

Res imamo na tem potovanju 
smolo. V nekaj dneh nas že tretjič 
pere z neba. Prej pa je cele tedne 
držalo lepo vreme. 

Ležimo v šotoru na zračnih bla
zinah in se pogovarjamo. Zunaj se 
kar naprej bliska, grmi in dež lije 
kot za stavo. 

Govorimo o vsem mogočem in 
potem se Janez spomni, da je Loj
ze Zupane v svojem Velikanu Nena-
situ napisal tudi zgodbo o mlinu 
na Sračku. Pravzaprav je o mlinih, 
mlinarjih in o drugih ljudeh, ki ži
vijo okoli Kolpe, spletenih za čuda 
veliko resničnih in izmišljenih 
zgodb. Nekaj skrivnostnega, groz
ljivega je namreč, če v temi šumi 
slap, če klopotajo vodna kolesa, če 
se potresa pajtelj in brli v maleni-
ci le drobna oljenka ali pa črepec, 
v katerem je v svinjsko salo zatak
njen predivast cunder... Takrat pri
hajajo na obiske mrtvi mlinarji, ki 
so jemali krivično merico, utopljen
ci, posekani Turki, krivični grašča-

ki, hajduki, tihotapci pa hudiči, ča
rovnice, volkodlaki... Dolga je njih 
vrsta in zato je res najbolje, da ob 
taki uri v malenici zapahneš vrata 
in jih ne odpreš, pa četudi krščan
ska duša trka nanje. 

Da, z vsem mogočim ima člo
vek opraviti v takih urah, tudi s sa
mim vragom, kot na primer mlinar 
na Sračku. Pa je mlinar vraga o 
pravem času prestrašil, sicer bi mu 
ta s skalo zmlinčil malenico. 

E, junaki so bili včasih obkolp-
ski mlinarji! In zviti pametnjaki, da 
jim ni bilo para! Kaj ne bi bili, ko 
pa je dolski mlinar samega vraga 
ujel v steklenico! In drugikrat mu 
je vrteči se vrhnjak spustil na no
go in mu jo polomil, da zlodej še 
dandanes šantav hodi po svetu. In 
kaj boste šele rekli o mlinarju, ki 
je živega vraga stisnil med kamna, 
da so mu kosti zahreščale in so se 
smrdljive dlake kar usule izpod 
kamna. 

Pa tudi drugi ljudje ob Kolpi se 
vragu niso dali! Naj vas samo spom
nim na kovača v Bilpi, ki je roga
ču zdravil glavobol s težkim kladi
vom. Ali na otoškega ribiča, ki je 
ujel v mrežo sod z vragom, ali pa 
na Božakovce, ki so rogatca primo
rali, da j im je pod Magdalensko 
skalo belil črno volno. Niso se dali 
vragu, res ne! In če ne verjamete 

da je bil resnični vrag, pa pojdite 
gledat h Kolpi vražjo pečino in 
vražje stopinje! Ali pa v krasinsko 
lozo vražji kamen ali na Vinomer 
vražji studenec! 

Pa ne samo vrag; v Kolpi je bil 
tudi povodni mož in bile so hudob
ne vile Kolpijanke. Bile pa so tod 
okrog še coprnice, volkodlaki in 
kučarski velikan, ki je nekoč pri 
Krasincu sezidal most čez Kolpo, 
pa ga je potem sam porušil, ker 
Krasinčani niso držali dane besede. 
In kaj naj rečemo o njegovi ženi 
Velebabi, ki je bila tako velika, 
da se je z eno nogo ustopila v Ze-
melj, z drugo pa v hrvatsko Zalu-
ko, slap pri otoški malenici pa ime
la za perilnik! 

Potem pa so bili tu še hudobni 

Sidro na sračkem slapu 



N o b e n e s o l z e z a b e g u n c i 

Moj poklic - moje veselje 
Samo še nekaj tednov in 

zapustila bom šolo, kamor 
hodim že osmo šolsko leto in 
kjer sem doživela marsikaj 
lepega. 

Nekega pomladnega dne 
tem sedela na vrtu. V obraz 
mi je pihal topel pomladni 
veter in mi kuštral lase. A to 
sem komaj čutila, kajti moje 
misli so bile daleč. Mislila 
sem na bodočnost. Premišlje
vala sem, kako bom morala 
po končani osemletki začeti 
novo življenje v svojem pokli-

K R K A bo spet 
i m e l a g l a s i l o 

Organi upravljanja v novo
meški tovarni zdravil K R K A 
so imenovali poseben pri
pravljalni odbor in ga zadol
žili, da pripravi prvo številko 
glasila, k i naj bi po nekaj
letnem presledku začelo 
spet izhajati. TOVARNIŠKI 
LIST K R K E , kakor se bo 
imenovalo glasilo, bo vsak 
mesec na 15 do 20 oiklosti-
ranih straneh obveščal blizu 
500-članski kolektiv o vseh 
važnejših dogodkih v podjet
ju in zanimivostih o med-
tovamiskem sodelovanju. 
Med drugim bo list poročafl 
° vseh važnejših sklepih or
ganov upravljanja, komenti-
^ važnejše spremembe in 
odločitve ter prinašal kritič
ne sestavke o proizvodnji, 
deldfevi dohodkov in podob
nem. Nekaj prostora bodo 
odmerili tudi rubriki »Vpra
šajte — odgovarjamo«, ki bo 
bralce seznanjala o najraz-
ličnejštih pravicah in dolžno
stih. Glasilo bo imelo začetno 
naklado 250 izvodov in ga 
bodo dobili člani kolektiva 
brezplačno. 

cu. Takrat sem se tudi trdno 
odločila, da bom postala fri
zerka. Ravno sem to premi
šljevala, ko je v bližnjem gr
mu zapel slavček. Zdelo se 
mi je, da se je tudi on razve
selil, da sem se odločila za ta 
poklic. 

V tem premišljevanju niti 
nisem opazila, da je sonce že 
zatonilo za goro. Skoraj tema 
je že bila, ko sem odšla do
mov. V postelji sem še dolgo 
premišljevala. 

Veliko željo sem tiste dni 
nosila v svojem srcu. A vse
eno mi je bilo hudo. Zakaj? 
Tisto, za kar sem se odločila, 
nisem upala povedati doma. 
Končno sem se nekega večera 
odločila in ji povedala. Mati 
pa mi je samo odgovorila: 
nče bo mogoče, boš to kar 
želiš, če pa ne, boš morala 
ostati doma na kmetiji. Tež
ko te bomo vzdrževali.« Ob 
teh besedah, ki so mi zvenele 
še dolgo po ušesih, je bilo 
mojega v>eselja konec. Slutila 
in trdno sem bila prepričana, 
da bodo zadnje materine be
sede držale. 

čez kak teden je mati pri 
kosilu dejala: »Si se res za 
trdno odločila, da boš frizer
ka?« Stisnilo me je in odgo
vorila sem samo: »Sem!« Ma
ti je nadaljevala: »Kolikor bo 
mogoče, bom žrtvovala, samo 
da boš v poklicu srečna.« 

Od tega je minilo Se dve 
leti, a nisem se še premislila. 
Vem le to, da bi rada dose
gla ta cilj in upam, da ga s 
trudom tudi bom. še vedno 
slišim tistega slavčka in zdi 
se mi, da mi vliva pogum. 

SLAVKA NOVAK, 
8. razred osnovne šole na 

Prevolah 

Za dober lučaj od ceste 
stoji v Zburah hiša št. 41. 
To je dom Pavličevega očeta, 
Janeza Pavlica, ki je pri dva-
insedemdesetih letih ostal 
sam in zapuščen. 

Zgodilo se mu je, česar ni 
doživel nobeden od gospodar
jev, ki so si uredili male do
mačije v tem kraju. Otroci, 
godni za svet in samostojno 
življenje, so začeli kmalu za
puščati družino. Tako se je 
najstarejši sin Jože odselil 
že leta 1958 v Mokronog. Na
to so se življenja pri starših 
naveličali tudi drugi in zapo
redoma odhajali. Letošnjega 
januarja je Pavlicu umrla že
na in je s sinom Martinom, 
ki se je vrnil od vojakov, ne
kaj časa sam živel. V prvih 
aprilskih dneh pa se je za 
stalno odselil tudi Martin. 
Novi dom so mu postale Tr
bovlje, kjer so že bili trije 
njegovi, starejši brat Ivanin 
obe sestri. 

Osameli in ostareli oče ni 
točil solza za begunci, kajti 
v življenju se je moral pri
vaditi težjim udarcem, kot je 
bil ta. Toda odhod otrok je 
nanj le pritisnil neizbrisen 
pečat. Zgodaj, prezgodaj je 
postal žrtev tistih, katerim 
je dal življenje in jih naučil 
hoditi. Ob vsaki odselitvi se 
je zmanjšal hišni inventar. 
Od doma so šli s sinovi sve
dri, bradlje, krpalnice, mize. 
stoli, štedilnik, kuhinjska po
soda, posteljnina, krompir, 
mast, kure, race, žito in dru

go. Cesar se ni dalo prodati, 
so pretopili v denar: kravo s 
teletom in prašiče. 

V s e so o d n e s l i 
»Da bi bil žalosten? Le za

kaj, še vesel sem, da je šlo 
vse tako hitro k hudiču. Zdaj 
imam vsaj mir. Kar se je 
dalo in kar so nameravali, 
so odnesli. Dom pa bom bra
nil, ker hočem tu živeti do 
zadnjega. Saj je vseeno, kdaj 
bo prišlo, ampak dokler bom 
živ, ne dam vajeti iz rok. 
Takim otrokom že ne!« 

V zatohli kmečki izbi, ki 
tako potrebuje gospodinjo, 
je Pavličev oče strastno vle
kel vase cigaretni dim. »Rad 
bi postregel s čim, pa ni
mam kozarca; vse so odnes
li,« je rekel čez čas in šele 
tedaj se je morda zavedel, da 
tako življenje pravzaprav ni
kamor ne pelje. 

Začeti znova? Ne, to bi bil 
nesmisel. Ce bi bil vsaj deset 
let mlajši, potem že, še bi 
se dalo kaj narediti, popravi
ti, obnoviti. Ampak življenje 
posameznika se ne obnavlja 

in čas beži. Zasekal je ne
ozdravljive rane v ta prostor, 
v domačijo, v moževo srce. 
Leta, ki preostajajo, bo Pav
ličev oče preživel, kakor bo 
naneslo: ali mu bodo poma
gali sosedi ali pa si bo po
magal sam, ker pravi, da bo 
zdaj začel sam kuhati. Razen 
tega bo delal grablje in kaj 
zaslužil. 

Ce bi kdo mislil, da je tako 
samotarsko življenje zanimi
vo, bi se preklemansko uštel. 
Greh je misliti, da Pavličev 
oče ne trpi. Kako bi ne trpel, 
ko so ga od njegovih zapusti
li vsi, razen sina Ivana. Ta 
mu je kupil konja in ima 
edini med otroki pravi sinov-
ski odnos do očeta. Moža bi 
gotovo zlomilo, kljub Ivanovi 
pozornosti, ko bi ne bil tako 
navezan na konja. Žival čuva 
kot punčico v očesu. 

Če b i ne i m e l k o n j a . . . 
»Prvo svetovno vojno sem 

preživel in bil dvakrat na o-
rožnih vajah, pa bom prestal 
tudi to. Vendar mi je bilo v 

vojni boljše, četudi je smrt 
p režala na vsakem koraku-
Nekoč me je pred smrtjo re
šil konj, zato boste razume
li, zakaj mi je toliko do te 
živali. Konje imam rad, tako 
zvesti so« 

Zadnjikrat so bili vsi otro
ci doma, ko je umrla mati. 
Potem so prihajali posamič 
ln nekajkrat tudi ponoči. 
»Čakal sem jih v tejle kam
ri,« je kazal na odprt prostor 
v hiši Pavličev oče, »In če bi 
kdo vpadel, bi ga z likalni-
kom po glavi.« 

Dvainsedemdeset pomladi 
je preživel Pavličev oče in 
še veliko jih bo lahko doča
kal. Toda njegovo srce ne 

»bo nikoli več okusilo sladko-
be mirnega družinskega živ
ljenja. Tudi če bi se kako 
obrnilo na bolje, starec ne 
bo ločil spremembe. Pretek
lost se je pregloboko zasadila 
vanj in ga naredila neobčut
ljivega. Takega življenja pa 
Janez Pavlic ni zaslužil in 
tega bi se morali zavedati 
tudi njegovi otroci. 

IVAN ZORAN 

Ko bi bilo vsaj 50 BOS kosilnic! 

Danes seja o b č i n s k e 
s k u p š č i n e 

Danes bo v Domu ljudske 
prosvete v Novem mestu 
3. seja občin, zbora,. 4. seja 
zbora "delovnih skupnosti in 
3. skupna seja obeh zborov 
občinske skupščine Novo me. 
sto, za katero je predsednik 
ObS Sergij Thorževskij pred
ložil več poročil in razprav 
o novih odlokih. Odborniki 
bodo obravnavali poročilo o 
delu uprave občinske skup
ščine v lanskem letu, poro
čilo o lanskem delu oddelka 
za medobčinske inšpekcijske 
službe, pravtako pa tudi po
ročilo o zavodih in njiho
vem delu v lanskem letu. Za 
sejo je pripravljena tudi vr
sta raznih odlokov, o čemer 
bomo prih. teden obširneje 
poročaK. 

i n v e s t i c i j s k i p r o g r a m K Z N o v o m e s t o je z m a n j š a n i z 3 0 0 n a 3 0 m i l i j o n o v , 
s r e d s t v a p a k l j u b t e m u n i s o v c e l o t i z a g o t o v l j e n a — N a t r ž i š č u n i p r i k l j u č 
k o v i n r e z e r v n i h d e l o v z a k m e t i j s k e s t r o j e — K m e t i j s k a z a d r u g a b i m o r a l a 
d o b a v i t i z a s e b n i m k m e t o v a l c e m v s a j 50 B Č S k o s i l n i c , p a t e g a ne m o r e , k e r 
n i m a d e v i z n i h s r e d s t e v z a n a k u p — V p o g o d b e n i p r o i z v o d n j i s e bo v b o d o č e 

o d l o č a l a z a v e č j a p o d r o č j a , k i b o d o l a h k o z a g o t o v i l a t r ž n e p r e s e ž k e 

Omejitev investicijske po
trošnje je našla svoj odmev 
tudi v kmetijski zadrugi No
vo mesto. Se lani malce šir
še zastavljene investicije v 
razne kmetijske objekte so 
zdaj omajane. Za zgraditev 
živinorejskega obrata na 
Draškovcu so sredstva za
gotovljena, manjka edinole 
10-odstotni polog ter 15 do 
20 milijonov dinarjev za 
gradnjo stanovanj. Ce bi 

Uspeli zagotoviti to dvoje, bi 
bil problem Draškovca rešen 
za nekaj let. Na farmi be-
konov v Zalogu so stanova
nja zgrajena, v Jurki vasi 
jih še gradijo, zadruga pa 
ima zagotovljenih tudi 39 
milijonov dinarjev za nakup 
nove mehanizacije. 

graščaki, biriči, hajduki in kajpak 
tudi Turki. Tisti, ki so ranjenega 
Otočana živega zagrebli v zemljo 
in mu je potlej iz srca zrasel bezeg, 
ki ga še danes lahko vidite za oto
ško malenico. 

Res čudno je vse to, na moč 
.Čudno, toda ljudje to govore in 
morate jim verjeti. 

23. avgusta 1964 
Deževalo je vso noč. Proti jutru 

Pa se je dež počasi unesel. Ko smo 
zlezli iz šotora, je bilo v kotanjah 
Po travi vse polno vode. Tudi v čol-
hu je stala skoraj za pedenj visoko. 

Toda nebo se je pretrgalo in ko 
Pasti oblaki so počasi rinili za Ple-
šivico. Nad nami se je prikazala si
nj ina, na severu pa so se nad Gor
janci vlekle cunjaste bele megle. 

Skratka: iz mokrote in vlage se 
je izvijalo lepo nedeljsko jutro. 

Skuhali smo si zajtrk, podrli šo
tor, izplali vodo iz čolna in se vkr
cali. Potem smo zaveslali ob jezu 
ha hrvatsko stran. 

Mlin in žaga ta dan nista delala. 
Videli pa smo, da si je oboje last-
*nk Štefan Miljevac dobro uredil: 
Pet mlinskih kamnov žene turbina, 
Jhedtem ko poganja žago in cirku-
-&r dokaj veliko vodno kolo. Nad 
-halenico je tudi stanovanje. 

Našo pozornost je pritegnilo čez 
iheter veliko sidro, ki je bilo pri
mjeno na jez. Pravo morsko sidro! 
Odkod, čemu to sidro na sračkem 
slapu? 

Ko smo se spustili pod jez, smo 
v govejeku na bregu zagledali dru
go sidro. Morda še nekoliko večje. 
*h namesto dveh je imelo to sidro 
tri kavlje. 

Ko smo ga ogledovali, je prišel 
gospodar Štefan Miljevac. 

»Veste,« je rekel, ko smo ga 
vprašali, čemu sta ti sidri, »v stari 
Jugoslaviji je bil tu banovinski 
brod, ki je prevažal ljudi s Hrvat
ske na vašo stran in narobe. Tisto 
sidro tam gori na slapu je še od 
starega broda. Tole sidro tukaj pa 

Sidro pri sračni malenici 

jih je Kolpa, zlasti na gribeljski 
strani ob povodnjih pošteno razjed-
la in tako razširila svoj tek. Tudi 
zdaj vidimo pod bregom cele ruše 
zemlje, ki jih je bila odtrgala voda. 
Morda lansko jesen, morda šele le
tos spomladi. 

Zvonko nekaj popisuje. Na ža
lost voda še zmerom ni čista, če
prav se tu in tam dno že vidi. če 
je ne bo dež, ki je padal minulo 
noč, še bolj skalil. 

Sonce pa spet sije nad reko. 
Z brega se je vanjo zapodila cela ja
ta domačih rac in Janez vneto lovi 
ljubko belo perjad v kamero. 

Voda nas kar sama nese. Dobre 
volje smo. Samo,.da ne dežuje! Se 
pet jezov, pa bomo v Metliki! Tam 
bomo danes popoldne zaključili na
še potovanje. Potem nam za enega 
naslednjih dni ostane še tistih ne
kaj jezov do izliva Kamenice, kjer 
je konec Bele krajine. 

» 
Malenico v MALI PAKI na hr

vatski strani Kolpe si delita Franc 
in Štefan Miljevac. Vsak ima svoje 
vodno kolo. Štefanovo žene en ka
men, Franc pa si je kolesje v mlinu 
priredil tako, da mu poganja dva 
vrhnjaka. Pomeljarje, to je tiste, 
ki nosijo k njima mlet, pa imata 
vsak svoje. Tako je prav za ljudi 
in za njiju. 

Sedimo pred malenico in se po
govarjamo z mlinarjem. Pri tem gle
damo prednjo steno, ki je nalom-
Ijena na obe strani kot premec 
ladje. 

»Tako so sezidali to malenico 
stari ljudje, pa so dobro pogodili,« 
nam pove Franc Miljevac. »če je 
velika voda, ta kar odleti ob ste
nah. Potem tudi nima moči, da bi 
načenjala in rušila zid.« 

Prvotni investicijski pro
gram za leto 1965, ki j& zne
sel skupaj okoli 300 mili
jonov dinarjev, so po teme
ljiti razpravi precej skrčili 
in pustili v njem samo tisto, 
kar je najnujnejše. Omejili 
so se na ureditev obstoječih 
objektov, ki so nujni za za
gotovitev normalne proizvod
nje. V zvezi s tem so opu
stili misel na mešalnico 
močnih krmil. 

Težav pri zagotavljanju in
vesticijskih sredstev ne manj
ka, najteže pa je z Draškov-
cem, ker še vedno ni zago
tovljen premostitveni kredit 
23 milijonov dinarjev, ki bi 
ga bilo treba pri KB izpre-
meniti v dolgoročnega. Pri 
vseh investicijah so še vedno 
odprti garancijski desetod-
stotni pologi, za katere ni 
sredstev. 

Nepotrebne nevšečnosti so 
imela letos v proizvodnji za
to, ker na tržišču ni mogoče 
dobiti posameznih strojnih 
priključkov za traktorje, če
prav bi jih zelo potrebo vab 
(ni na primer škropilnic), 
poleg tega pa tudi ni rezerv
nih delov za kmetijske stro
je. Vzroki za to so v zamrz-
njenju cen, ker izdelke trgov
ska mreža sicer ima na za
logi, pa jih ne more proda
jati. 

Zadruga se je odločila le
tos posredovati zasebnim 
kmetom v pogodbeni proiz
vodnji individualne kmetij
ske stroje. Med kmetovalci 

je bilo mnogo zanimanja za 
BCS kosilnice, ki so uporab
ne za vrsto kmečkih del z 
raznimi priključki. Kmeto
valci so naročili 50 taksnih 
kosilnic, zadruga pa jih bo 
lahko letos dobavila le 26, 
ker nima potrebnih deviznih 
sredstev. 50 odstotkov deviz
nih sredstev za nakup teh 
strojev mora namreč zagoto
viti zadruga kot kupec. V 
mesecu maju so za lastnike 
teh kosilnic pripravili tečaj 
o uporabi. V pogodbeni pro
izvodnji se zadruga odloča 
samo za taksno proizvodnjo, 
ki zagotavlja tržne presežke. 
V zvezi s tem se že pogovar
jajo s kmetovalci iz posamez
nih naselij, da bi se celotna 
naselja odločila z& pogodbe
no proizvodnjo, zadruga pa 
bi s svojimi strokovnjaki na
to na njihovem področju pro
izvodnjo specializirala. 

N o v a š o l a 
v š m a r j e t i ? 

Pred kratkim so se T 
šmarjeti sestaQi predstavniki 
občinske skupščine krajevne 
skupnosti in množičnih or
ganizacij. Pogovarjali so se 
o postavitvi nove šole v 
Šmarjeti. Ogledah so si tu
di prostor za gasilskim do
mom, kjer naj bi šola stala. 
Zdaj bodo pričeli zbirati 
sredstva in delati načrte za 
novo šolsko poslopje, ki ga 
bodo gradili v dveh ali treh 
stopnjah. 

Tovarišu Batreji v spomin 
Nekaj sto prebivalcev 

Otočca in okolice se je v 
nedeljo, 6. junija, znova 
zbralo ob Beceletovi jami 
pri Zagradu, kjer so novo
meški jamarji odkrili spo
minsko ploščo narodnemu 
heroju Vinku Paderšiču 
— Batreji In njegovim to

varišem. Ob tej priložnosti 
je o Batrejevi skupini, ki 
je jeseni 1942 padla po za* 
slugi izdajalca v roke ita
lijanski vojski, spregovoril 
predstavnik K O ZB Oto
čec, tamkajšnja osnovna 
šola pa je pripravila kul
turni spored. 

D O L E N J S K I L I S T 1 3 

je ostalo od splava, ki so ga med 
zadnjo vojno pri nas imeli Nemci 
in ustaši. No, potem so Nemci in 
ustaši šli, brod tudi, sidro je ostalo. 
Za spomin!« 

»Pa danes? Ne pogrešate broda?« 
Mlinar je kimnil z glavo. 
»Včasih ga. Sicer pa imamo čoln. 

Za vozove pa je most med Pravu-
tino in Krasincem. Drugače poleti 
Kolpo kar prebredemo. Peš ali z 
vozom. Ni tukaj globoka struga.« 

Res, tako široke Kolpe, kot je 
pod Sračkom, doslej še nismo vi
deli. Bregovi so nizki, muljasti, pa 



Podtaknjene bombe v Prečni 
Nemalo se ,je ustrašil 

Nace Brajdič, k i je v nede
ljo, 6. juni ja zjutraj pod 
vagonom v Prečni, kjer je 
stanoval z družino, našel 
nekaj ročnih i ta l i janskih 
bomb, poleg kater ih so le 
žale že malce ožgane vži-
galne vrvice. Preiskava n i 
moga razjasnit i , a l i je imel 
doslej še neugotovljeni 
storilec namen pognati v 
zrak cigansko družino al i 
pa Načeta Brajdiča, k i 
mu je b i la v Prečni odreje

na lokaci ja za stanovanje 
v vagonu, samo zastrašiti. 
Naj bo eno a l i drugo, kaz
nivo dejanje je storjeno, 
l i s t i , k i mu je prišlo na 
misel, da b i z bombami 
zavr l reševanje ciganskega 
vprašanja v novomeški ob 
čini, pa zasluži ostro ka
zen. K o je neprevidnež 
nastavljal bombe, se naj
brž n i zavedal, da bj orož
je lahko našli tudi otroci, 
k i j i h tam mimo vodi pot 
v šolo. 

Zakaj ni solate? 
Solata na vseh vrtovih vid

no iraste, tako da je imajo 
vrtičkarji dovolj in jo še po
nujajo sosedom in znancem, 
da b i ne šila v cvet. Dea pre
bivalstva Novega mesta je s 
solato dobro preskrbljen, 
drugi del potrošnikov, odvi
sen od zelenjave v trgovini, 
pa je mnogo na slabšem. 

V našem mestu je že toli
ko prebivalstva, da predstav-
lijajo vrtičkarji manjšino, za
to bi morala trgovina vsaj 
zdaj, v času največje solat
ne sezone, poskrbeti, da bi 

jo vsak dan in ob vsakem 
času prodajali. 

Žene, k i niso le gospodi, 
nje, temveč tudi delavke, u-
službenke itd. ne morejo več
krat na dan v trgovino po
gledat, da bi ujele tisti sre
čen trenutek, ko solato pri
peljejo. Navadno se zglasijo 
v zelenjavni trgovini grede iz 
službe, kmalu po 2 ur i in 
če je takrat ne dobe, je dru
žina brez solate. 

N i malo gospodinj, k i se 
zavoljo tega pritožujejo! Ali 
se ne bi dalo to urediti? 

V Š M A R J E T I : 
s k r b z a z d r a v s t v e n o 
i n s o c i a l n o o g r o ž e n e 

30. maja se je v šmarjeti 
sestala zdravstvena komisija 
krajevne skupnosti. Z zastop
niki centra za socialno var
stvo s obravnavali družine 
alkoholikov, k i sp družbi v 
veliko breme. Nekatere alko
holike so morali zaradi za
nemarjanja delovnega mesta 
in. pijanstva že odpustiti iz 
službe. — Izbrali so tudi 10 
socialnih in zdravstveno naj
bolj ogroženih otrok iz Šmar-
jete in Bele cerkve, k i j ih 
bodo poslali v šolsko zdrav
stveno kodonijo. — Reševali 
so tudi prošnje za socialne 
podpore družinam, k i ne mo
rejo plačevati bolniških stro
škov. Večkrat bi lahko po
magali staršem tudi otroci, 
k i so že zaposleni, žal pa do
stikrat samo čakajo na de
diščino. 

B u r g a r 
d e l i d r u g o m e s t o 

Novomeški gimnazijec Matija 
Burgar iz šmihela je na republi
škem tekmovanju iz fizike prejel 
drugo nagrado. Tekmovali so Se 
trije drugi novomeški dijaki. Prvo 
nagrado je osvojil France Guna Iz 
Trbovelj. Burgar je odličen dijak 
v 4. c razredu in tik pred za
ključnim izpitom. Na univerzi bo 
študiral tehnično fiziko. 

Življenje na nitki 
Petru Kožuhu je rešila življenje 

tuja kri 

Ko so nekega dne v začetku maja. 
pripeljali v novomeško bolnišnico Pe
tra Kožuha, posestnika iz Orešja pri 

Sevnici, ne bi za njegovo življenje nih
če več dal počenega groša. Bruhal je 
kr i . Bolezen? Velika želodčna rana, 
zaradi katere je že več let bolehal. 

— ^Potrebna je nujna operacija, so 
odločili zdravniki. 

Da je ta uspela in v redu potekala, 
so poskrbeli kirurgi, vendar pa je bila 
potrebna bolniku pred, med in po ope
raciji transfuzija krvi, brez katere še 
tako dober zdravnik ne bd mogel nič 
opraviti, življenje je viselo na n i t k i . . . 

Izredno velika količina tuje krvi, 
okoli 4 litre, je bila tudi tokrat čudež
no zdravilo z odločujočo vlogo v tekmi 
s smrtjo. To kr i so darovali prosto
voljni krvodajalci: Bogdan Zupančič iz 
Dol. Ajdovca, Marija Pust z Brezove 
rebri, Pepca Prime iz Mačkovca, Stan
ko Mintič iz Trebče vasi, Marija Buko 
vec z Dvora, Edvard Gnidovec iz Vel. 
Lipovca in Ivan Regina iz Gornje Tež
ke vode. 

— Brez njihove pomoči danes ne 
bi bi l več med živimi, je dejal bolnik 
nekaj dni po operaciji, preden je zapu
stil bolnišnico. Rad bi se j im iz srca 
zahvalil. 

— Odslej boste gotovo še bolj cenili 
krvodajalce? 

— Prav res da! Moj primer pove, 
da človek nikoli ne ve, kaj ga čaka ju
tri in da je življenje marsikdaj odvisno 
prav od krvi, k i jo prispevajo krvo
dajalci. 

Na mostu v Kand i j i prometni vrvež ne preneha 
od vida do vida. Nekaj manjših nesreč, k i j i h je to 
ozko grlo terjalo v zadnjih mesecih, je najboljše opo
zori lo, da morajo b i t i pešci i n voznik i na mostu kar 

se da previdni, d isc ip l in i rani i n obz irni ! 

ffovomeška kronika 
• VEČER SLOVENSKE POEZI

JE bo drevi ob 20. url v klubu 
Doma JLA in ni bil včeraj, kakor 
smo zadnjič napovedali. Datum so 
prireditelji (NOVOTEKS In JLA) 
prestavili zato, ker je bil za si
noči v prostorih Doma JLA napo
vedan koncert zabavnih melodij. 
Nocoj bomo slišali na prireditvi, 
ki jo je naštudiral Zvonimir Ko
lar iz JLA, nekaj najlepših pesmi 
slovenskih predvojnih, medvojnih 
in povojnih poetovs recitirali pa 
jih bodo domači izvajalci. Kot go
stja bo nastopila Sava Sever lz 
LJubljane. Sodeloval bo tudi vo
kalni ansambel DPD Svoboda Du
šan Jereb. 

• VELIKI SALON HOTELA 
KANDUA so te dni spodobno ure
dili. Prostor so prebelili, name
stili nove zavese na okna, lokal pa 
opremili z novim pohištvom. Ho
tel je čedalje bolj zaseden in po
skuša goste vsestransko zadovo
ljiti. Ce ni dežja, strežejo tudi na 
vrtu. škoda je le, da imajo tako 
v Kandiji kot v kavarni na Glav
nem trgu manj posluha za tiste, 
ki bi si radi ob pijači ogledali 
televizijski spored. Televizijske 
omarice v obeh prostorih so že 
nekaj tednov zaprte. Kavama na 
Glavnem trgu je dala televizor po
praviti, v hotelu pa so se včasih 
bali, da bi >e nateplo več gledal
cev kot običajnih gostov, kar po
meni, da bi imeli manjši promet, 
ln televizorja niso marali odkle
niti. Je morda tudi zdaj tako? 

• NA f.UPE KAMENJA IN 
OPEKE je zložene v Jerebovi uli
ci, ker gradijo na Kozakovem vrtu 

dva stanovanjska bloka. Veliko 
Pionirjevo delovišče ima vedno 
dovolj gledalcev. Zadnja leta je 
bilo v mestu zgrajenih več podob
nih stavb, vendar ne v središču 
mesta, zato vzbuja ta gradnja 
med meščani precej zanimanja. 

• OKOLI HOTELA METROPOL, 
kjer so ustavi vsak tujec In Izlet
nik, ki pride v Novo mesto, je 
zadnje čase po tleh precej nastla
no 3 papirji. Največ je vrečic od 
sladoleda, cigaretnih škatel In 
ovitkov čokolade. Res da so ljud
je premalo disciplinirani, ker me
čejo odpadke na tla, vendar bi 
morali ne glede na to merodajni 
poskrbeti, da bi bil prostor pred 
hotelom in avtobusno postajo čist! 

• PLOČNIK PRED tovarno 
zdravil Krka na Cesti komandanta 
Staneta, ki je bil zaradi vegaste 
izdelave že predmet večih kri
tik, so te dni le začeli popravljati. 

B TRŽNICA J E BILA v pone
deljek precej dobro založena z ze
lenjavo in sadikami. Solata na 
merice je veljala 50 din, solata v 
glavicah tudi 50 din, jajca 37 din, 
mleko 90 din liter, merica spina-
če 50 din, skodelica smetane 150 
din. gozdne jagode 400 din liter, 
šopki nageljčkov 30 din, šopki 
šmarnic 15 din. Sadike paradižni
ka, paprike, zelja in ohrovta so 
prodajali po enotni ceni 15 din. 

m GIBANJE PREBIVALSTVA — 
rodile so: Danijela Troha iz Sla
kove ulice — Bomta, Anica Gra-
hek s šmihelske ceste — Matejo, 
Katarina Pelko s Ceste herojev — 
deklico, Marica Bučar iz Zagreb
ške ulice — Matjaža. 

PRVO REPUBLIŠKO SREČANJE MLADINE KZSZ 

Spoznali so se med seboj 
Na novomeških igriščih so 

se v soboto popoldne po mi
mohodu skozi mesto in sve
čani otvoritvi na Loki začela 
športna tekmovanja v okviru 
prvega srečanja mladincev in 
mladink, zaposlenih v komu
nalnih zavodih za socialno za
varovanje iz vse Slovenije. 150 
udeležencev se je pomerilo v 
odbojki, namiznem tenisu, 
streljanju z zračno puško na 
10 m in šahu. Tekmovanje 

.strojepisk je bilo v prostorih 
ekonomske srednje šole. 

Prireditelj, mladinski aktiv 
novomeškega zavoda, ni pri
čakoval pomembnejših šport

nih rezultatov, saj so želeli 
mladi ljudje iz te službe pred
vsem seznaniti med seboj, da 
bi lahko čim tesneje sodelo
vali in spoznali delo mladin
skih aktivov na drugih zavo
dih, s 

Zvečer so na družabnem 
srečanju v Dolenjskih Topli
cah prebrali rezultate tekmo
vanj ter podelili pokale in di
plome. V športnih disciplinah 
je sodelovalo 25, v strojepisju 
pa 9 ekip. V namiznem tenisu 
in streljanju z zračno puško 
so zmagali Celjani, v šahu je 
dosegla prvo mesto ekipa 
ljubljanskega, v odbojki pa 

Prostori za dve šoli 
31. maja so Pionir je vi 

delavci začeli razkopavati 
zemljo v bližini Vajenske 
šole ob Cesti talcev, kjer 
gradijo novo šolo, v kate. 
r i bosta imeli prostore 
novomeška Ekonomska 
srednja šola in šola za 
zdravstvene delavce. 

Rečeno je bilo, da bo 
nova šola že lansko jesen 
pod streho, pa bomo vese

la, če bo letošnjo zares. 
Gradnja se je skoro leto 
dni zavlekla zaradi fi
nančnega položaja inve
stitorjev. 

Obe navedeni šoli po
slujeta zdaj v povsem ne
primernih prostorih, zato 
je razumljivo, da nove 
šole komaj čakajo tako 
učen _ i kot vzgojitelji, 

-.tarši in vsa javnost. 

N o v a k o v a in Pegica: ODLIČNO ! 
Preteklo soboto in nedeljo je 

bilo v Novi Gorici finalno tekmo
vanje »Atletskega pokala Sloveni
je« ze mlajše mladince in mladin
ke. Novomeško in kočevsko za
stopstvo je bilo dokaj skromno 
zaradi pomanjkanja sredstev, 
kljub temu pa sta obe ekipi za
beležili prodoren uspeh.' Novome
ška tričlanska ekipa mladink je 
bila celo peta, moška petčlanska 
pa šesta! Med posamezniki je bila 
najboljša Novakova, ki je nepri
čakovano zmagala v metu krogle, 
potem ko je bila do zadnjega 
meta četrta. Njenih 11,29 m kaže 
velik talent, posebno ker je še za
četnica v tehniki metanja. S 456 
cm je osvojila še drugo mesto v , 

PIONIR v o d i 
v b a l i n a r s k i l i g i 

V spomladanskem delu balinar
ske lige Novega mesta so bila 
odigrana tri nepopolna kola. Pri
šlo je do večjih presenečenj, ven
dar še vedno vodi nepremagana 
ekipa Pionirja. 13. maj je poskrbel 
za presenečenje, ko je v prvi igri 
premagal železničarja kar s 13:0, 
v drugi igri pa je po vodstvu 9:0 
popustil in dovolil Železničarjem, 
da so drugo Igro dobili s 13:12 

Rezultatih zadnjih treh kol: Že
lezničar : Borac 2:0 (13:1, 13:7), 
13. maj : Pionir 1:1 (13:7, 3:13), 
Poštar : 13. maj 1:1 (0:13 13:1), 
Borac : Poštar 1:1 (0:13, 13:8), 13. 
maj : železničar 1:1 (13:0, 12:13) 

LESTVICA: 
PIONIR 5 4 1 0 9 
ŽELEZNIČAR 6 3 2 1 8 
BORAC 6 1 3 2 5 
13. MAJ 7 1 3 3 4 
POŠTAR 6 0 3 3 3 

skoku v daljino, 6 cm za najbolj
šo. Penca je na razmočenem zale-
tišču skočil 175 cm v višino in 592 
centimetrov v daljino ln osvojil 
eno drugo in eno tretje mesto. 
Slak je bil malo slabši, Možina 
peti v disku, Velkavrh šesti v kro
gli, Konda pa sedmi. 

F. MIKEC 

I z l e t i n o v o m e š k e g a 
p l a n i n s k e g a d r u š t v a 
V soboto in nedeljo, 12 in 

13. junija, vas vabi Planin
sko društvo Novo mesto na 

' prijeten izlet: odhod popold
ne z avtobusom iz Novega 
mesta do Gabrja, nato peš 
do Gospodične, kjer bo v 

domu Vinka Paderšiča pre
nočevanje. V nedeljo ob*' 6. 
ur i odhod čez Trdinov vrh 
do Kostanjevice, od tam vr
nitev z avtobusom v Novo 
mesto (proti večeru). Ude
leženci izleta bodo obiskali 
Trdinov vrh, špilarjevo špi
co, Polom in Pogano jamo. 

V nedeljo, 20. junija, pa 
bo izlet .PD na vrh Roga čez 
Bazo 20 in nazaj. Odhod: z 
avtobusom zjutraj iz Novega 
mesta. 

Pridite — Gorjanci vabijo! 
Prijave za izlete zbira tova. 
rišica He'ga Krošelj, tajnica 
planinskega društva (na so
dišču, vsak dan dopoldne) 

ekipa novomeškega komunal
nega zavoda. Med strojepi
skami je zmagala Jana Zago-
da z republiškega zavoda za 
socialno zavarovanje s 368 
točkami. Novomeščanj. so v 
šahu in namiznem tenisu za
sedli tretje, v streljanju pa 
šesto mesto. 

V nedeljo dopoldne so se 
odpeljali z avtobusi na Ba
zo 20, po izletu pa je bi l po
poldne razhod udeležencev. 
Vsi so bi l i zelo zadovoljni z 
organizacijo srečanja in z go
stoljubnostjo, s kakršno so 
bili v našem mestu sprejeti. 

S e m i n a r z a k r a j e v n e 
s k u p n o s t i 

V okviru delavske univer
ze v Novem mestu so imeli 
2. in 3. junija funkcionarji 
krajevnih skupnosti seirninar 
o vlogi in metodah dela KS . 
Program seminarja je trajal 
15 ur.. Po predavanjih poli
tičnih in družbenih dela.vcev 
so udeleženci razpravljali o 
konkretnih problemih, o ad
ministrativnem in finančnem 
poslovanju ter o gospodar
skih vprašanjih KS. 

Naročite domači ted
nik bratu ali sinu, ki je 
pri vojakin! 

Razpis ekonomske šole 
EKONOMSKA ŠOLA V N O V E M 
M E S T U OBJAVLJA RAZP IS ZA 
VPIS V 1. RAZRD V ŠOLSKEM 
L E T U 1965-66 

V 1. razred bomo sprejeli 70 
učencev in učenk. Pogoj za spre
jem je uspešno končana osnovna 
šola. — Prošnjo, kolkovano s 50 
din, oddajte do 27. junija in pri
ložite spričevalo ter izpisek iz 
rojstne matične knjige. Priložite 
tudi dopisnico s točnim naslovom, 
s katero vas bomo obvestili o 
sprejemu. Sprejemni izpiti bodo 
23. junija 1965 ob 8. uri iz slo
venskega jezika in matematike. 
Izpiti bodo v prostorih naše šole, 
ki so v zgradbi osnovne šole. 

EKONOMSKA ŠOLA — ODDELEK 
ZA ODRASLE IN STROJEPISNI 
TEČAJ PRI EKONOMSKI ŠOLI 
V NOVEM MESTU SPOROČATA: 

prošnje za sprejem v 1. razred 
Eš — oddelka za odrasle in v za
četni strojepisni tečaj oddajte do 
15. avgusta. Prošnja mora biti 

Nov l o k a l n i avtobus 
Podjetje GORJANCI pri

pravka nov lokalni avtobus 
za prve vožnje po Novem 
mestu. Vozilo TAM z novo
sadsko karoserijo ima 20 se
dežev in 40 stojišč. Zadnja 
pneumatična vrata zapira 
sprevodnik s svojega sedeža, 
sprednja pa šofer. Avtobus 
je stal 9 milijonov dinarjev. 

M a t i č n i u r a d Hinje 
Maja ni bilo rojstev, niti porok. 

— Umrla sta: Jožefa Banko, užit-
karica Iz Hinj, 89 let, in Marija 
Tekavčič, užitkarica iz Žvirč. 63 
kolkovana s 50 dan državne takse 

in j i priložite zadnje šolsko spr i 
čevalo, izpisek iz rojstne matične 
knjige in dopisnico z vašim točnim 
naslovom. P rv i sestanek vseh vpi
snikov bo 7. septembra 1965, ob 
16. uri, v prostor ih ekonomske 
šole. 

Svoje proizvode 
priporoča 

TOVARNA ZDRAVIL 

»KRKA« 
NOVO MESTO 

Za obisk se priporoča 
delovni kolektiv 

HOTELA 

» G R A D 0 T 0 Č E C « 
PRI NOVEM MESTU 

Zahtevajte povsod 
kvalitetno obutev, 

i z d e l e k 

INDUSTRIJE O B U T V E 

NOVO M E S T O 

O b v e š č a m o 
INTERESENTE, DA SPREJEMAMO 

p r e d p l a č i l a z a o s e b n a v o z i l a 
Z A S T A V A 750 in Z A S T A V A 1300 

ROK DOBAVE: I. tromesečje 1966. Informacije: 
telefon 21-132. 

N0V0TEHNA - NOVO M E S T O 



KARLOVAC 4. junija. Pet
rovo dopoldne napoveduje 
flež iz sivih oblakov. Kljub 
temu pa človek na vsakem 
koraku čuti,,.da se mestu, k i 
je letos staro 386 let, bližajo 
veliki trenutki. 

Letošnja manifestacija, tra
dicionalni Zlet bratstva in 
enotnosti, je spravila Karlo
vac in njegove prebivalce iz 
vsakdanjega tira. Kaže, kot 
da bi vsak izmed 40 tisoč 
Karlovčanov hotel prispevati 
vsaj delček, da bi zlet uspel 
teko kot še nobeden pred 
^jim. Za devet tisoč sodelu
jočih na glavnem nastopu, za 
vse športnike, v 16 panogah, 
gi vse gledalce, k i bodo v 
petnih dneh prišli v Karlovac 
(napovedujejo j ih tudi nekaj 
tjsoč iz Novega mesta), sploh 
|g vse, k i se bodo v teh 
^ e h mudili v mestu na Ko-
teni in Kolpi — hočejo pri
praviti gostitelji nepozabne 
Osnutke. Ne mislite, da je 
^ le fraza: pred kavarno 
'^eboder« so delavci podjet
ji Zelenilo zasadili v parku 

raznih cvetic! Trgovine 
odprte od 6. do 24. ure, 

s t i sn i l i so tisoč načrtov 
^ssta, k i j i h bodo delili vod
arn skupin. Vsak udeleženec 
**ete bo dobil trobarvni grb 
*terlovca, grbi pa bodo tudi 
v Prodaji. Za to priložnost so 
^t i sn i l i razglednice mesta z 
?%>rn letošnjega osmega zle-
te. Ceste, ulice in hiše bodo 
^rašene z zastavami, izložbe 
v t rgovinah pa bodo tudi po-
B e b e j uredili. 

To 
pa še n i vse. Filatelisti 

Popravljajo v teh dneh raz-
^tevo, poštarji bodo žigosali 
Pjsma in razglednice s poseb
ej** žigom, na katerem bo 
J^kst, posvečen osmemu zle-

>n še in še. Mladina iz 
f*1 republik in petih okrajev 
^ bo v Karlovcu počutila 
S* najbolje. Poskrbeli bodo 
^ i za dijake, saj bodo šole 

a Pr i i ze 9. junija. 
v vseh disciplinah športne-

S . Programa bodo nastopile 
j*rpe iz vseh petih področij. 
^Jema je le veslanje (dve 
J*rpi) in kolesarstvo, ki bo 
'Prtilo brez Novomeščanov. 

Manifestacija bo res en
kratna. Karlovčani se na vse 
načine trudijo, da bi zbrali 
v svojem mestu tudi goste 
svetovnega slovesa: Miroslav 
Cerar, naš telovadni prvak, 
bo, kot vse kaže, eden od 
njih. Čudovit bo tudi nastop 
mornarjev na glavni zletni 
prireditvi. V Karlovcu se ve
selijo tudi ponovnega sreča
nja telovadcev Novega mesta 
in Karlovca. Tradicija med
sebojnih srečanj se torej na
daljuje! 

štafeto, k i že od 5. maja 
kroži po treh bratskih re
publikah: Hrvatski, Bosni in 
Sloveniji, bo pokrovitelju 
Edvardu Kardelju izročil An
te Purgar, študent pedagoške 
akademije, trikratni mladin
ski prvak svoje republike v 
atletiki. 

Za ureditev mestnega stadi
ona je šlo 2,5 milijona dinar
jev. Uredili so parkirišča in 
dohode na stadion, k i bo naj
brž premajhen za vse, k i si 
bodo hoteli ogledati višek le
tošnje manifestacije. Za or
ganizacijo Zleta so v Karlov
cu porabili 20 milijonov di
narjev. V enakih delih so 
stroške kr i l i občinA okraj, 
jugoslovanska z ve za la teles
no kulturo in izvršni svet SR 
Hrvaške. 

Taki so torej zadnji dnevi 
pred začetkom letošnjega 
osmega Zleta bratstva in 
enotnosti v Karlovcu. Karlo
vac, mesto v šesterokotniku 
z jarkom, k i je bi l neprema
gljiv za Turke in k i je zdaj 
v košarki, najpopularnejšem 
športu, nepremagljiv za vse 
ekipe druge košarkarske ve

lesile v svetu — Jugoslavije, 
mesto s šesterokotno tržnico 
in vodnjakom v matematični 
sredini starega mesta; Karlo
vac iz leta 1579 je že zdavnaj 
zrasel v moderno mesto s 
40 tisoč prebivalci, tako kot 
je Zlet bratstva in enotnosti, 
rojen v borbi naših narodov 
leta 1944, že zdavnaj prerasel 
svoje prve okvire in 500 ude
ležencev in postal res prava 
manifestacija bratstva in 
enotnosti mladine in vsega 
prebivalstva Karlovca, Banja
luke, Bihača, Novega mesta 
in Siska. 

Bližajočemu zletu lahko 
zaželimo le veliko, veliko le
pega vremena. Za vse ostalo 
so — ali pa še bodo v zad
njih trenubkih — poskrbeli 
gostoljubni domačini letošnje 
velike manifestacije. 

' Z D R A V N I K V A M SVETUJE S—• 
I I 

Zlata žila ni prijetna bolezen 
Zlata žila je pogostnejša bolezen moških kot 

žensk, čeprav jo ženske lahko tudi imajo. Zlata žila 
n i nič drugega kot razširjene žile dovodnice okrog 
črevesne odprtine, k i izgledajo kot nabrekl i vozliči. 
Imamo lahko zunanjo a l i pa notranjo zlato žilo, 
odvisno je od tega, kje se razvije, če so vozliči t ik 
ob odprt ini , je zunanja, če pa so globlje, za mišico 
st iskalko črevesa, je notranja.- Z la t i žili pravimo s 
tujko hemeroidi. 

Vzrokov za nastanek zlate žile je več. Prav goto
vo je pr iro jena nagnjenost k tej bolezni vredna po
zornosti , dosti doprinese k njej dolgotrajno zaprtje, 
največ pa verjetno sedenje, ker je tedaj prekrvavitev 
oz iroma k r v n i obtok v medenici slabši. P r i ženskah 
nastanejo hemeroidi v nosečnosti prav pogosto. To
čen vzrok nastanka zlate žile vedno ne najdemo. 

Bo ln ik lahko i m a zlato žilo več let, ne da b i 
zanjo vedel. Ce ga začne peči ob odprt in i črevesa a l i 
pa če ga tam srbi , se spomni nanjo. Zdravnik v id i i n 
ot ipi je p r i preiskavi modre i n mehke vozle žile. če 
se zlata žila vname, čuti bolnik močne bolečine i n 
težave z blatom. Včasih zlata žila krvav i , če vozlič 
peči. K r i v id imo na blatu i n najdemo jo na per i lu. 
Take krvavitve povzroče več strahu kot nevarnosti, 
vsaj ponavadi. Prav zaradi teh težav poišče boln ik 
zdravnika. 

če hočemo zlato žilo pozdravit i , potem je nujno, 
da jemo take stvari , k i narede blato mehko, da s 
t r d im b la tom mehanično ne dražimo črevesa i n žil. 
Priporočamo več gibanja i n športa, vendar ne jahanje 
in vožnje s kolesom. Zvečer navadno priporočamo 
dalj časa po eno svečko pro t i hemeroidom v črevo, 
da j i h zdravimo. P r i vsem tem priporočamo seveda 
brezpogojno osebno higieno. Le v slučaju, če je zlata 
žila prevel ika a l i pretrdovratna, brez kirurškega noža 
ne gre. Dr. B . O. 

V e s l a č i n a regati v K a r l o v c u 
Letošnji zlet bratstva in 

enotnosti se je začel z ves
laško regatOi na kateri sta 
sodelovali le ekipi novo
meške Krke in domače 
Korane. V moški konku
renci so Novomeščani 
zmagali v skifu (Dolinšek) 
in četvercu, domači pa v 

doublu, medtem ko Novo
meščani niso imeli osmer
ca. Tako so Karlovčani v 
skupni konkurenci zmaga
li s 460:310. Pri ženskah pa 
so Novomeščanke zmagale 
obakrat: v skifu (Jarčeva) 
in doublu in zmagale tudi 
ekipno s 160:100. 

DVE PRVI MESTI V IZOLI 
Nedeljske Istrske regate v Izoli 

se je udeležilo tudi dokaj številno 
veslaško zastopstvo iz Novega me-

š a h i s t i g i m n a z i j e <-
o d l i č n i 

Na šahovskem prvenstvu sred
nješolcev v Ljubljani so gimnazij
ci iz Novega mesta igrali zelo do
bro, saj so se plasirali med štiri 
najboljše ekipe v Sloveniji, potem 
ko so premagali gimnazijo iz Most 
s 5,5:2,5. Več jim ni uspelo do
seči, ker so jih zaustavili gimna
zijci iz Bežigrada, ki so zmagali 
s 5:3. Letošnji zmagovalec je Su-
bičeva gimnazija iz Ljubljane, ki 
je v polfinalu premagala maribor
ski Tabor, v finalu pa še beži
grajsko gimnazijo. 

J e s e n i c e - N o v o m e s t o 
3 : 0 

V prvenstveni tekmi slovenske 
odbojkarske ligo so Novomeščani 
v gosteh izgubili z vodečimi Je
senicami gladko 3:0 (5, 6, 10). Po 
petih tekmah so Novomeščani 
zbrali 4 točke in so slej ko prej 
v spodnjem delu razpredelnice. 

sta. Novomeščani so v močni kon
kurenci zasedli četrto mesto in 
se uvrstili kot najboljši sladko
vodni klub. Zmagovalec je postala 
ekipa Arga iz Izole. Med posa
mezniki sta novomeška skifista 
Mevžek in Udovčeva zmagala v 
mladinski konkurenci, članska če
tverec in doubel' scoull sta bila 
druga, mladinski doubell j * bil 
tretji, mladinski Četverec pa če
trti. 

Č r n o m e l j tretji 
v S l o v e n i j i 

Na mladinskem rokometnem pr
venstvu Slovenije je ekipa iz Čr
nomlja zasedla tretje mesto, ker 
jo je v odločilni tekmi oškodoval 
sodnik Božinovič, ki je očitno na
vijal za domače, saj je dosodil kar 
5 najstrožjih kazni. Cmomaljci so 
nato premagali Ljubljano s 17:6, 
Celje, štirikratnega prvaka, 8:3, 
Mursko Soboto 14:5, Novo Gorico 
pa z 9:2, tako da so zaradi odlič
nih iger poklicali v republiško re
prezentanco kar tri mladince iz 
Črnomlja: Lozarja, Borisa 'Simca 
in 2uniča. J . S. 

Veliki dan Franca Babica 
Nedeljske spidwey dirke na 

stadionu Matije Gubca v Kr
škem so pritegnile veliko mno
žico gledalcev, ki so si ogle
dali troboj Nemcev, Avstrijcev 
in Jugoslovanov. Dirkači iz Ju
goslavije so bili najuspešnejši, 
saj so zbrali 39 točk, Nemci 
28 in Avstrijci 22. 

Srca gledalcev so trepetala za 
domačina, lanskoletnega prvaka Ju
goslavije, Franca Babica. Kako 
sladko je bilo maščevanje za 
izgubljene točke na conskem pr
venstvu, kjer mu je odpovedal 
stroj, ve najbolje on sam! Pet 
voženj, PET ZMAG in SKUPNA 
ZMAGA — to je njegova nedeljska 
bilanca, ki jo je občinstvo vihar
no pozdravilo. Njegov edini na
sprotnik je bil Avstrijec Kiihr: to
da tudi on je moral gledati zma
govalca v hrbet. Kazalo je, da 
ima BabiČ slabši stroj od drugih, 
saj so ga ti • ravnici skoraj uje
mali. Na ovinku pa ni bilo šale; 
s samosvojo tehniko je Babic, 
ljubljenec v Krškem, vedno na
bral toliko naskoka, da je zanes
ljivo zmagal z veliko prednostjo. 
Prvi val navdušenja je zajel gle
dalce že v tretji dirki, ko je Ba
bic vozil prvič: zmagal je in po
rušil štiri leta stari rekord pra
ge. Vse pa seveda ni šlo gladko, 
saj mi je pred tekmo dejal: »Da
nes mi bo odpovedal stroj!« 

Nov Eso, ki je že plačan in za 
katerega smo rekli, da bo Babic 
prvič vozil v nedeljo, je Se vedno 

Pet z m a g B a b i c a i z petih v o ž e n j — Z m a g o s l a v j e 
J u g o s l o v a n o v - B a b i c n a starem ESU, g l e d a l c i n a v d u š e n i 

nekje na češkem. Ob pol enajstih 
dopoldne je bil stari, dobri Eso 
še v delih, ob treh popoldne pa 
že nared za veliko zmago! 

Proga je bila tokrat zelo hitra, 
to se je seveda poznalo tudi na 
časih in novem rekordu proge. 
Tisoči gledalcev so ploskali zmagi 
Jugoslovanov, še posebej po so se 
ogreli, ko je šla v eter vest, da 
so na košarkarskem prvenstvu Ev
rope Jugoslovani premagali Po
ljake. Hip nato jc Babic zmagal 
drugič, dve vožnji kasneje pa še 
tretjič. 

Med odmorom so gledalci — 
prišli so od vsepovsod, saj je bila 
avtomobilska cesta po dirki ena 
sama kolona avtomobilov, ki so 
se vračali v smeri Ljubljane in 
Zagreba — pregledali programe in 
sešteli točke, ter tako hitro ugo
tovili, da je edini, ki lahko ogro
zi Babičevo zmagoslavje, Avstrijec 
Kiihr. In kakor nalašč, da bi bile 
dirke Se bolj napete, sta oba zma
gala po štirikrat in se med seboj 
pomerila šele v predzadnji, štiri
najsti vožnji. Babic se je pognal 
kot blisk in gledalci so skočili od 
navdušenja: domače zmage ni mo
gel nihče več ogroziti, pa čeprav 
jc šel Avstrijec s starta z najbolj
še, prve proge, BabiČ pa s na> 

slabše, četrte. Le defekt bi lahko 
odvzel Babiču triumf. To pa se 
nj zgodilo in ko je starter zamah
nili s šahovsko zastavo, so leteli 
v zrak klobuki, dežniki in vse, 
kar se je dalo metati v zrak. 
• Takoj pbi odločilni vožnji, ko 
• so zadnji štirje dirkači Šli na 
• start, je Babic, še ves zadihan 
• in vesel, povedal za Dolenjski 
• list naslednje: »Vesel sem in 
• srečen, da sem danes zmagal 
• pred domačim občinstvom, ki 
• me je toplo pozdravljalo. Zrna-
• ge kajpak nisem pričakoval, saj 
• sem imel dopoldne stroj še v 
• delih, novega Esa pa ni bilo 
• od nikoder, čeprav ga je do-
• mače društvo že plačalo. S'cer 
• pa: vse je dobro, če se dobro 
• konča!« 

J . SPLIHAL 

JEKLENI M02 NA J E K L E N E M 
KONJIČKU: Franc Babic, ljublje
nec domačega občinstva, je v nede
ljo v Krškem pospravil lepo med
narodno zmago v konkurenci dirka
čev iz Nemčije, Avstrije in Jugosla

vije 

K A R L O V A C , M E S T O P A R K O V IN Z E L E N J A O B Š T I R I H R E K A H : KOLPI , DOBRI , M R E Ž N I C I I N KORANI , 
KORANA, O B K A T E R I STOJ I T U D I T A L E M O D E R N I H O T E L »KORANA« , P R I T E Č E S K O Z I PL ITV IČKA J E - , 
ZERA I N PRAVIJO, D A J E N J E N A V O D A ZDRAVILNA . O K O L I C A K A R L O V C A IMA P R E C E J Z G O D O V I N S K I H , 
PARTIZANSKIH , L O V S K I H IN D R U G I H T U R I S T I Č N I H T O Č K : DUBOVAC , O Z A U , B O S I L J E V O , T O P U S K O , 

P E T R O V A GORA, L E Š Ć E . . . 

K a r l o v a c ž i v i z a z l e t 
tadnje p r i p r a v e pred o s m o manifestacijo bratstva in enotnosti ter v e l i k i m s r e č a n j e m 
n l a d i n e i n gostov i z treh r e p u b l i k — K a r l o v č a n i so g o s t o l j u b n i d o m a č i n i — stoletno 

p a l i c o bo i z r o č i l m l a d i n e c Ante Purgar 



V T E M TEDNU VAS ZANIMA 
Tedenski koledar 
Petek, 11. junija — Srečko 
Sobota, 12. junija — čedomir 
Nedelja, 13. junija — Anton 
Ponedeljek, 14. junija — «Metod 
Torek, 15. junija — Vid 
Sreda, 16. junija — Beno 
Četrtek. 17. junija — Gorazd 

Č E S T I T K E 
Dragemu očetu Antonu Pavlinu 

s Potovrha želijo za njegovo ob
letnico vse najlepše ln najboljše 
v d njegovi zbrani, posebno pa 
Igor in Lidija. 

Anionu skrbcu z Rateža 20 že
lijo za dvojni praznik še na mno
ga zdrava leta žena, hčeri Tončka 
in Cvetka z družino. 

Dragi mami Antoniji Gorenc iz 
Prekope za dvojni praznik prisrčno 
čestita in ji želi vse najboljše, 
največ pa zdravja — hčerka 
Tončka. 

Ob bridki Izgubi dragega nam 
KARLA DERZIČA 

iz Brežic 
se zahvaljujemo vsem darovalcem 
vencev, šopkov in cvetja, osebju 
zdravstvenega doma in bolnišnice, 
pevcem in vsem. ki so ga spremili 

na zadnji poti. 
Zrna Antonija s hčerkami in 
sinovi ter njihovimi družinami. 

Ob izgubi naše dobre mame, 
babico in prababice 

FRANČIŠKE HROVAT 
z Broda pri Novem mestu 

so zahvaljujemo vsem, ki so ji 
darovali cvetje in jo spremili na 
njeni zadnji poti na šmihelsko 

pokopališče. 
Žalujoče družine: Sijan, Zoran, 
štrosberger, Šinkovec, Spelič in 

ostalo sorodstvo. 
Novo mesto, 8. junija 1965. 

Ob bridki izgubi mojega očeta 
GABRIJELA VELIKONJE 

se iskreno zahvaljujem za številno 
izraze sožalja in vsem darovalcem 
vencev. Posebno se zahvaljujem 
prijateljem, sodelavcem iz Lito
stroja, obrat Trebnje, in skupščini 

občine Trebnje 
Stane Velikonja 

FraTic Gnidovec s Sel pri Straži 
se najtopleje zahvaljujem dr. Baj-
cu, dr. šavlju in strežnemu oseb
ju Splošne bolnišnice — kirurške
ga oddelka Novo mesto, za vso 
skrb in nego. 

PRODAM VSELJIVO, komfortno 
pritlično stanovanje ali celo hi
šo v Ljubljani na mirnem kraju 
blizu središča mesta. Naslov v 
upravi Dolenjskega lista (493/65) 

PRODAM solajstnl del nove sta
novanjske hiše v Račjem selu 
pri Trebnjem — pritličje s pri-
tlklinaml, kletnim prostorom, 
drvarnico ln vrtom. Pojasnila: 
Marija Jeršin, JAVOR Prestra-
Dflk 

PRODAM tovorni avto Mercedes 5 
ton, nevozen, za 480.0000 din, z 

vsem. Naslov v upravi lista 
(493/65). 

PRODAM Zastavo 750. Dobava v 
juliju. Ponudbe pod »Gotovina«. 

UGODNO PRODAM poltovornd av
to DKW in osebni avto Merce
des 170. Informacije pri Avto-
moto društvo Novo mesto, od 
7. do 14. ure. 

PRODAM MOTOR za drobljenje, 
žaganje in mlačev. Rudi Zupan, 
Mirna peč 52. 

UGODNO PRODAM rabljeno ku
hinjsko pohištvo s pomivalno 
mizo. Novak, Kettejev drevo
red 12. 

TRODAM dobro ohranjeno kre
denco. Ivanka Jerele, Mestne 
njive 8. 

PRODAM nove vprežne grablje. 
Selak, Dobrava 32 Skocjan. 

UGODNO PRODAM dobro ohra
njen inozemski radio aparat. V 
račun vzamem tudi drva. Kre-
vel, Novo mesto, Partizanska 19. 

PRODAM vprežno kosilnico z žet
veno napravo, v dobrem stanju. 
Janez Račič, Krška vas 76 pri 
Brežicah. 

PRODAM TRAKTOR s kosilnico, 
22 KS, diesel. Naslov v upravi 
lista (527/65). 

PRODAM KOTEL za žganjekuho 
in puhalnik za seno, premer ce
vi 50 cm. Emil Vukčevič, Globo-
čice — Kostanjevica. 

PRODAM belgijski orjaklnji, 17 
mladičev in zajčjak. Hadl, Novo 
mesto. 

PRODAM lovskega psa »posavca«. 
Anton Somrak, Novo mesto, Dl-
lančeva. 

KUPIM HIŠO ali stanovanje v 
Novem mestu ali predmestju. 
Ponudbe pošljite na upravo li
sta pod »Hiša«. 

VAJENCE za tesarsko stroko ali 
delavca za priučitev in tesarske
ga pomočnika sprejme tesarstvo 
Josip Kregar, Ljubljana, Povše-
tova 19. 

IŠČEM opremljeno sobo v Novem 
mestu. Plačam dobro. Miroljub 
Marinkovič, P. v. 1394 Bršlin, 
Novo mesto. 

SLOVENSKI FANT. ki živi v tu
jini, želi poznanstvo z dekletom 
v starosti od 18 do 23 let. Pisma 
brez slik se no upoštevajo! Po
nudbe pošljite na upravo lista 
(530/65). 

V STALNO ZAPOSLITEV sprej
mem kmečko dekle, ki je pri
pravljena delati v gospodinjstvu 
in ki ima veselje do priučitve v 
šiviljski stroki. Marija štvic, 
Dobro polje 3, p. Brezje na Go
renjskem. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI
NA — Bolujete na želodcu, je
trih, žolču, črevesju, prebavi! 
Poizkusite z rogaško »Donat« 
vodo! Hvaležni boste temu pri-
rodnemu zdravilu! V Novem 
mestu ga dobite pri Trgovskem 
podjetju »Hmeljnik« — tele
fon 21-129 in »Standard« — tele
fon 21-158. 

PRODAM vprežni žetveni stroj 
(žanje in polaga na snope). 
Franc Gorenc, Mali Podlog, p. 
Leskovec pri Krškem. 

UGODNO PRODAM kozolec z 
osmimi okni. Informacije dobite 
v gostilni Pavlin — Trebnje. 

KUPIM majhen mizarski stroj. 
Naslov v upravi lista (552/65). 

SAMEC IŠČE prazno sobo v No
vem mestu. Plača dobro. Naslov 
V upravi lista (547/65). 

OPREMLJENO SOBO oddam dve
ma fantoma. Colner, Trdinova 
štev. 14. 

OBVEŠČAM cenjene stranke,. da 
sem preselil delavnico lz Ločne 
na Ragovsko 1, pri mo3tu. Pre
vijam elektromotorje, avtoelek-
triko in ostala elektro popravila. 
Lado Cerovšek, Novo mesto. 

TAKOJ SPREJMEM v službo de
kleti, ki bi imeli veselje do dela 
v gostilni, oziroma v gostinski 
kuhinji. Plača po dogovoru. Ivan 
Avsenik, Restavracija »BegunJ-
ščlca«. Begunje na Gorenjskem. 

RADIO LJUBLJANA 
VSAK DAN: poročila ob 5,15, 

60,00, 7,00, 8.00, 12.00, 13.00, 17.00, 
19,30 ln 22.00. Pisan glasbeni spo
red od 5.00 do 8.00. 

PETEK, 11. junija: 8,05 Diver-
timento in suita Krsto Odak; Di-
vortlmento Marjan Kozina: Balet
na suita, 9.25 Igra pihalna godba 
nizozemske mornarice, 10,15 Ko
morni zbor RTV Ljubljana poje 
pesmi raznih narodov, 10,35 No
vost na knjižni polici, 11,15 Ni
maš prednosti! 12.05 Kmetijski 
nasveti — Inž. Tanja Lavrič: 
Osvežitev reje črnopasastih pra
šičev, 12,30 Odlomki iz Bizetove 
opere Carmen, 14,35 V svetu kla
virskih variacij, 15,45 Novo v 
znanosti, 17,05 Petkov simfonični 
koncert, 18.15 Revija naših pevcev 
zabavnih melodij, 18.45 Ta teden 
v skupščinskih odborih, 20,40 Ra
dio in glasba, 21.15 Oddaja o 
morju in pomorščakih 22.10 Za 
ljubitelje jazza. 

SOBOTA, 12. junija: 8.05 S lo 
venske narodne pesmi pojo mali 
vokalni ansambl i , 9.25 M lad i glas
beniki glasbenih šol pred mikro
fonom — Glasbena šola Z G B I . 
10.15 Glasbeni sejem, 11,15 Ni
maš prednosti ! 12,05 Kmet i j sk i 
nasveti — Inž. Ivan Kre f t : Pok l i c 
poljedelca agrotehnika in specia
lista s pomočniki, 12,30 Sloven
ska glnsba iz minulosti,« 14.05 Iz 
oper slovenskih skladateljev, 14,35 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo, 15,30 Poje mešani mla
d insk i zbor iz Celja pod vod
stvom Epona Kune ja in partizan
ski inva l idski pevski zbor pod 
vodstvom Radovana -Gobca, 17,05 
Gremo v kino, 17,35 Pesmi in 

plesi narodov Jugoslavije, 18.45 
S knjižnega trga, 20.00 V sobo
to zvečer, 21.00 Zaplešite z nami, 
22.10 Oddaja za naše izseljence, 
23.00 Za prijeten konec tena. 

NEDELJA, 13. junija: 7,40 Po
govor s poslušalci, 8.00 Veseli to
bogan, 9,05 Naši poslušalci česti
tajo in pozdravljajo — prvi del, 
10.00 Se pomnite tovariši . . . , An
ton Grašič-Savo: Tako je bilo 
osvobojeno Zagorje, 11.40 Nedelj
ska reportaža, 12.05 Naši poslušal
ci čestitajo in pozdravljajo — 
drugi del, 13.30 Za našo vas, 14.00 
V svetu opernih melodij, 15.05 
Melodije za razvedrilo, 16.00 do 
19.00 Nedeljsko športno popoldne, 
20.00 Naš nedeljski sestanek, 22,10 
V plesnem ritmu z orkestrom 
Cyril Stapleten in K. Cugat. 

PONEDELJEK, 14. Junija: 8,05 
Jutranji zabavni zvoki, 8,55 Za 
mlade radovedneže: Življenje v 
panjih, 9,45 Igrajo tuje pihalne 
godbe, 10.15 Pisan orkestralni in-
termezzo, 10.35 Naš podlistek — 
W. Hildescheiner: Zabava v ate
ljeju, 11,15 Nimaš prednosti! 12,05 
Kmetijski nasveti —- Ivan Skočir 
Perspektive vinogradništva v Ha
lozah, 12.30 Pianistka Magda Ru-
sy v našem studiu, 14.05 Scene 
Iz Verdijevega Falstaffa, 14.35 Na
ši poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo, 15,30 Zabavni zbori, 17,05 
Glasbena križanka štev. 17, 18,45 
Narava in človek — dr. Frnnee 
Sušnik: Zelenje naselij, 20.00 Izbra
li smo za vas, 22.10 Za ljubitelje 
popevk 

TOREK, 15. junija: 8,05 Vaški 
kvintet in trio Dorka škoberneta, 

K M IVO 
Brežice: 11. in 12. VI. angleški 

film »Lolitia«. 13. in 14. VI. ame
riški barvni film »Upor na ladji 
Bountv«. 15. in 16. VI. nemški 
film »Banda Groze«. 

Brod na Kolpi: 12. in 13. VI. 
norveški film »Mladi grešniki«.« 

Črnomelj: 11. in 13. VI. itali
janski barvni film »Goljat in gi-
gantia. 15. in 16. VI. angleški film 
»Smrt čaka«. 

Dol. Toplice: 12. in 13. VI. ju
goslovanski film »Kozara«. 

Kočevje — »Jadran«: 11. in 13. 
VI. italijanski film »Normani«. 
14. do 15. VI. ameriški barvni 
film »Let v bodočnost«. 16. in 17. 
VI. ameriški barvni . film »Sere-
nada velike ljubezni«. 

Kostanjevica: 13. VI. ameriški 
film »Fra diavolo«. 16. VI. nem

ški film »Draga, ostani z menoj«. 
Metlika: 12. in 13. VI. ameriški 

film »Salamon in Saba«. 16. in 
17. VI. francoski film »Kosilo na 
travi«. 

Novo mesto »Krka«: 11. in 14. VI. 
mehiški barvni film »Pesem za 
karabinko«. 15. do 18, VI. itali
janski film »Ljubezen v Stock-
holmu«. 

Predgrad: 13. VI. italijanski 
film »Italijanke in ljubezen«. 

Ribnica na Dol.: 12. In 13. VI. 
angleški film »Zmagovalci«. 

Sevnica: 12. in 13. VI. francoski 
film »Ljubka lažnjivka«. 

Sodražica: 12. In 13. VI. italijan
ski film »Bele sence«. 

Stara cerkev: 12. In 13. VI. ita
lijanski barvni film »Ljubim, lju
biš«. 

Straža: 12. in 13. VI. nem. film 
»Skrivnosti Orienta« — I. del. 

Trebnje: 12. in 13. VI. jugoslo
vanski film »Nevama pot«. 

M a t i č n i u r a d P o d b o č j e 
Maja so bile doma rojene 3 de

klice. — Poročili so se: Jože Fran-
kovič, klepar iz Podbočja, in Te
rezija Klemerčič, delavka iz Ljub
ljane; Mihaela Pavlovič, kmet iz 
Bušeče vasi, in Ksenja Burja, de
lavka iz Šutne. — Smrti ni bilo. 

Tišina iz Ravnika — deklico, Ka-
rolina Smrke iz Gotne vasi — 
dečka. 

L f S f f i 
Pretekli teden so v novomeški 

porodnišnici rodile: Vera Smrke 
iz Skovca — Lidijo, Marija Judež 
iz Velikega Orehka — Darinko, 
Rozalija Majde iz Knežje vasi — 
Silvo, Ivanka črnič iz Hudcnja 
— Slavka, Alojzija Zellč s Križa 
— Božidara, Marija Šuštaršič iz 
Regrče vasi — Emo, Marija Go
renc iz Cerovega loga — Marjeto, 
Marica Fortun s Sinjega vrha — 
Franceta, Slavka Zupančič s Kr
ke — Marjana, Angela šterk iz 
Sodevcev — Rudija, Marija Ho-
sta iz Sela — Francija, Frančiška 
Andželkovič iz Gomile — Alenko, 
Milka Jolič lz Prečne — Ivana, 
Pavla Pavlic iz Loke — Antona, 
Marija Pate z Dolnjih Komenc — 
Antona, Jožefa Bradač iz Loške 
vasi — Cirilo, Terezija Turk iz 
Gornje Stare vasi — Romana, 
Jožefa Florjančič iz Dolnjega 
Karteljevega — Bojana, Ana Turk 
iz Stopič — Marjana, Martina 
Ilar s Potovrha — Srečka, Jožefa 
Kukman iz Bele cerkve — Moj
co, Marija Zamida z Uršnih sel — 
Jurija, Angela Turk iz Podturna 
— Darinko, Francka Plut iz Os-
koršnica — dečka, Terezija Junc 
z Otočca — dečka, Zofija Moži-
na iz Mirne — deklico, Marija 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoč v-novomeški bol
nišnici: Matija Kastelic, sin po
sestnika iz Osojnika, se je z mo
torjem zaletel v drugega motori
sta in si poškodoval glavo in de
sno nogo; Jože Bohorič, kopač iz 
Brezja, je v rudniku padel in se 
udaril na levo nogo; Janez Didar, 
posestnik iz Krtine, je na poti 
padel in si poškodoval desno roko 
v rami. 

ZAHVALA 
Ob bridki izgubi naše 

ljubljene 

M I L K E KRAGL 
se iskreno zahvaljujemo 
vsem, k i ste nam v težkem 
času stali ob strani, jo v 
tako velikem številu spre
mil i na njeni zadnji poti 
in darovali vence na njen 

prerani grob. 
Žalujoči Sovinčevi 
Log pri Sevnici, 

1. junija 1965 

Društvo upokojencev Novo me
sto obvešča svoje člane, da bo 
priredi lo 22. juni ja dvodnevni av
tobusni izlet v Beograd. P r i pred
plačilu bomo upoštevali tudi K-15. 
Prijave bo sprejemal tajnik dru
štva 11., 12., 14. i n 15. juni ja v 
društveni p isarni . 

NABIRAJTE 
ZDRAVILNA 

Z E L I Š Č A ! 
C v e t : ma l ih marjet ic, ranja-

ka , arnike, mačjih tačic, bele de
teljice, rdeče deteljice, bezga. l ipe. 
gloga. 

L i s t j e : šmarnice, gloga, 
lapuha, jeternika, ozkolistnega tro-
potca, melise, bršlina, gozdne ja
gode, robide, mal ine. 

R a s t l i n e : gladišnika, diše
če perle, melise, vodne kreše, po-
laja, grenke ramšele, ženiklja, 
zdravi lnega* jet ienika, grenkuljice, 
urhovke. 

L u b j e : češminovih korenin, 
češminovih palic, brogovite, breze, 
krh l ike . 

K o r e n i n e : gozdnega kore
na, bodeče neže, regrata, cikori je, 
medvedovih tac, velikega divjega 
janeža, malega divjega janeža, 
srčne moči, pastinake. 

R a z n o : vršičke gloga, vrši
čke br in ja , seme jesenskega pod-
leska, gomolje kukavic. 

V naši poslovalnici v Novem 
mestu in v skladišču v Šentvidu 
pri Stični odkupujemo tudi sveže 
korenine srčne moči. Cene so 
ugodne. Pojasnilo dobite v našem 
skladišču v Novem mestu. Slako-
va ul. štev. 8. 

8,55 Za šolarje: Čarobna palica, 
9,45 Četrt ure s plesnim orke
strom RTV Ljubljana — dirigent 
Jože Privšek, 10,15 Glasbeni sejem 
11,15 Nimaš prednosti! 12.05 Kme
tijski nasveti — Dr. Janez Batis: 
Streptokokl — povzročitelji vnet
ja vimen, 12.30 Iz koncertov in 
simfonij, 14.05 Za šolarje: Globo
ko v morju, 14.35 Pet minut za 
novo pesmico, 15.30 V torek na 
svidenje! 17.05 Koncert po željah 
poslušalcev, 18.15 Pol ure z majh
nimi zabavnimi ansambli iz stu
dia 14, 18,45 Na mednarodnih 
križpotjih, 20.20 Radijska igra -
Karel čop: Ure (Prva izvedba) 
21.05 Serenadni večer, 22,10 Od 
popevke do popevke. 

SREDA, 16 junija: 8.05 Glas
bena matineja, 8.55 Pisan svet 
pravljic in zgodb Hana Ozogow-
ska: a) Da bi bila mama bolj 
vesela, b) Kaj je v novem sta
novanju najvažnejše, 9.10 Vietnam
ske narodne pesmi, 10,15 Zvoki za 
razvedrilo, 10.45 človek in zdrav
je, 11,15 Nimaš prednosti! 12,05 
Kmetijski nasveti — Inž. Silva 
Avšič: Priporočljive sorte solate, 
12.30 Odlomki iz opere Ognjeni 
angel Sergeja Prokofjeva, 14.05 
Za šolarje: Pol ure v glasbeni 
sobi, 14.35 Kaj in kako pojo mla 
di pevci pri nas in po svetu. 15.30 
Koncert godbe LM pod vod
stvom holandskega dirigenta Rie 
na Ratsa. 17,05 Slovenska glasbe
na ustvarjalnost po osvoboditvi 
(1945—1965), IV oddaja: Odsev 
povojne glnsbone uslvarjalnosti v 
slovenski vokalni glasbi, 18.15 Iz 
fonoteke Radia Kop<>r, 20.00 Pole 
zbor Slovenske filhprmonlie. 20 20 
Tako pojo in igrajo v Budimpe
šti, 22.10 Popevke se vrstijo. 

ČETRTEK, 17. iunija: 8.05 Ju
tranji zabavni zvoki, 9,45 Sloven
ske narodne pesmi pojo: Danica 
Filipčič, Greta Ložar ia Franc 

Koren 10,15 Glasbeni sejem, 11,15 
Nimaš prednosti! 12,05 Kmetijski 
nasveti — Inž. Milena Jazbec: 
Oskrbovanje sadovnjakov čez po
letje, 12.30 Orkester RTV Ljub
ljana z deli naših starih mojstrov, 
14.05 Naši pevci v operah Giaco-
ma Puccinija, 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo, 
15,30 Igrajo kmečke pihalne god
be. 15.40 Literarni sprehod S. V. 
Bonet: Težko priborjena svobo
da, 18.15 Odskočna deska 32. od
daja, 18,45 Jezikovni pogovori, 
20.00 četrtkov večer domačih pe
smi in napevov, 21.00 Izročilo XX. 
stoletja Gottfried Benn, 22,10 Po
pevke za lahko noč 

RADIO B R E Ž I C E 
ČETRTEK, 10. JUNIJA: 18.00 — 

šolska oddaja — Obiskali smo šo
lo Globoko. 18.25 — Obvestila. 
18.30 — 19 30 — Izbrali ste sami 
— glasbena oddaja. 

NEDELJA, 13. JUNIJA: 10.30 — 
Poročila iz naše komune — Re
portaža ob dnevu mladosti — 
prispevek o delu mladine — De
lovni program krajevnih skupno
sti Čatež in Globoko — Mnenja 
drugih — Turistična rubrika — Za 
naše kmetovalce — Domače viže 
vam predvajajo Dobri znanci, Ve
seli planšarji in Fantje na vasi — 
Magnetofonski zapisek: Obiskali 
smo kooperante kmetijske zadruge 
Brežice — Pogovor s poslušalci — 
Obvestila in spored naših kine
matografov. 13.05 -— Občani česti
tajo in pozdravljajo. 

TOREK, 35. JUNIJA: 20.00 — 
Ne smemo pozabiti: Spomin na 
Rab — Literarni utrinki: pred
stavljamo vam Iva Osolnika — 
Od torka do torka v brežiškem 
kinu — Obvestila — Glasbena od
daja: Rigoletto — nadaljevanje. 

GOSTINSKA Š O L A 
Novo mesto 
DRUŠTVENI TRG 1 — telefon 21-527 

bo sprejemala v šolskem letu 1965/66 

U Č E N C E ZA P O K L I C K U H A R in 
ZA P O K L I C N A T A K A R 
Pogoji za sprejem v šolo so naslednji: 

1. dovršenih 8 razredov osnovne šole, 
2. starost od 15 do 18 let, 
3. telesna in duševna sposobnost za poklic 

kuharja ali natakarja, 
4. veselje do poklica. 

Kandidati za vpis naj prilože k prijavi, kolekovani 
s 50 din, še spričevalo o uspešno dokončanem 8. raz
redu osnovne šole, rojstni list in zdravniško spri
čevalo. — Učenci iz oddaljenih krajev se za stano
vanje lahko obrnejo s prošnjo na Dijaški dom 
Majde Sile, šmihel pri Novem mestu. 

RAZPIS Š T I P E N D I J 
Občinske skupščine 
v Metliki 
Komisija za stipendije pri občinski skup
ščini v Metliki razpisuje za šolsko leto 
1965/66 naslednje nove štipendije: 

1 na administrativni šoli, 
1 na ekonomski šoli, 
2 na pedagoški gimnaziji alj učiteljišču, 
1 na vzgojiteljski srednji šoli, 
4 na pedagoški akademiji ali ustrezni fa

kulteti in sicer za naslednja predmetna 
področja: razredni pouk, angleški jezik, 
slovenski jezik, telesno vzgojo, tehnični 
pouk, fiziko, kemijo, pedagogikopsiho-
logijo, po dogovoru tudi druge skupine. 

1 na višji upravni šoli, 
1 na višji šoli za socialne delavce, 
1 na višji komercialni šoli, odd. za turizem, 
1 na pravni fakulteti, 
1 na ekonomski fakulteti. 

Prednost bodo imeli prosilci s področja Bele 
krajine, z boljšim učnim uspehom in z ugod
nejšimi priporočili šol in družbenih organi 
zaci j . 

Prošnje je treba vložiti do 30. 6. 1965 pri ko
misiji za štipendije občinske skupščine v Met
liki, priložiti pa jim je prepis spričevala, pri
poročila, potrdila o premoženjskem stanju oz. 
osebnih dohodkih staršev. 

P O Z I V 
z a p r i j a v o n e d o v o l j e n i h 

( č r n i h ) g r a d e n j 
Po sklepu Republiškega urbanističnega inšpek

torata SRS z dne 28. 3. 1965, objavljenem v »Delu« 
in »Ljubljanskem dnevniku« 28. 3. 1965, Skupščina 
občine Novo mesto p o z i v a vse občane in delovne 
organizacije, k i so zgradili ali pričeli graditi stano
vanjske hiše ali druge gradnje brez predpisanega 
dovoljenja za lokacijo, da brezpogojno priglasijo te 
gradnje občinski urbanistični inšpekciji do 31. 7. 1965. 

Na podlagi prijavljenih vseh dosedaj začetih in 
že dokončanih gradenj se bo uvedel postopek za 
pridobitev naknadnega dovoljenja za lokacijo in 
za graditev. 

Proti osebam, k i do roka za prijavo nedovoljenih 
gradenj poziva ne bodo upoštevale, se bo ukrepalo 
po določilih zakona o urbanistični inšpekciji. 

Iz pisarne tajništva občinske skupščine 
NOVO MESTO 

DOLENJSKI UST 
LASTNIKI LN IZDAJATELJI: občinski odbori SZDL Bre

žice, Črnomelj, Kočevje, Krško. Metlika. Novo mesto, Ribni
ca. Sevnica ln Trebnj« 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnlk (glavni ui 
odgovorni urednik), Rla Bačer, France Grivec, Miloš Jakopec, 
Marjan Moškon. Jožic« Teppev in Ivan Zoran 

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna štev. 40 din — De1" 
na naročnina 1200 i:n, polletna 600 din; plačljiva Je vnaprej. 
Za Inozemstvo 2400 din — Tekoči račun pri podružnici NB 
i Novem mestu: 606-11-608-9 - NASLOV UREDNIŠTVA ^ 
UPRAVE: Novo mesto, Glavni trg 3 — Poštni predal 33 -
Telefon 2122? — Rokopisov ln fotografij ne vračamo -
TISKA časopisno podjetje DELO v Ljubljani 


